
وزارت نفت گزارش داد

ونق صنعت نفت؛ از تولید ایرانی تا رکوردشکنی صادرات جهانی ر
خریدار   صنعت نفت در دولت سیزدهم با تکیه بر 
توان ایرانی و افزایش ظرفیت تولید توانسته رکورد 
صادرات نفت را از زمان خروج آمریــکا از برجام و 
بازگشت تحریم ها به  ثبت برســاند؛ موضوعی که 
افزون بر نشان  دادن اقتدار ایران، می تواند توسعه 

همه جانبه صنعت نفت را به دنبال داشته باشد.
 ۲۸ خرداد سال ۱۴۰۰ ســید ابراهیم رئیسی در 
انتخابات به عنوان رئیس دولت ســیزدهم بر ســر 
کار آمــد. در آن زمان به دلیل تحریم ها، شــرایط 
اقتصادی مطلوب نبود و صنعت نفت نیز با فشــار 
حداکثری برای کاهش صادرات و عدم دسترسی 

به پول نفت قرار داشت.
آمریکا با خــروج از برجام و تحریــم صنعت نفت 
ایران به دنبال به صفر رســاندن صادرات نفت بود؛ 
موضوعی که اگرچه هیچ وقت بــه واقعیت تبدیل 
نشد، اما صادرات نفت ایران را به شدت کاهش داد 
و حتی در روزهایی صادرات نفــت به حدود ۲۰۰ 

هزار بشکه در روز رسید.
با روی کار آمدن دولت سیزدهم اما توجه به رونق 
و توســعه اقتصادی در صنعت نفت بدون گره زدن 

آن به مذاکرات برجام کلید خورد.
ظرفیت تولید که به دلیل کاهش دستوری پایین 
آمده بود بازیابی شــد و اکنون در دو ســالگی این 
دولت به مقدار پیش از تحریم ها رســیده اســت. 
صادرات نفــت نیز افزایشــی بوده تا آنجــا که بر 
اساس اعلام مؤسســه کپلر، صادرات نفت ایران به 

بالاترین مقدار در پنج سال گذشته رسیده است.
ایــن آمار نشــان می دهد صــادرات نفــت ایران 
بــه روزانه یــک میلیــون و ۶۰۰ هزار بشــکه در 
روز رســیده که بالاتریــن رقم صــادرات پس از 
تحریم های آمریکا با خروج از برجــام علیه ایران 

است.
این دستاورد با افزایش تولید، بازآفرینی بازارهای 
نفت ایران و توجه به توان صنعت نفت کشــور در 

دولت سیزدهم بوده است.
ظرفیــت تولید نفت از ابزارهای قدرت هر کشــور 
نفتی در چانه زنی های سیاسی و اقتصادی به شمار 
می رود. اگرچه ظرفیت ســازی بــرای تولید نفت 
به صورت بهینه انجام می شود، اما یکی از مواردی 
که باید مورد توجه باشــد ظرفیت سازی با نگاه به 

کمیت اقتصادی است.
داشتن ظرفیت ۴ میلیون بشــکه با توجه به بازار 
نفت ایران در آینده و برنامه های نگهداشــت توان 
تولید و چشم اندازی که از شرایط مربوط به محیط 
خارجی پیش روی ایران اســت، ظرفیتی بهینه و 

مطمئن به شمار می رود.
با این حال برای حفظ ظرفیــت موجود و افزایش 
آن صنعــت نفت کشــور بــه ۸۹ میلیــارد دلار 
ســرمایه گذاری نیاز دارد تا ظرفیــت تولید به ۵ 
میلیون و ۷۰۰ هزار بشکه در روز برسد، همچنین 

با ســرمایه گذاری ۷۱ میلیــارد دلاری می توان 
ظرفیت تولید گاز را به یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون 

مترمکعب در روز رساند.
با وجود آنکه تولید نفت نیازمند ســرمایه گذاری 
است، اما در دولت ســیزدهم تلاش شد با امکانات 
موجود، ظرفیت تولید نفت بــه پیش از تحریم ها 
بازگردد.آن گونه که جــواد اوجی، وزیر نفت اعلام 
ابتدای امسال کرد در ســال ۱۴۰۱، ۱۹۰ میلیون 
بشکه نفت بیشــتر از ســال ۱۳۹۹ و ۸۳ میلیون 
بشکه بیشتر از سال ۱۴۰۰ صادر شد و پیش بینی 
می شــود امســال رکوردی تازه در صادرات نفت 

ثبت شود.
وی با اشــاره به اینکــه اکنون صــادرات نفت به 
بالاترین رقم نسبت به دو سال اخیر رسیده است، 
اظهار کرد: ارز حاصل از این صادرات در سررسید 
مشخص دریافت و به ســامانه نیما و سامانه جدید 

معاملاتی واریز شده است.
وزیر نفت افزود: با توجه به اینکه یکی از بخش های 
تأمین کننــده نیازهــای ارزی کشــور، وزارت 
نفت اســت، در دولت ســیزدهم با وجود تشدید 
تحریم های ظالمانه رکوردهای مطلوبی در زمینه 
صادرات نفت خام، میعانــات گازی، فرآورده های 

نفتی و پتروشیمی داشتیم.
اوجی ادامــه داد: در بحث تکالیفمــان در بودجه 
۱۴۰۱ می توانم به جــرأت بگویم بخش اعظمی از 
این بودجه محقق شد و در سال ۱۴۰۰ هم به طور 
کامل تحقق یافت و وزارت نفت تکالیفش را انجام 

داد.
وی تصریح کــرد: از آنجا که کســری بودجه یکی 
از دلایل تورم اســت خوشــبختانه تکالیفی که به 
وزارت نفت محول شده بود در سال ۱۴۰۰ به طور 
کامل محقق شد، برای ســال ۱۴۰۱ هم که هنوز 
آمار و ارقام کامل نشده است. پیش بینی می کنیم 

بخش عمــده و بالایی از بودجه ان شــاءالله تحقق 
یابد و برای سال ۱۴۰۲ با روحیه ای مضاعف و کار 

جهادی در زمینه صادرات پیش برویم.
وزیر نفت گفت: با توجه به اینکه در سال ۱۴۰۱ ما 
نزدیک به ۱۹۰ میلیون بشــکه نفت بیشتر از سال 
۹۹ و سال ۱۴۰۱، ۸۰ میلیون بشکه نسبت به سال 
پیش از آن فروختیم، ان شــاءالله بی شک در سال 
۱۴۰۲ رکوردی تــازه را در بحث صادرات خواهیم 

داشت.
توسعه میدان های مشــترک نفت و گاز همواره از 
ســوی دولت های مختلف اهمیت ویژه ای داشته، 
زیرا تعلل در برداشــت از این منابع به معنای ایجاد 
فرصت برای همســایگان برای بهره برداری بیشتر 
اســت، از همین رو همواره بیــش از میدان های 
داخلی کشــور این میدان های مشترک بودند که 

در اولویت توسعه قرار داشتند.
ایران با کشــورهای همســایه خــود ۲۸ میدان 
مشــترک دارد که از این تعــداد ۱۸ میدان نفتی، 
چهار میــدان گازی و ۶ میدان نیــز نفتی و گازی 
اســت. ایران یکی از معدود کشــورهای جهان با 
این تعداد ســاختار مشــترک بوده و از این حیث 
بحث بهره برداری از میدان های مشــترک اهمیت 

فوق العاده ای دارد.
از این ۲۸ میدان مشترک، ایران با عراق با توجه به 
مرز طولانی، ۱۲ حوزه مشترک، با امارات متحده 
عربی هفت ســاختار مشــترک، با قطر و عمان هر 
کدام دو مخزن مشــترک، با کویت و ترکمنستان 
یک میدان مشــترک و با عربستان دو میدان نفتی 
اســفندیار و فروزان و میدان گازی فرزاد مشترک 

است.
در این میــان میدان های مشــترک غرب کارون 
در حوزه نفت و میدان مشــترک پارس جنوبی در 

زمینه گاز اهمیت بیشتری دارد.
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 موانع توسعه درآمد ترانزیتی ایران؛ خاموشی
 ۹۰ درصد ظرفیت

حســین مهدی تبار ایران با ۱۵ همســایه، بیشــترین تعداد همسایگان را 
بعد از روســیه و چین در اختیار دارد؛ همچنین وجود ۲۰ هــزار کیلومتر راه 
ترانزیتی و حضور در نقطه تمرکز مهمتریــن راه های ارتباطی منطقه، به ایران 
ظرفیتی بی نظیر در حوزه ترانزیت داده اســت.با این وجود، به دلایل مختلفی 
این ظرفیت ها به اندازه کافی مورد اســتفاده قرار نمی گیرد. آن هم در حالی که 
به گزارش ماهنامه »امنیت اقتصادی« درآمدهای ترانزیتی، اقتصاد بســیاری 
از کشورهای منطقه را در عین در اختیار داشتن مزیت های جغرافیایی کمتر، 
متحول کرده است. بخشی از دلایل این مساله به عوامل داخلی و برخی دیگر، 
متاثر از شــرایط منطقه ای و بین المللی مربوط اســت.در ادامــه به مهم ترین 

دلایل عقب ماندگی کشور در حوزه ترانزیت اشاره خواهد شد.
1- موانع خارجی

رقابت های منطقه ای از جمله عوامل اصلی جلوگیری از توســعه سریع ایران 
در حوزه ترانزیتی اســت. برای مثال ترکیه به عنــوان اصلی ترین رقیب ایران 
در ترانزیت منطقه، ترجیح می دهد مســیر تجارت چین به اروپا به جای عبور 
از ایران، از کشــورهای »دنیای ترک« و از کریدور »ترانس خزر« عبور کند. در 
نتیجه با سرمایه گذاری قابل توجه بر توسعه این کریدور از جذابیت های مسیر 

عبوری از ایران می کاهد.
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  شرکت ملی نفت ایران 
نفتخیز جنوب )سهامی خاص(

شرکت ملی مناطق 

فراخوان  مناقصه عمومی
)ارزیابی کیفی(نوبت دوم

توجه: اعلام آمادگي جهت شركت در اين مناقصه صرفاً بصورت الكترونيكي)توکن( و از طريق سامانه ستاد 
به نشاني www.setadIran.irمي باشد.

مناقصه عمومی يک مرحـله ای شماره  م م/02/0045مربوط به  انجام خدمات پست- نقشه کشی- کنترل 
فرمهای اداری و خدمات چاپ و تکثير 

الف- شرح مختصر خدمات: انجام کليه خدمات مربوط به پست، نقشه کشی،کنترل فرمهای اداری و 
خدمات چاپ و تکثيرطبق تشخيص کارفرما با 53واحد کاری.-تهيه، تامين مواد مصرفی و وسايل موردنياز به 

عهده و هزينه پيمانکار می باشد.-ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مناقصه درج می گردد.
ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار: محل اجرای خدمات در اهواز و مدت انجام آن 

12مـاه  می باشد.
ج-   برآورد کارفرما: برآورد كارفرما جهت انجام خدمات / بدون درصد سهم و هزينه مديريت معادل   

-/200,666,026,655ريال  مي باشد
د-شرایط مناقصه گران متقاضی:

- داشتن ظرفيت آزاد)تعدادي و ريالي( در رشته مربوطه 
مناقصه گران داراي  رشته خدمات گرايش خدمات عمومي از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي و حداقل 
رتبه کلی شرکت 6 می باشد.-فهرست سوابق كاري مفيد، معتبر در زمينه  نيروی انسانی با ارائه قراردادهاي 
منعقده و ذكر مبالغ و همچنين گواهي پايان كار،ارزشيابي و مفاصا حساب كارهاي انجام شده -ارائه يك نسخه 
تأييد شده از صورتهای مالی حسابرسی شده  سال  1400 که توسط شرکتهای مندرج در سامانه پرديس 
انجام شده باشد  الزاميست، صورتهای مالی مذکور بايستی حاوی گزارش و ممهور به مهر و امضاء حسابرس 
باشد و در سامانه پرديس ثبت و قابل روئيت باشد و در صورت عدم ارائه به منزله حذف از مناقصه خواهد 
بود. )مبنای پذيرش در خصوص هر گونه گزارش حسابرسی صورت های مالی، بارگذاری گزارش مذکور از 
طريق سايت جامع حسابداران رسمی ايران)قابل استعلام در وبگاه www.iacpa.ir( با قابليت مشاهده در 
سامانه پرديس می باشد(  -شرکت هايی که صلاحيت ايمنی آنها در حال بررسی می باشد و گواهی 2 ماهه 
اداره کار را بارگذاری و ارائه نموده اند  بايستی در سامانه مربوط به وزارت کار و رفاه اجتماعی قابل رويت باشد 
در غير اينصورت ارائه هر مدرکی قابل قبول نخواهد بود. -ارائه مدارکی دال بر دارا بودن خط مشی ايمنی 
HSE -کليه مدارک ذکر شده می بايست بصورت برابر اصل ارائه گردد-ضمنأ حداقل امتياز ارزيابی کيفی 
قابل قبول 50 از 100 خواهد بود.- در تعيين برنده مناقصه و در شرايط برابر،الويت با شركت هاي بومي استاني 
مي باشد.-داشتن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي توانايي داشتن 
گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي الزاميست. و همچنين اصالت گواهي 
نامه مذكور ارائه گرديده مي بايست در سايت  www.mcls.gov.irروئيت گردد. عدم ارائه يا روئيت گواهي 
نامه صلاحيت ايمني بمنزله حذف از مناقصه مي باشد . ارائه تضمين شرکت در فرآيند ارجاع كار به مبلغ 

-/10,013,320,533ريال  همچنين توانايي 10% مبلغ پيمان )در صورت برنده شدن ( بعنوان تضمين انجام 
تعهدات-مناقصه گر جهت تحويل تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصوير تضمين از 
طريق سامانه لازم است بصورت حضوری به دفتر کميسيون مناقصات در اهواز، کوی فدائيان اسلام مجتمع 
تندگويان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و تضمين 

را تسليم نمايند.
  هـ-محل و  مهلت دریافت اسناد: از کليه متقاضـيان واجد شرايط دعـوت به عمل مي آيد ظرف 
نشاني به  و  ستاد  سامانه  طريق  از  آمادگی  اعلام  و  اسناد  دريافت  جهت  فراخوان  اين  در  مقرر   مهلت 
www.setadIran.ir مراجعه نمايند تا ارزيابي هاي لازم وفق آيين نامه اجرايي بند ج ماده 12 قانون برگزاري 

مناقصات)ارزيابي کيفی(بر روي مدارك ارسالي مناقصه گران به عمل آيد.
1- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الکترونيکی )غير حضوری و( از ساعت 8:00 تاريخ  1402/04/07 لغايت  

ساعت 19:00  تاريخ   1402/04/17
2- مبلغ خرید اسناد و شماره حساب: واريز مبـلغ  1,428,000 ريال به حسابريال از طريق درگاه موجود 

www.setadIran.ir در سامانه به نشانی
ضمناً می بايستی حداکثر ظرف مدت 14روز مدارک ارزيابی کيفی خود را مطابق با اطلاعات درخواست 
شده در استعلام ارزيابی کيفی از طريق سامانه ستاد بارگذاری نمايند. بديهی است کارفرما اين حق را برای 
خود محفوظ ميدارد به مدارکی که شرايط مندرج در متن آگهی و استعلام ارزيابی کيفی را لحاظ ننموده 

اندترتيب اثر ندهد.
محل، زمان تحویل و گشایش پيشنهادها: متقاضيان واجد الشرايط در مرحله ارزيابی کيفی مكلفند 
پيشنهادات خود را حداکثر تا ساعت 13:00 روز  يکشنبه مورخ  1402/05/22به صورت الكترونيكي و از 
طريق سامانه ستاد تسليم نمايند. ضمناَ پيشنهادات در ساعت 08:00 روز  دوشنبه مورخ  1402/05/23 
گشايش و قرائت خواهد شد و حضور نماينده مناقصه گران با معرفي نامه و كارت شناسايي معتبر بلامانع است. 
همچنين مناقصه گران می بايست ضمن بارگذاری الکترونيکی تصوير تضمين شرکت در فرايند ارجاع کار در 
سامانه تا ساعت 13:00روز  يکشنبهمورخ1402/05/22اصل تضمين مذکور را به صورت فيزيکی به كميسيون 
مناقصات شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در آدرس: اهواز- کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، واقع در 
روبروی بلوک دو، ساختمان سابق طرحهای راه و ساختمان تسليم نمايند.همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی 

برای متقاضيان شرکت در مناقصه و نمايندگان شرکتها در همه مراحل لازم و ضروری می باشد.
تذكر: حسب مورد ارائه يك نسخه اصلي از اساسنامه شركتها، آگهي تاسيس، آخرين تغييرات ثبتي و هرگونه 

گواهي مبني بر واجد شرايط بودن شركت مطابق با مفاد آگهي الزامي مي باشد. 
WWW.NISOC.IR http://iets.mporg.ir

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/05 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/04/06

شناسه آگهی:1515449

امور حقوقي و قراردادها - مناطق نفتخیز

فراخوان مناقصه عمومی 
همزمان با ارزیابی کیفی یک مرحله ای

خرید مهره ماسوله مفصلی یک اینچ تقاضای شماره 3240802001

شرکت گاز استان البرز

 شناسه آگهی: 1516801

شرکت گاز استان البرز
نوبت دوم 

شرکت گاز استان البرز در نظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی  
مناقصه به شماره نياز درسامانه   ستاد)2002001402000017( و شماره 
 فراخوان پايگاه مناقصات )53147671(را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی

) دولت ( برگزار نمايد. 
مبلغ برآورد اوليه:  29،000،000،000ريال 

مبلغ تضمين شرکت در فرآیند ارجاع کار :  مطابق آييننامه تضمين 
معاملات دولتی به شماره 123402/ت50659 هـ تاريخ 1394/09/22 به مبلغ  

1،450،000،000 ريال
آخرین زمان مهلت دریافت  اسناد توسط مناقصه گر: در سايت تا 

ساعت16:00روزشنبه 10/ 1402/04
آخرین زمان بارگذاری اسناد توسط مناقصه گر: در سايت تا ساعت 

16:00روز يکشنبه  25/ 1402/04
 زمان بازگشایی پاکتها ) ازطریق سامانه ستاد (: گشايش پاکت " الف ، ب  

، ج" : ساعت :  9:00روز يک شنبه تاريخ  01/ 1402/05
شرايط مناقصه گر: 1- ارائه تاييديه وزارت نفت )توليد کننده /تامين کننده( 2- 
تاييديه سامانه توانيران در خصوص اقلام موضوع مناقصه توسط توليد کنندگان 
الزامی بوده و تامين کنندگان از توليد کنندگانی که در سامانه توانيران ثبت نام 
نموده اند می توانند نسبت به تامين کالا اقدام نمايند و تاييديه سامانه توانيران 

مربوط به توليد کننده مزبور را ارائه نمايند
 آدرس : استان البرز ، کرج ، ميدان طالقانی ، بلوارتعاون ، خيابان فرهنگ ، 

روبروی تربيت 6 ، شرکت گاز استان البرز ،امورپيمانها
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/05 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/04/06

  شرکت ملی نفت ایران 
نفتخیز جنوب )سهامی خاص(

شرکت ملی مناطق 

فراخوان  مناقصه عمومی
)ارزیابی کیفی(نوبت دوم

توجه: اعلام آمادگي جهت شركت در اين مناقصه صرفاً بصورت الكترونيكي)توکن( و از طريق سامانه ستاد 
به نشاني www.setadIran.irمي باشد.

مناقصه عمومی يک مرحـله ای شماره  م م/02/0045مربوط به  انجام خدمات پست- نقشه کشی- کنترل 
فرمهای اداری و خدمات چاپ و تکثير 

الف- شرح مختصر خدمات: انجام کليه خدمات مربوط به پست، نقشه کشی،کنترل فرمهای اداری و 
خدمات چاپ و تکثيرطبق تشخيص کارفرما با 53واحد کاری.-تهيه، تامين مواد مصرفی و وسايل موردنياز به 

عهده و هزينه پيمانکار می باشد.-ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مناقصه درج می گردد.
ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار: محل اجرای خدمات در اهواز و مدت انجام آن 

12مـاه  می باشد.
ج-   برآورد کارفرما: برآورد كارفرما جهت انجام خدمات / بدون درصد سهم و هزينه مديريت معادل   

-/200,666,026,655ريال  مي باشد
د-شرایط مناقصه گران متقاضی:

- داشتن ظرفيت آزاد)تعدادي و ريالي( در رشته مربوطه 
مناقصه گران داراي  رشته خدمات گرايش خدمات عمومي از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي و حداقل 
رتبه کلی شرکت 6 می باشد.-فهرست سوابق كاري مفيد، معتبر در زمينه  نيروی انسانی با ارائه قراردادهاي 
منعقده و ذكر مبالغ و همچنين گواهي پايان كار،ارزشيابي و مفاصا حساب كارهاي انجام شده -ارائه يك نسخه 
تأييد شده از صورتهای مالی حسابرسی شده  سال  1400 که توسط شرکتهای مندرج در سامانه پرديس 
انجام شده باشد  الزاميست، صورتهای مالی مذکور بايستی حاوی گزارش و ممهور به مهر و امضاء حسابرس 
باشد و در سامانه پرديس ثبت و قابل روئيت باشد و در صورت عدم ارائه به منزله حذف از مناقصه خواهد 
بود. )مبنای پذيرش در خصوص هر گونه گزارش حسابرسی صورت های مالی، بارگذاری گزارش مذکور از 
طريق سايت جامع حسابداران رسمی ايران)قابل استعلام در وبگاه www.iacpa.ir( با قابليت مشاهده در 
سامانه پرديس می باشد(  -شرکت هايی که صلاحيت ايمنی آنها در حال بررسی می باشد و گواهی 2 ماهه 
اداره کار را بارگذاری و ارائه نموده اند  بايستی در سامانه مربوط به وزارت کار و رفاه اجتماعی قابل رويت باشد 
در غير اينصورت ارائه هر مدرکی قابل قبول نخواهد بود. -ارائه مدارکی دال بر دارا بودن خط مشی ايمنی 
HSE -کليه مدارک ذکر شده می بايست بصورت برابر اصل ارائه گردد-ضمنأ حداقل امتياز ارزيابی کيفی 
قابل قبول 50 از 100 خواهد بود.- در تعيين برنده مناقصه و در شرايط برابر،الويت با شركت هاي بومي استاني 
مي باشد.-داشتن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي توانايي داشتن 
گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي الزاميست. و همچنين اصالت گواهي 
نامه مذكور ارائه گرديده مي بايست در سايت  www.mcls.gov.irروئيت گردد. عدم ارائه يا روئيت گواهي 
نامه صلاحيت ايمني بمنزله حذف از مناقصه مي باشد . ارائه تضمين شرکت در فرآيند ارجاع كار به مبلغ 

-/10,013,320,533ريال  همچنين توانايي 10% مبلغ پيمان )در صورت برنده شدن ( بعنوان تضمين انجام 
تعهدات-مناقصه گر جهت تحويل تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصوير تضمين از 
طريق سامانه لازم است بصورت حضوری به دفتر کميسيون مناقصات در اهواز، کوی فدائيان اسلام مجتمع 
تندگويان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و تضمين 

را تسليم نمايند.
  هـ-محل و  مهلت دریافت اسناد: از کليه متقاضـيان واجد شرايط دعـوت به عمل مي آيد ظرف 
نشاني به  و  ستاد  سامانه  طريق  از  آمادگی  اعلام  و  اسناد  دريافت  جهت  فراخوان  اين  در  مقرر   مهلت 
www.setadIran.ir مراجعه نمايند تا ارزيابي هاي لازم وفق آيين نامه اجرايي بند ج ماده 12 قانون برگزاري 

مناقصات)ارزيابي کيفی(بر روي مدارك ارسالي مناقصه گران به عمل آيد.
1- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الکترونيکی )غير حضوری و( از ساعت 8:00 تاريخ  1402/04/07 لغايت  

ساعت 19:00  تاريخ   1402/04/17
2- مبلغ خرید اسناد و شماره حساب: واريز مبـلغ  1,428,000 ريال به حسابريال از طريق درگاه موجود 

www.setadIran.ir در سامانه به نشانی
ضمناً می بايستی حداکثر ظرف مدت 14روز مدارک ارزيابی کيفی خود را مطابق با اطلاعات درخواست 
شده در استعلام ارزيابی کيفی از طريق سامانه ستاد بارگذاری نمايند. بديهی است کارفرما اين حق را برای 
خود محفوظ ميدارد به مدارکی که شرايط مندرج در متن آگهی و استعلام ارزيابی کيفی را لحاظ ننموده 

اندترتيب اثر ندهد.
محل، زمان تحویل و گشایش پيشنهادها: متقاضيان واجد الشرايط در مرحله ارزيابی کيفی مكلفند 
پيشنهادات خود را حداکثر تا ساعت 13:00 روز  يکشنبه مورخ  1402/05/22به صورت الكترونيكي و از 
طريق سامانه ستاد تسليم نمايند. ضمناَ پيشنهادات در ساعت 08:00 روز  دوشنبه مورخ  1402/05/23 
گشايش و قرائت خواهد شد و حضور نماينده مناقصه گران با معرفي نامه و كارت شناسايي معتبر بلامانع است. 
همچنين مناقصه گران می بايست ضمن بارگذاری الکترونيکی تصوير تضمين شرکت در فرايند ارجاع کار در 
سامانه تا ساعت 13:00روز  يکشنبهمورخ1402/05/22اصل تضمين مذکور را به صورت فيزيکی به كميسيون 
مناقصات شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در آدرس: اهواز- کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، واقع در 
روبروی بلوک دو، ساختمان سابق طرحهای راه و ساختمان تسليم نمايند.همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی 

برای متقاضيان شرکت در مناقصه و نمايندگان شرکتها در همه مراحل لازم و ضروری می باشد.
تذكر: حسب مورد ارائه يك نسخه اصلي از اساسنامه شركتها، آگهي تاسيس، آخرين تغييرات ثبتي و هرگونه 

گواهي مبني بر واجد شرايط بودن شركت مطابق با مفاد آگهي الزامي مي باشد. 
WWW.NISOC.IR http://iets.mporg.ir

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/05 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/04/06

شناسه آگهی:1515449

امور حقوقي و قراردادها - مناطق نفتخیز

فراخوان مناقصه عمومی 
همزمان با ارزیابی کیفی یک مرحله ای

خرید مهره ماسوله مفصلی یک اینچ تقاضای شماره 3240802001

شرکت گاز استان البرز

 شناسه آگهی: 1516801

شرکت گاز استان البرز
نوبت دوم 

شرکت گاز استان البرز در نظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی  
مناقصه به شماره نياز درسامانه   ستاد)2002001402000017( و شماره 
 فراخوان پايگاه مناقصات )53147671(را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی

) دولت ( برگزار نمايد. 
مبلغ برآورد اوليه:  29،000،000،000ريال 

مبلغ تضمين شرکت در فرآیند ارجاع کار :  مطابق آييننامه تضمين 
معاملات دولتی به شماره 123402/ت50659 هـ تاريخ 1394/09/22 به مبلغ  

1،450،000،000 ريال
آخرین زمان مهلت دریافت  اسناد توسط مناقصه گر: در سايت تا 

ساعت16:00روزشنبه 10/ 1402/04
آخرین زمان بارگذاری اسناد توسط مناقصه گر: در سايت تا ساعت 

16:00روز يکشنبه  25/ 1402/04
 زمان بازگشایی پاکتها ) ازطریق سامانه ستاد (: گشايش پاکت " الف ، ب  

، ج" : ساعت :  9:00روز يک شنبه تاريخ  01/ 1402/05
شرايط مناقصه گر: 1- ارائه تاييديه وزارت نفت )توليد کننده /تامين کننده( 2- 
تاييديه سامانه توانيران در خصوص اقلام موضوع مناقصه توسط توليد کنندگان 
الزامی بوده و تامين کنندگان از توليد کنندگانی که در سامانه توانيران ثبت نام 
نموده اند می توانند نسبت به تامين کالا اقدام نمايند و تاييديه سامانه توانيران 

مربوط به توليد کننده مزبور را ارائه نمايند
 آدرس : استان البرز ، کرج ، ميدان طالقانی ، بلوارتعاون ، خيابان فرهنگ ، 

روبروی تربيت 6 ، شرکت گاز استان البرز ،امورپيمانها
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/05 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/04/06



سوءتفاهم بر سر یک بخشنامه

تعامل دولت و مجلس چه شد؟

رئیس جمهور در همایش گرامیداشت هفته قوه قضاییه مطرح کرد

پیشگیری از وقوع جرم؛ وظیفه همه دستگاه ها

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      6 تیر 1402    شماره 1352

موانع توسعه درآمد ترانزیتی ایران؛ خاموشی 
۹۰ درصد ظرفیت

حســین مهدی تبار ایران با ۱۵ همسایه، بیشــترین تعداد همسایگان را 
بعد از روســیه و چین در اختیار دارد؛ همچنین وجــود ۲۰ هزار کیلومتر راه 
ترانزیتی و حضور در نقطه تمرکز مهمترین راه های ارتباطی منطقه، به ایران 
ظرفیتی بی نظیر در حوزه ترانزیت داده است.با این وجود، به دلایل مختلفی 
این ظرفیت ها به اندازه کافی مورد استفاده قرار نمی گیرد. آن هم در حالی که 
به گزارش ماهنامه »امنیت اقتصادی« درآمدهای ترانزیتی، اقتصاد بسیاری 
از کشورهای منطقه را در عین در اختیار داشتن مزیت های جغرافیایی کمتر، 
متحول کرده است. بخشی از دلایل این مساله به عوامل داخلی و برخی دیگر، 
متاثر از شــرایط منطقه ای و بین المللی مربوط اســت.در ادامه به مهم ترین 

دلایل عقب ماندگی کشور در حوزه ترانزیت اشاره خواهد شد.
۱- موانع خارجی

رقابت های منطقه ای از جمله عوامل اصلی جلوگیری از توســعه سریع ایران 
در حوزه ترانزیتی اســت. برای مثال ترکیه به عنوان اصلی ترین رقیب ایران 
در ترانزیت منطقه، ترجیح می دهد مسیر تجارت چین به اروپا به جای عبور 
از ایران، از کشــورهای »دنیای ترک« و از کریدور »ترانس خزر« عبور کند. 
در نتیجه با ســرمایه گذاری قابل توجه بر توسعه این کریدور از جذابیت های 
مســیر عبوری از ایران می کاهد.مثال دیگر، فعالیت امارات و عربســتان در 
ایجاد و توسعه کریدور »عرب مد« اســت. این دو کشور با جلب رضایت هند 
به عنوان یکی از اصلی ترین ذی نفعان کریدور شمال-جنوب عبوری از ایران، 
منافع ایران را تحت شــعاع قرار داده اند. تلاش جمهــوری آذربایجان برای 
توسعه کریدور »زنگزور« که از حمایت صهیونیست ها برخوردار است از دیگر 

اقدامات رقبای منطقه ای برای به حاشیه راندن ایران است.
در طرف غرب کشــور، دولت عراق نیز به دلیل اشتیاق به ایجاد مسیر موازی 
کریدور شمال-جنوب ایران، سال هاســت اقدام اساسی برای تکمیل پروژه 
راه آهن بصره-شلمچه انجام نداده است؛ آن هم در حالی که ایران در برهه ای 
حاضر شد هزینه های این پروژه را تقبل کند. دلیل اصرار ایران به این پروژه، 

تکمیل کریدور شرق به غرب عراق برای اتصال ریلی ایران به سوریه است.
»علی ضیائی« کارشناس  حمل ونقل و ترانزیت در این باره گفته بود: »پشت 
پرده این ســنگ اندازی ها علیه ترانزیت ایران، به عقیده بیشتر کارشناسان، 
ایالات متحده آمریکا قرار دارد. این کشور تلاش خود را به کار گرفته تا عراق 
پل دسترسی ایران به متحدانش در ســواحل مدیترانه مانند لبنان و سوریه 
نشود.«جنگ روســیه در اوکراین از موانع دیگری است که جذابیت کریدور 
شمال-جنوب را برای هند و کشــورهای اروپایی کاهش می دهد. این جنگ 
که به قطع ارتباط مالی و کاهش مبادلات تجاری روســیه و دیگر کشورهای 
اروپایی منتهی شــده، منافع حاصل از کریدور شمال-جنوب را تحت شعاع 
قرار داده است؛ در نتیجه هند ترجیح می دهد مسیر جایگزینی برای تجارت 
با اروپا ایجاد کند.تمایل چین به کریــدور میانی ترانس خزر نیز برای کاهش 
استفاده از کریدور شمالیِ عبوری از روسیه است. برخی عوامل مانند ناامنی  
در افغانستان و مرزهای ایران دلیل دیگری است که از جذابیت های کریدور 

شرق به غرب از مسیر ایران می کاهد.
فقدان سرمایه گذاری خارجی کافی، دلیل دیگر توسعه نیافتگی ترانزیت در 
ایران است. در حالی که ســرمایه گذاری گسترده چین در گوادر و مسیرهای 
حمل ونقل در پاکســتان موجب توسعه به نسبت ســریع ظرفیت ترانزیت 
در این کشور شــده، بیشــتر پروژه های بزرگ در ایران با مشکلات مربوط به 
تامین مالــی مواجه اند.برای مثال پــروژه نیازمند تامین مالــی قابل توجه، 
پروژه بزرگ راه آهن چابهار-ســرخس اســت. براســاس گزارش پژوهشی 
موسسه ایتان، »هزینه ساخت محور ریلی چابهار-سرخس حدود ۷.۵ هزار 
میلیارد تومان برآورد شده اســت که با توجه به تجربه تخصیص اعتبارات در 
چند سال اخیر، به منظور تســریع اجرایی کردن این طرح، باید از اعتبارات 
غیردولتی استفاده شود.«در صورتی که امکان جذب سرمایه گذاری خارجی 
در ایران فراهم بود، بخش زیادی از این موانع برچیده می شــد. دلیل بیشتر 
کمبودها در زمینه تامین ســرمایه گذاری خارجی، به تحریم ها بازمی گردد. 
ایالات متحده در تداوم سیاســت های ضد ایرانی و بــرای محدودیت منافع 
ایران در حوزه های اقتصادی، از مســیرهای موازی ترانزیتــی در برابر ایران 
حمایت می کند. سیاســت ایالات متحده در این رابطه سیاست »همه چیز 
بدون ایران« است؛ در همین رابطه می توان به خط لوله باکو-جیحون اشاره 
کرد که در پروژه ای عظیم از زیر دریا ساخته شــد اما شرکت های پیمانکار و 
دولت های آنان حاضر نشــدند از ایران و مسیر زمینی که بســیار ارزان تر و با 
هزینه کمتر اتفاق می افتاد، اســتفاده کنند. پیگیری پروژه »عرب مِد« نیز با 
توافق های عادی سازی روابط اعراب و اسرائیل با واسطه گری ایالات متحده 

ممکن شده است.
۲- موانع داخلی

برخی از پژوهش های انجام شــده در این زمینه نشــان می دهــد از دلایل 
مهم ترجیح کشــورهای منطقه و به ویژه قدرت های نوظهور برای اســتفاده 
از مســیرهای جایگزین ترانزیتی ایران، هزینه بالای ترانزیت از ایران است. 
برای مثال با وجود کوتاهتر بودن مســیر ترانزیت هند به افغانســتان از بندر 
چابهار، هزینه  ترانزیت هند از مســیر پاکســتان به افغانســتان کمتر است. 
یک علت این مساله به انحصار قیمت گذاری کشــتیرانی جمهوری اسلامی 
در نبود شــرکت های رقیب بازمی گردد.از دلایل مهم ترجیح کشــورهای 
منطقه برای اســتفاده از مســیرهای جایگزین ترانزیتی ایران، هزینه بالای 
ترانزیــت از ایران اســت هزینه های امنیتی بــا وجود برخــی ناامنی ها در 
مرزهای کشور عامل دیگری اســت که می تواند در این زمینه اثرگذار باشد. 
پژوهشــکده  مطالعات راهبردی در گزارشــی پیرامون چالش های توسعه 
چابهار نوشته بود: »از جمله چالش های غیرمستقیم طرح توسعه منطقه ای 
و بندر چابهار برخی ناامنی های مقطعی اســت که توســط برخی گروه های 
تروریستی شکل می  گیرد. وجود برخی جریان های رادیکال قومی-مذهبی 
در مرزهای بلوچســتان ایران امنیت این منطقه و چابهــار را با خطر مواجه 
کرده به طوری که بارها شــاهد اقدامات تروریستی و ضد امنیتی این گروه ها 
بوده ایم و همین مســاله نگرانی تجار را از امنیت کالاها و به دنبال آن انتخاب 
مســیر امن رقیب را می تواند در پی داشــته باشــد.«علاوه بر هزینه، وجود 
تعداد زیاد نهادهای تصمیم گیر و نبود هماهنگــی لازم، موجب اتلاف وقت 
جدی عبور کانتینرهای حمل کالاست. بر اســاس گزارش ها، ۲۵ دستگاه، 
مسئول ترانزیت کالا در ایران  فعالند. برای عبور کامیون های حمل کانتینر، 
نهادهایی همچون گمرک، وزارت نفت، ســتاد مبارزه با قاچــاق کالا، اداره 
گذرنامه و نیروی انتظامی هر کدام به طور جداگانه ارزیابی های خود را انجام 

می دهند که فرایند را به نسبت دیگر کشورها طولانی می کند.
»امین ترفع« دبیر کارگروه روان ســازی و توســعه ترانزیت در گفت وگو با 
ایلنا گفته بود: »عاملی که بزرگتر از عدم زیرســاخت، مانع از توسعه ترانزیت 
می شــود، عوامل فرایندی و موانع غیرفیزیکی هســتند و همین عوامل، اثر 
توســعه زیرســاخت ها را هم خنثی می کنند. موانع غیرفیزیکی خود را در 
فرایند بازاریابی، عبــور کالا از مرز، قوانین و مقــررات گمرکی، کنترل های 
غیرهوشمند و ســلیقه ای و ... نشــان می دهند و در نتیجه زمان و هزینه را 
افزایش می دهنــد. از این رو، همان زمان و هزینه هایی که زیرســاخت هایی 
مانند راه آهن رشت-آستارا کاهش می دهند، این عوامل موانع غیرفیزیکی تا 

۱۰ برابر آنها را خنثی می کنند.«
در زمینه موانع ســخت افزاری همچنین می توان به اختلاف قابل توجه بندر 
چابهار نسبت به بندر گوادر پاکستان اشــاره کرد. بر اساس آن چه گفته شد، 
ممکن است در آینده ای نه چندان دور بندر چابهار مزیت اقتصادی خود را به 

نسبت دیگر بنادر منطقه از دست بدهد.
علاوه بــر هزینه، تعداد زیــاد نهادهــای تصمیم گیر)۲۵ دســتگاه( و نبود 

هماهنگی لازم، موجب اتلاف وقت جدی عبور کانتینرهای حمل کالاست
در مورد ناوگان حمل ونقل نیز گزارش ســال ۲۰۱۸ شرکت آلمانی »رولند 
برگر« در مورد راه آهن ایران راه گشاست؛ براســاس این گزارش، ۳۰ درصد 
از ناوگان ریلی ایران خارج از ســرویس اســت و به دلیل عمر بالای ناوگان، 
هزینه نگهداری در ایران به نسبت دیگر کشورها بسیار بالاست. جالب توجه 
است بیشتر ظرفیت راه آهن ایران برای حمل ونقل مسافر استفاده می شود و 

لوکوموتیو کافی برای حمل بخش باری وجود ندارد.
تکمیل ظرفیت ریلی کشور نیز معضل دیگر در این زمینه است. برای مثال با 
وجود اهمیت قابل توجه راه آهن رشت-آستارا برای کشور، اجرای این پروژه 
دو دهه است که مورد توجه عملی قرار نگرفته و سیاست گذاری واحدی برای 
آن ترتیب داده نشــده؛ عامل اصلی این تعلل فقدان توان تامین مالی پروژه 
است.این پروژه از سال ۲۰۰۵ آغاز شــده و تکمیل کریدور شمال-جنوب به 
آن بستگی دارد. به طور کل عدم تکمیل توسعه بسیاری از بنادر، مسیرهای 

ریلی و جاده ای مانعی جدی بر سر توسعه ترانزیت از ایران است.

یادداشت

خریدار  علی رغم آنکه وزیر کشــور برای 
نشان دادن حســن نیت خود در همراهی با 
نمایندگان مجلس، بند جنجالی بخشنامه 
اخیر وزرات کشــور را لغو کرد، اما برخی از 

نمایندگان از مواضع خود کوتاه نمی آیند.
 همه چیز از یک بخشنامه شروع شد. ماجرا 
از این قــرار بود که اخیراً معاونت سیاســی 
وزارت کشور در بخشــنامه ای محرمانه به 
استانداران، فرمانداران و رؤسای ستادهای 
انتخاباتی سراســر کشــور اعلام کــرد با 
توجه به اینکه در اســفند ۱۴۰۲ انتخابات 
دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی 
برگــزار خواهد شــد، بــرای جلوگیری از 
سوءاستفاده تبلیغاتی، از حضور نمایندگان 
در جلســات و برنامه های با اهداف خاص و 

هماهنگ نشده اجتناب کنند.
در بخشــی از این بخشــنامه آمده اســت: 
»فرمانداران، بخشداران و معاونین فرماندار 
ضمن تداوم پیشــبرد امور شهرســتان ها 
در حوزه های مختلــف عمرانی، اقتصادی، 
توســعه ای و… در روابــط بــا نمایندگان 
محتــرم مجلس در مــدت باقــی مانده تا 
انتخابات بــرای پیشــگیری از هــر گونه 
سوءبرداشــت، نســبت به عدم همراهی و 
معیت نماینده محترم در حوزه انتخابیه در 
موضوعات و جلسات شائبه دار، حساسیت و 

دقت لازم را داشته باشند.«

اعتراض نمایندگان به بخشنامه 
وزارت کشور

این همان بخشــی از بخشــنامه بود که با 
واکنش منفی جمعی از نمایندگان مجلس 
همراه و در صحن مجلس تذکرات متعددی 
درباره آن مطرح شــد. سید کاظم دلخوش، 
نماینــده مــردم صومعه ســرا در واکنش 
به بندی از بخشــنامه دربــاره عدم حضور 
نماینــدگان در پروژه های اســتانی، گفت: 
»نماینده مجلــس تا روز آخــر کاری خود 
)هفتــم خــرداد ۱۴۰۳( نماینده اســت و 
نمی توان به بهانه سال پایانی فعالیت، مانع 
از انجام مسئولیت های نمایندگی اش شد.«

محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اسلامی در پاسخ به این تذکر اظهار داشت: 
»مطلع شــدیم نامــه ای در یازدهم خرداد 
ماه به اســتانداران و فرمانداران ابلاغ شده 
اســت؛ موضوعی که دلخــوش مطرح کرد 
و این موضــوع در بند چهار ایــن نامه آمده 
است. لازم اســت وزیر کشــور به این تذکر 

توجه کرده تا اشکالی پیش نیاید.«تذکرات 
نماینــدگان دربــاره این موضــوع تمامی 
نداشت و یک روز بعد حســن محمدیاری، 
نماینــده مردم تالــش هم با انتقــاد از این 
بخشــنامه خطاب به هیئت رئیسه مجلس، 
اظهار داشت: »شــما در جریان هستید که 
نمایندگان شهرهای کم برخوردار در جذب 
اعتبارات با چه مشــکلاتی مواجه هستند. 
اساســاً اگر همراهی قوه مجریــه در کارها 
وجود نداشــته باشــد، امور اجرایی معطل 
می ماند. در ایــن شــرایط نمایندگانی که 
تاوان ناکارآمدی برخــی مدیران اجرایی را 
می دهند، مورد بی مهری قرار می گیرند که 

به هیچ عنوان قابل قبول نیست.«
حجت الاســلام مجتبی ذوالنــوری، نایب 
رئیس مجلس نیز در جلســه علنی روز ۲۹ 
خرداد ماه مجلس در ایــن زمینه، گفت: »با 
توجه بــه تذکرات متعــدد نمایندگان، روز 
گذشــته وزیر کشــور ابلاغیه مورد انتقاد 
نمایندگان )جلوگیری از ورود نمایندگان به 
پروژه ها و کارها( را اصلاح کرد و این ابلاغیه 
تعرض به جایگاه نمایندگان بود و بر اساس 

اصلاح صورت گرفته ملغی اثر شد.«
همچنین حجت الاســلام علیرضا سلیمی، 
عضــو هیئت رئیســه مجلــس در تذکری 
شفاهی بیان کرد: »بر اساس قانون اساسی 
دوره نمایندگی چهار ســال است و نماینده 
در تمام طول این چهار سال می تواند درباره 
تمام مســائل داخلی و خارجــی اظهارنظر 
کند. در طــول این چهــار ســال نماینده 
هم حــق تحقیق و تفحــص دارد و هم حق 
نظارت. اینکه معاون سیاســی وزیر کشور 
در ابلاغیه ای قصد داشــته دوره نمایندگی 
را محدود به سه ســال کند، با اصول متعدد 

قانون اساسی مغایرت دارد.«
وی افزود: »اینکه یک بخشــنامه را اصلاح 
کنند، یک موضوع است اما اصل قصه و اصل 
این تفکر خطرناک اســت و نوعی توهین به 
مجلس شورای اسلامی به شــمار می رود، 
مجلــس آقا اجــازه نیســت. بعضی ها فکر 
کردند که هر چه می گویند مجلس شورای 

اسلامی باید عمل کند.«

اصل ماجرا یک سوءتفاهم بود
با وجود آنکــه نمایندگان این بخشــنامه را 
توهیــن به جایگاه خــود تلقــی کردند، اما 
دولتمردان نظر دیگری داشــتند و آن را از 
ملزومات تحقق سلامت انتخابات دانستند. 

علی بهــادری جهرمی، ســخنگوی دولت 
در واکنش به اتفاقات میان مجلس و ســتاد 
انتخابات کشــور، اظهار داشــت: »معاون 
سیاسی وزارت کشور که مســئولیت ستاد 
اجرایی انتخابات را به عهده دارد، در راستای 
انجام وظایف قانونی ابلاغیــه ای صادر کرد 
که به منظور تأمین و تضمین هر چه بیشتر 
ســلامت انتخابات و جلوگیــری از تخلفات 
بود.«همچنیــن قاســم جعفــری، معاون 
امور نظارت و هماهنگــی معاونت پارلمانی 
رئیس جمهور نیز در این بــاره گفت: »اصل 
ماجرا یک سوءتفاهم بود که برای نمایندگان 
محترم ایجاد شــد و برداشــت نمایندگان 
از این ابلاغیه، عــدم تعامل اســتانداران و 
فرمانداران با نماینــدگان محترم در حوزه 
اختیــارات و وظایــف نماینــدگان محترم 
ملت بود، درحالی که هدف وزارت کشــور، 
برگزاری یک انتخابات ســالم بــود که وزیر 
کشور برای نشــان دادن حسن نیت وزارت 
کشــور در همراهی با نماینــدگان محترم 

مجلس، این بند را لغو کرد.«

حاشیه های حضور وزیر کشور 
در صحن مجلس

قرار بود جلســه مجلس در روز سه شــنبه 
)۳۰ خرداد ماه( از ســاعت ۱۱ برای بررسی 
بخشنامه اخیر وزارت کشور مبنی بر اعمال 
محدودیت نمایندگان به صورت غیرعلنی 
برگزار شود که پیش از آغاز جلسه غیرعلنی، 
وزیر کشــور وارد مجلس شــد. همزمان با 
ورود وی بــه مجلس، برخــی از نمایندگان 
به نشانه مخالفت با بخشــنامه اخیر معاون 
سیاســی وزیر کشــور دربــاره محدودیت 
همکاری اســتانداران و فرمانداران با آنان، 
فریاد »دو، دو« سر دادند.همچنین تعدادی 
از نمایندگان مجلس دور وزیر کشــور جمع 
شــده و اعتراض خود را بیــان کردند و این 

مسئله باعث اخلال در جلســه علنی شد و 
چندین بار قالیباف به نمایندگان تذکر داد. 
حتی یکی از نمایندگان با صدای بلند گفت 
که به نشــانه اعتراض به حضور وزیر کشور 
جلسه مجلس را ترک می کند که تعدادی از 

نمایندگان مانع خروج وی از مجلس شدند.
محمد رشیدی، با اشــاره به مباحثی که در 
جلسه غیرعلنی مجلس با وزیر کشور مطرح 
شد، اظهار داشــت: »اخیراً معاونت سیاسی 
وزارت کشور بخشنامه ای را صادر کرده بود 
مبنی بر اینکه با نمایندگان مجلس همراهی 
نشود که این بخشنامه توهین به نمایندگان 
بود. وزیر کشور در جلسه غیرعلنی مجلس 
اعلام کرد این بخشــنامه بدون هماهنگی با 

وی بوده و آن را لغو کرده است.«
البته یک روز بعــد یعنی چهارشــنبه )۳۱ 
خرداد ماه( احمد وحیدی در حاشــیه جلسه 
هیئت دولت تنها بخشــی از روایت رشیدی 
را تأیید کرد و گفت که دربــاره تغییر معاون 
سیاســی خود قولی به نماینــدگان مجلس 
نــداده اســت و در این بــاره توضیــح داد: 
»درخواستی بوده که دوستان مطرح کردند 
و من چیز خاصی در جلسه دیروز در مجلس 
نگفتم، بلکه گفتم در تعامل مثبت با مجلس 
دنبال حل سوءتفاهم خواهیم بود.«وحیدی 
درباره بخشــنامه وزارت کشور، گفت: »یکی 
از بندهای این بخشــنامه با ایــن موضوع که 
شــائبه طرفداری از نماینــدگان پیش نیاید 
و برای صیانــت از آن ها و حفــظ بی طرفی و 
تأمین ســلامت انتخابات نکاتی داشــت که 
درباره آن برای تعدادی از نمایندگان مجلس 
ســوءتفاهمی پیش آمده بود، لذا بندهایی را 

که باعث سوءتفاهم شده بود، لغو کردیم.«

درخواست نمایندگان برای اعلام 
وصول استیضاح وزیر کشور

تصور می شــد که با حضور وزیر کشــور در 
مجلس و حــذف برخی از مفاد بخشــنامه 
مورد اعتراض نمایندگان، این غائله به پایان 
برسد، اما در جلسه علنی روز یکشنبه )۴ تیر 
ماه( مجلس شورای اســلامی باز هم برخی 
از نمایندگان مجلس بــه این موضوع دامن 
زدند.جلیل رحیمی جهــان آبادی نماینده 
مردم تربت جــام در مجلــس در تذکری، 
گفت: »هیئت رئیســه ســوگند حمایت و 
دفاع از شأن و کیان مجلس را خورده است، 
پس چرا استیضاح وزیر کشور با امضای ۸۰ 

نماینده اعلام وصول نمی شود؟«

وی خطاب بــه رئیس مجلــس، بیان کرد: 
»وقتی وزیر کشور از جلسه غیرعلنی هفته 
گذشــته مجلس بیرون رفت گفت که قولی 
نداده، حال اینکه مهلتی به شــما داده شده 
بود. من با استاندار و شــخص وزیر کشور تا 
پایان دوره مجلس جلسه ای نخواهم داشت، 
اما هیئت رئیسه باید از شأن و کیان مجلس 
دفاع کرده و اســتیضاح وزیر کشور را اعلام 
وصول کند. تکلیف ما را با معاون سیاســی 

وزیر کشور یا شخص وزیر مشخص کنید.«
همچنین ســیدکاظم دلخــوش نماینده 
مردم صومعه ســرا نیز در اخطاری، گفت: 
»نمایندگان مجلس از ابتدای صبح تاکنون 
مدام پیگیر هستند که کلید استیضاح وزیر 
کشور خورده شود. در شــرایطی که قانون 
انتخابات وضعیت را مشــخص کــرده باید 
هیئت رئیســه حرمت مجلس را نگه دارد و 
این سوال پاسخ داده شــود که وزیر کشور 
می خواهد چطور به مجلــس جواب دهد؟ 
قانون اساســی میثاق ملی ماست و باید در 

قالب آن به مجلس پاسخ دهند.«
محمدباقر قالیباف هم دربــاره علت اعلام 
وصول نشدن اســتیضاح وزیر کشور، گفت: 
»در جلسه غیرعلنی هفته گذشته با حضور 
وزیر کشــور این موضوع بحث شــد که کار 
ستاد انتخابات آغاز شــده است، همچنین 
حضــرت آقا چهــار اصل اساســی امنیت، 
سلامت، مشــارکت و رقابت را در انتخابات 
مطرح کردند که باید همه کمک کنیم مسیر 

انتخابات به درستی طی شود.«
رئیس مجلس شــورای اسلامی متذکر شد: 
»معاون سیاسی وزیر کشور در ابلاغیه خطا 
کرده و وزیر کشــور هم پذیرفت و بر اساس 
آن بندهــای ۲، ۴، ۶ و ۷ ایــن ابلاغیه را لغو 
کرد. وزیر کشور در مجلس حضور پیدا کرد 
و قول داد که این موضوع را پیگیری می کند، 
منتها چون کار ســتاد انتخابات شروع شده 
است، خواستند که اجازه دهیم فرصت یک 
هفته و دو هفته ای داده شــود تا جایگزین 

معاون سیاسی مشخص شود.«
هرچند قالیباف به نمایندگان فرمان ایست 
داد و آنان را به صبوری تــا اصلاح روندهای 
انتخاباتی از ســوی مقامات این وزارتخانه 
دعوت کرد و هیأت رئیســه مجلس نیز در 
راستای تعامل و همکاری با دولت در اعلام 
وصول استیضاح تعلل کرده است، اما به نظر 
می رســد برخی از نماینــدگان بر نظر خود 

اصرار دارند.

خریدار  رئیــس جمهور محــور اصلی 
همکاری دولــت و قوه قضاییــه را مبارزه با 
فساد و اصلاح ســاختارهای فسادزا دانست 
و گفت: وظیفه همه دســتگاه ها پیشگیری 
از وقوع جرم اســت تا میــزان پرونده های 
ورودی به دستگاه قضایی روز به روز کاهش 

یابد.
آیت الله سید ابراهیم رئیســی در همایش 
بزرگداشــت هفته قوه قضائیه با اشــاره به 
گزارش رئیس قوه قضائیــه درباره عملکرد 
این قوه گفت: نکات خوبــی در این گزارش 
وجود داشت که نشــان می دهد بخش های 
مختلف قوه قضائیه همه تلاش خود را برای 

احقاق حق و اجرای عدالت به کار گرفته اند.
رئیس جمهور با بیان اینکه هفته قوه قضائیه 
زمینه مناســبی برای تجلیــل از زحمات و 
تلاش های همه دســت اندرکاران این قوه 
اســت، افزود: بهانه گرامیداشت این هفته 
سالروز شهادت ۷۲ تن از یاران امام و انقلاب 

و در راس آنها شهید بزرگوار بهشتی است.

شهید بهشتی از مسیر انصاف 
و عدالت خارج نشد

رئیســی شــهید بهشــتی را به حق معمار 
دســتگاه قضایی جمهوری اسلامی دانست 
و اظهار داشت: شهید بهشتی تنها یک سال 
و نیم در دســتگاه قضایی مسئولیت داشت 
و طبیعتــا در این مدت کوتــاه کار آنچنانی 
نمی توان کرد، اما ایشان به اعتبار شخصیت 
مخلص، مومن، عالم، منضبط، ولایتمدار و 
برخوردار از نگاه تشکیلاتی که از قبل برای 
خود ســاخته بود، در همین مدت کوتاه نیز 

منشاء آثار بزرگی شد.
رئیس جمهور ادامه داد: شــهید بهشــتی 
اگر چه جایگاهی موثر در یک تشــکیلات 
سیاسی مهم داشت،  اما هیچ کس نمی تواند 
ادعا کند که ایشــان در کار خود از مســیر 
انصاف و عدالت خارج شــد. وی به هیچ وجه 
تحت تاثیر جوســازی ها قرار نمی گرفت که 
این خصوصیت ایشــان برگرفته از ســیره 
عملــی انبیا و ائمــه بود که هیــچ چیز جز 

خشیت و رضای الهی در وجود او موثر نبود.
وی تصریح کرد: سختی کار قضات و قضاوت 
نیز همین حرکــت بر مدار حق اســت؛ به 
باور ما حکم یکی اســت و آن حکم خداست 

و قاضی فقط این حکم را کشــف می کند. از 
همین رو شــأن و منزلت قضات تشخیص 
موضوع، تشخیص حکم و ایجاد تناسب بین 
موضوع و حکم و سپس ایســتادگی بر این 

حکم و تصمیم خود است.
رئیس جمهور با بیان اینکــه در عالم برخی 
حق را نشــناختند، برخی حق را شناختند 
ولی بــه آن گرایش پیدا نکردنــد، برخی به 
حق گرایش هم یافتند، لکن در مســیر آن 
ایســتادگی نکردند، اما برخــی هم حق را 
شــناختند و هم در مســیر آن ایستادگی 
کردند، خاطرنشــان کرد: شناخت، گرایش 
و ایســتادگی در مســیر حق در عرصه های 
مختلف قضایی، اجتماعی و سیاسی بسیار 

اهمیت دارد.

نیازمند تحول فرآیندی و تحول 
شناختی هستیم

وی با اشاره به اینکه در سال های گذشته در 
مسیر شناخت، گرایش و ایستادگی بر حق 
کارهای زیادی در قوه قضائیه انجام شــده 
اســت، گفت: رهبر معظم انقلاب مهمترین 
نیاز دوره پیش  رو را تحــول عنوان کردند و 
در تبیین تحــول نیز فرمودنــد که عبارت 
اســت از شــناخت وضع موجــود و وضع 

مطلوب و تلاش بــرای کم کردن فاصله بین 
این دو وضعیت.رئیس جمهور اولین شرط 
تحول را تحول شناختی برشــمرد که نیاز 
به برخورداری از روحیــه تحول خواه دارد 
و افــزود: دومین شــرط تحــول نیز تحول 
فرآیندی اســت که برای دست یافتن به آن 
نیاز به یک بازنگری به عملکرد خود داریم تا 
نقاط ضعف آن را برطــرف و نقاط قوت آن را 

تقویت کنیم.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه برای تحقق 
هدف رشــد اقتصادی ۸ درصــدی نیاز به 
افزایش ســرمایه گذاری و ارتقای بهره وری 
داریــم، اظهــار داشــت: بروکراســی و 
دمکراسی با هم متولد شــدند و بروکراسی 
قرار بود بســتر دمکراسی باشــد، اما امروز 
پیچیدگی های به وجود آمده در نظام های 
اداری و بروکراســی حتی صدای حامیان و 
بانیان بروکراسی و دمکراســی را درآورده 

است.
رئیس جمهــور در ادامه تحــول نهادی را 
سومین محور مهم در فرآیند تحول دانست 
و گفت: در تحــول نهادی بایــد بازنگاهی 
داشته باشیم نســبت به اینکه آیا این میزان 
از ساز و کارهای موجود برای انجام امورات 
لازم اســت یا امکان چابک سازی و افزایش 

بهره وری وجود دارد که در این راستا نظرات 
مدیران دستگاه های اجرایی و قضائی بسیار 
اثرگذار خواهد بود.رئیس قوه مجریه با بیان 
اینکه این همایش علاوه بــر تجلیل از مقام 
شهید بهشــتی و قضات مجاهد و پرتلاش، 
تجلی همصدایــی، همراهی و همدلی تمام 
قوا را به همــراه دارد، افزود: تمــام ادارات و 
دستگاه های مختلف کشور باید با بازنگری 
در عملکرد خود بررســی کنند کــه تا چه 
میزان به منویات رهبــری معظم انقلاب در 
کاهش مشکلات و آســیب های اجتماعی و 

اداری نزدیک شده اند.

ضرورت تلاش برای رسیدن به جامعه 
عاری از جرم

رئیس جمهور در ادامــه با تأکید بر ضرورت 
تلاش همه دســتگاه های مختلف کشور در 
سه قوه برای رســیدن به جامعه ای عاری از 
جرم، جنایت و فســاد، اظهار داشت: نقطه 
مطلوب ما رســیدن به جامعه ای مبتنی بر 
اخلاق، معنویت و عدالت اســت که هم در 
طول این ۴ دهه گذشــته و هم در بیانیه گام 
دوم انقلاب از ســوی رهبــر معظم انقلاب 
به عنوان یــک راهبرد و هــدف مورد توجه 
قرار داشــته و تحقق آن نیازمند همدلی و 

همگرایی سه قوه است.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه هیچ دستگاهی 
در کشــور نمی شناســیم که مأموریت آن 
پیشــگیری از جرم نباشــد، بــر ضرورت 
بازدارندگی و کاهش میزان جرم در کشــور 
تأکید کــرد و ضمن تقدیر از دســتگاه قضا 
برای رســیدگی به تعداد قابــل توجهی از 
پرونده های قضایی، گفت: آمار بالای ورودی 
پرونده به دســتگاه قضایی افتخار نیســت، 
بلکه کاهش آن موجب افتخار اســت و باید 
همه تلاش ما این باشــد کــه پرونده های 
ورودی به دســتگاه قضایی و میزان جرم در 

جامعه روز به روز کاهش پیدا کند.
وی با تأکید بر لزوم همگرایی بیشــتر ســه 
قوه برای اجــرای عدالت، ارتقــای امنیت، 
افزایش اعتمــاد عمومی به نظــام اداری و 
ایجاد رضایتمنــدی در مردم، کف تعاملات 
دولت با دســتگاه قضــا را مرتفــع نمودن 
مشــکلات اداری، مالی و پشــتیبانی این 
قوه دانســت و گفت: دولــت از ۶ ماهه دوم 
ســال ۱۴۰۰ تلاش کرد برخی نواقص را به 
صورت مقطعی حل کند، اما در سال ۱۴۰۱ 
و با کمک مجلس ســعی کردیم آن میزان 
از بودجه مورد نیاز قــوه قضائیه را که مقدور 
اســت، تأمین کنیم و در ســال ۱۴۰۲ نیز 
نسبت به ســال ۱۴۰۱ بودجه دستگاه قضا 

را ۲ برابر کردیم.
آیت الله رئیســی تصریح کــرد: همچنین 
دولت بــرای جبــران کمبــود کارمند در 
دستگاه قضا، به غیر از تســهیل در اشتغال 
بــه کار ۶۰۰ قاضی که قرار اســت به کمک 
دســتگاه قضایی بیایند، با جذب ۱۲ هزار و 
۵۰۰ کارمند به این قوه نیــز موافقت کرده 
است که البته این همچنان کف همکاری و 
تعامل میان دولت با دستگاه قضا بوده است.

رئیس جمهــور در ادامه ســقف همکاری 
مشــترک دولت و قوه قضائیه را تلاش برای 
کاهش ناهنجاری های اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی در جامعه، اجرای عدالت، امنیت 
تمام عیار و فراگیر، مبارزه با فســاد، اصلاح 
ساختارهای فســادزا و برخورد با مجرمان 
و متجاســران به قانون عنوان کرد و اظهار 
داشت: در این راســتا باید تلاش مضاعفی 
صورت گیرد تا آنچــه رهبری فرزانه انقلاب 

از ما خواسته اند، محقق شود.
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سلاح ورزی از ریاست اتاق بازرگانی کنار رفت
حسین سلاح ورزی که هفته گذشته با حواشــی بسیار به عنوان رئیس 

اتاق بازرگانی ایران انتخاب شده بود، از این سمت کنار رفت.
 در حالی که ۲۸  خرداد ماه با رای نماینــدگان بخش خصوصی در اتاق 
بازرگانی ایران حســین ســلاح ورزی به عنوان رئیس جدید این اتاق 
برگزیده شــد، پس از آن اسنادی از سوی ســایت های مختلف منتشر 
شد که نشــان می داد مراجع امنیتی صلاحیت وی را تایید نکرده بودند 
که در نهایت امروز اعلام شد که ســلاح ورزی از ریاست اتاق ایران کنار 

رفته است.

مهلت واریز وجه مادران برنده ۳ محصول سایپا 
وش یکپارچه اعلام شد در دومین مرحله فر

برای مادران شــرکت کننده در مرحله دوم فروش یکپارچه خودروها، 
 S بخش اول با موعد تحویل دی ماه که منتخب ســه محصول ســاینا
اتوماتیک، کوییک پلاس اتوماتیک و کوییک R اتوماتیک هســتند، از  
امروز )سه شــنبه ۶ تیرماه( امکان واریز وجه فراهم خواهد شد تا مبلغ 

علی الحساب را واریز کنند.
پیرو اعلام نوبت بندی نتایج دومین مرحلــه فروش یکپارچه خودروها 
از طریق ســامانه یکپارچه، متقاضیان حائز شرایطی که در طرح جوانی 
جمعیت ثبت نام کرده و اســامی آن هــا به عنوان بخــش اول اولویت 
زمســتان ۱۴۰۲ برای دریافت خودروی ســاینا S اتوماتیک، کوییک 
پلاس اتوماتیک و کوییک R اتوماتیک تایید و به گروه خودروســازی 
سایپا معرفی شده اند و توسط این گروه صنعتی پیامک برایشان ارسال 
شده اســت، می توانند از  امروز )سه شــنبه ۶ تیر ماه( برای واریز وجه 

علی الحساب خودروی خود، مطابق بخشنامه اقدام کنند.
اولویت های اعلامی، مجاز به ثبت نام در خودروی انتخابی در ســامانه 

یکپارچه در این دوره، هستند و تغییر خودرو امکان پذیر نیست.
متقاضیان باید به منظور خرید محصولات ســایپا صرفاً از طریق سامانه 
ســایپا به نشــانی saipa.iranecar.com  اقدام کنند و از ثبت نام در 

سایت های غیر معتبر و با نشانی های مشابه، پرهیز کنند.

از سوی دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی مطرح شد
پیشنهاد ۸۰ تا ۱۰۰ میلیونی برای خرید جهیزیه

دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با اشــاره به برنامه ریزی برای 
فروش ۱۵۰ هزار ست جهیزیه قســطی در هر فصل، گفت که پیشنهاد 
تولیدکننــدگان ارائه کارت های اعتباری به مبلــغ ۸۰ تا ۱۰۰ میلیون 
تومان به زوج های جوان برای خرید انواع لــوازم خانگی مورد نیاز آن ها 

در ست جهیزیه است.
عباس هاشمی، با اشاره به برگزاری جلسه ای با وزیر اقتصاد، رئیس کل 
بانک مرکزی، معــاون اول رئیس جمهوری با موضــوع تامین جهیزیه 
قســطی و صادرات پایدار، اظهار کرد: در مورد بحــث تامین جهیزیه 
الزاماتی وجود دارد. از جمله اینکه باید مشــخص شود شبکه بانکی به 
چه شکلی می خواهد در این طرح مشارکت کند. در حال حاضر فروش 
قسطی لوازم خانگی تا هشت ماه هم انجام می شــود و تولیدکنندگان 
اعلام آمادگی کردند که بخشــی را  به عهده بگیرند تــا لوازم خانگی در 

اقسط ۱۸ ماهه در اختیار زوج های جوان قرار گیرد.

وی با بیــان اینکه این موضوع تا حدودی وابســته به منابــع بانک ها و 
سازمان برنامه و بودجه است، اظهار کرد: بعد از تعیین منابع، باید چند 
بانک عامل معرفی شــود تا برای صدور کارت های اعتباری اقدام کنند. 
پیشــنهاد انجمن این اســت که مبلغ کارت های اعتباری ۸۰ تا ۱۰۰ 
میلیون تومان باشد. همچنین پیشــنهاد دادیم واحدهای تولیدی که 
در این طرح مشــارکت می کنند، از طریق مراکز عرضه و فروشگاه های 
زیرمجموعه، فروش اینترنتی و غیره محصــولات خود را عرضه کنند و 
همزمان پوزهای مورد نیاز نیز در مراکز مســتقر شود تا بانک ها بتوانند 
پرداخت ها را کنترل کنند.دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با 
بیان اینکه تولیدکنندگان اعلام آمادگی کردند که هر فصل ۱۵۰ هزار 
ســت جهیزیه عرضه کنند، گفت: تولید همه محصولات در حال حاضر 

بیش از ۶۰۰ هزار دستگاه در سال است.
هاشمی در پاسخ به اینکه ست جهیزیه شامل کدام لوازم خانگی است؟ 
گفت: تولیدکنندگان محدودیتــی در این زمینه ندارنــد و می توانند 

محصولات مورد نیاز خود را تهیه کنند.
اما به گفته وی تولیدکنندگان انجمن بــه نمایندگی از تولیدکنندگان 
اعلام کردند که اجرای این طــرح الزاماتــی دارد؛ از جمله اینکه بانک 
مرکزی مشارکت کنندگان در این طرح در اولویت تخصیص ارزی قرار 
بگیرند، وزارت صمت ثبت ســفارش های این بخش را تســریع کند و 

وزارت اقتصاد دستورهای لازم را به گمرک بدهد.
دبیر کل انجمن صنایع لــوازم خانگی ایران در پایــان گفت که اجرای 
این طرح بعــد از تعیین تکلیف منابــع مالی انجام خواهد شــد و فعلا 

تولیدکنندگان اعلام آمادگی کرده اند.

دبیر انجمن صنایع لبنی ایران:

بازار فرآورده های لبنی کوچک تر می شود
بازار لبنیات سال گذشــته ۱۶.۳ درصد کاهش یافت و امسال هم پیش 
بینی می شــود با افزایش نرخ شــیر خام این روند ادامه پیدا کند و آمار 

مصرف سرانه محصولات لبنی کمتر شود.
تضمین و تأمین امنیت غذایی شــاخص مهم اســتقلال و خودکفایی 
برای هر کشوری به شــمار می رود. بر اساس سیاست گذاری های انجام 
شــده قرار اســت امنیت غذایی در ایران به حدود ۹۵ درصد برسد؛ اما 
چالش هایی مانند خشکســالی، فرســایش خاک و… ســبب شده تا 
مسیر دســتیابی به این مهم به سهولت انجام نشــود. در ادامه سلسله 
گزارش های میزان تولید و نیازمندی بازار کشــور به کالاهای اساسی 

وضعیت تولیدات لبنیات مورد بررسی قرار گرفته است.
رضا باکری، دبیر انجمن صنایــع فرآورده های لبنی درباره میزان تولید 
و نیازمندی بازار کشــور به مهر گفت: نیاز ســرانه انواع شــیر در انواع 
بسته بندی کشــور ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار تن اســت که تولید و به بازار 
عرضه می شود. در این راســتا هر چه بازار کشور کشــش داشته باشد 
کارخانجات لبنی انواع شــیر اعم از UHD )ماندگاری بالا بدون نیاز به 
یخچال(، ESL و پاســتوریزه تولید و عرضه می کنند. در دو سال اخیر 

تقریباً ۲۵ درصد شیرها تحویل بازار برگشت می شود.
وی افزود: ۲۵ درصد شــیر خام مازاد در کارخانجــات تبدیل به انواع 
صنایع لبنی از جمله شیر خشک می شــود. در این چند سال سهم شیر 
خشک بیشتر شــده چون بازار همســایه هم به لحاظ محصولات لبنی 
اشباع شده است. ســالانه ۴۵۰ تا ۵۰۰ هزار تن محصول لبنی مختلف 

مازاد نیاز بازار کشور صادر می شود.

بازار

در حالی دولت از حدود ۱۵ ماه پیش به دنبال واگذاری 
خودروسازان است که زیان انباشته شرکت های مادر 
-منتهی به ۲۹ اســفند ۱۴۰۱- به ۱۳۰ هزار میلیارد 

تومان رسیده است.
 صنعت خودروســازی کشــور با چالش های متعددی 
همچــون بهــره وری پایین، تنــوع و کیفیــت پایین 
محصولات، عدم رضایتمندی مشتریان، ساختارهای 
مالکیتــی و مدیریتی معیــوب، عدم تفاهــم و درک 
مشــترک تصمیم گیــران و ذی نفعان اصلــی بازار و 

صنعت خودرو مواجه است.
وضعیت نامطلوب مالی و زیان انباشــته شــرکت های 
خودروســازی یکی از نتایج اخذ تصمیمات نادرست و 

چالش های مزبور است.
بر همین اساس، بررسی آخرین وضعیت صورت مالی 

خودروســازان )ایران خودرو، سایپا، پارس 
خودرو( منتهی به ۲۹ اســفند سال ۱۴۰۱ 
نشــان می دهد که زیان انباشته این صنعت 
-فقط در بخش شــرکت های مــادر- حدود 
۱۳۰ هزار میلیارد تومان شده و میزان بدهی 

نیز به ۲۴۴ هزار میلیارد تومان رسیده است.
سهم ایران خودرو از زیان انباشته حدود ۷۵ 

هزار میلیارد تومان و از بدهی حدود ۱۳۱ هزار میلیارد 
تومان است.

سایپا نیز حدود ۳۹ هزار میلیارد تومان زیان انباشته و 
۹۳ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان بدهی دارد.

همچنین برای پارس خودرو ۱۶ هــزار و ۱۰۰ میلیارد 
تومان زیان انباشــته و کمتر از ۲۰ هزار میلیارد تومان 

بدهی ثبت شده است.

بر اســاس این گزارش، وضعیــت زیاندهی 
خودروسازان در حالی تداوم دارد که رئیس 
جمهوری از اسفند ســال ۱۴۰۰ دستور به 
واگذاری شــرکت های خودروســازی داده 
اســت.از آن زمان تاکنون صرفــاً در آذر ماه 
پارسال صورتجلســه ای تهیه شد که در آن 
تاکید شــده بود ســهام تودلی )خودسهام 
داری( خودروســازان به عنوان فاز نخســت واگذاری 
تا پایان ســال ۱۴۰۱ تعیین تکلیف شــود که البته با 
گذشت ۳ ماه از سال ۱۴۰۲ هنوز در این فاز قرار داریم 

و اتفاق جدیدی در واگذاری ها رخ نداده است.
علی ای حــال، بــا توجه بــه وضعیت زیان انباشــته 
خودروســازان که با بدهی در مجموع بــه ۳۷۴ هزار 
میلیارد تومــان می رســد، وزارت صمت و ســازمان 

خصوصی سازی باید شــفاف سازی کنند که چه کسی 
حاضر به خرید سهام این شرکت های زیانده است؟ چه 
بسا که علی نبوی رئیس ســازمان گسترش و نوسازی 
صنایع ایران نیز در گفتگویی که با مهر داشــت بر این 
گزاره صحه گذاشــت. طبق تاکید نبــوی »در فاز اول 
واگذاری اقدامات زیادی را انجام دادیم و ســهام داری 
در خودروســازان را ارزیابی کردیــم و ارزش گذاری 
کارشناســی ســهام نیز تهیه شــد. آگهی نیز منتشر 
کردیم اما بــه دلیل فضای اقتصــادی حاکم بر صنعت 
خودروی کشــور، خریداران تمایلی به حضور در این 
صنعت ندارند.«همچنین با توجه به تجربه شکســت 
خصوصی سازی در ایران، در صورت پیدا شدن خریدار 
و واگذاری سهام، این شــرکت ها به چه عاقبتی دچار 

خواهد شد؟

 رییس ســتاد نوســازی ناوگان و اســقاط خودروهای 
فرســوده گفت: هرگونه ثبت نام برای اســقاط خودرو و 
موتورسیکلت فرسوده فقط باید در سایت ستاد نوسازی 
ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده انجام شود.»مهران 
سالاریه« با اشاره به اینکه بر اساس قانون متولی اسقاط 

خودروهای فرسوده در کشور ســتاد نوسازی ناوگان و 
اسقاط خودروهای فرسوده اســت، افزود: بر این اساس 
متقاضیان اســقاط خودرو و موتورسیکلت فرسوده باید 
به سایت این ستاد به نشــانی nnhk.ir مراجعه و پس از 
ثبت نام به عنوان متقاضی، نســبت به ثبت وسیله نقلیه 

فرسوده خود در سامانه و پس از آن انتخاب نزدیکترین 
مرکز اســقاط اقدام کننــد.وی تصریح کــرد: برندگان 
قرعه کشــی در طرح هــای جایگزینی شــرکت های 
خودروســازی داخلی نیز می توانند وضعیت اســقاط 
خودروی فرســوده خود را در این سایت مشاهده کنند.

این مســوول با تاکید بر این که ثبت نام در سامانه ستاد 
نوسازی ناوگان و اســقاط خودروهای فرسوده رایگان 
اســت، خاطرنشــان کرد: در صورتی که غیر از سامانه 
ستاد، ثبت نامی برای خودروهای فرسوده یا درخواست 

وجهی انجام شود، کلاهبرداری است.

و خودر

و خودر

خریدار  معــاون وزیرراه و شهرســازی 
گفت: بر اساس آمار سال ۹۵، در شهرستان 
شهریار؛ شــهر قدس، ملارد و صفا دشت به 
ترتیب در حدود ۱۲ هــزار، ۱۳ هزار، ۶ هزار 
و ۷۲۵ و ۵۳۰ واحد بنای ناپایدار شناسایی 

شده است
 محمد آئینی معاون وزیر راه شهرســازی و 
مدیر عامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با 
بیان اینکه بناهای ناپایدار در سه شهرستان 
ملارد، شــهریار و قدس به شــدت نامقاوم 
اســت و ســاکنان در ایــن محدوده ها در 
معرض خطر قطعی قــرار دارند، اظهارکرد: 
پنجــم دی ۱۳۸۲ وقوع زلزله در شــهر بم 
بیــش از ۴۰ هزار نفــر از هموطنانمان را به 
کام مرگ کشاند که هنوز پس از گذشت ۲۰ 
ســال داغ عاطفی و روانی مرگ این عزیزان 

بر دل بازماندگان مانده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه 
چاره ای جز ســرعت بخشــی به نوسازی 
بافت های فرســوده نداریم، عنــوان کرد: 
اعضای شوراهای اســلامی شهرهای کشور 
باید به عنوان »سفیران نوسازی« شهرهای 
محل فعالیت خود در حوزه بافت فرســوده 
و ناکارآمد باشند چرا که موضوع بافت های 
فرسوده معضلی است که می تواند چالش ها 
و بحران های اصلی و اساسی در بروز بلایای 

طبیعی باشد.
وی افزود: اعضای شــورای اسلامی شهرها 
به عنوان نماینــدگان مردم بایــد خانه به 
خانــه، کوچه به کوچــه و محله بــه محله 
موضوع نوسازی بازآفرینی شهری را ترویج 
و ساکنان و ســرمایه گذاران را به بازآفرینی 

بناهای فرسوده تشویق کنند.
در ادامــه آئینــی بــا تاکیــد بــر اینکــه 
مردمی ســازی در بافت های فرســوده به 
عنوان راهبرد شــرکت بازآفرینی شــهری 
ایران بــه شــمار می آید، گفت: نوســازی 
بافت فرســوده، به صورت مردمی سازی از 
طریق مشارکت ســازندگان و توسعه گران 
با مالکان در این بافت هــا با حمایت دولت و 
شــهرداری ها و با تبیین و اجرای بسته های 
تشــویقی مؤثر و رفع موانع به عنوان راهبرد 

اصلی کار ما محسوب می شود.
در ادامه معــاون وزیر راه و شهرســازی با 
تاکید به اینکه دولت و شــهرداری نباید در 
انجام پروژه های بازآفرینی شــهری دخالت 
مستقیم داشته باشــند، عنوان کرد: راهبرد 
مردمی ســازی از طریق تشــکیل مستمر 
ســتادهای بازآفرینــی ملــی، اســتانی و 

شهرستانی قابل انجام است.
وی با بیان این که مردم ســاکن در محلات 
بافت فرســوده به تنهایــی از توانایی لازم 
برای نوســازی برخوردار نیســتند، گفت: 
از ســوی دیگر سازندگان، توســعه گران و 
ســرمایه گذاران رغبتــی بــرای حضور در 
این بافت ها ندارند زیــرا معادله برای آن ها 
اقتصــادی نیســت، بنابراین بســته های 
تشویقی را جهت ایجاد انگیزه برای سرمایه 

گذاران تبیین و تعریف کرده ایم.
دبیر ســتاد ملی بازآفرینی شــهری پایدار 
ادامه داد: هم اکنون شــهرداری ها بر اساس 
قانون برای صدور پروانه ساختمانی مکلف 
هســتند تا ۵۰ درصد تخفیــف بدهند که 
می توانند ۱۰۰ درصد تخفیف را هم در نظر 

بگیرند و معادل آن را دولت پرداخت خواهد 
کرد، انتظار بر این اســت شــهرداری های 
شهرستان های ملارد، شــهریار و قدس به 
صورت ۱۰۰ درصد تخفیف برای متقاضیان 

قائل شوند.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران 
همچنین از شــهرداران شهرســتان های 
ملارد، شــهریار و قدس خواست ظرف دو 
ماه برای متقاضیــان در محدوده بافت های 

فرسوده شهری پروانه ساخت صادر کنند.
وی افــزود: براســاس قانــون در محدوده 
بافت های فرسوده ارائه انشعابات آب، برق ، 
گاز و فاضــلاب رایگان اســت و در صورتی 
که نیاز به افزایش انشــعابات جدید باشد، 
درخواست ها باید در اســرع وقت و خارج از 

نوبت و حداکثر ظرف دو ماه پیگیری شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی در بخش دیگر از 
سخنان خود با اشاره این که با اجرای مصوبه 
بسته تشویقی شهرسازانه، شاهد جهش در 
امر بازآفرینی شــهری بودیم، اظهارکرد: در 
سه ماهه اول امسال در مجموع ۱۷۱ درصد 
رشد صدور پروانه ساختمانی در شهر تهران 

را شاهد بودیم.
وی افزود: براســاس آمار به دست آمده در 
پایان ســال ۱۴۰۱ ، تعــداد ۲۳۰۰ پروانه 
ســاختمانی در بافت های فرســوده کشور 
صادر شده است و این امر رشد ۱۵ درصدی 

نسبت به سال گذشته را نشان می دهد.
آئینی تصریح کرد: متقاضیان واقعی نهضت 
ملی باید به ســمت بافت های فرسوده سوق 
داده شــوند و واحدهــای اضافی ســاخته 
شــده در این مناطق به قیمــت روز و با در 
نظرگرفتن تســهیلات بهتر و تخفیفات در 

نرخ بهره سود وام به آنان واگذار شود.
وی با اشــاره بــه اینکــه ســند دارکردن 
املاک دارای ســند عــادی ، قولنامه ای و 
تصرفی درســکونتگاه های غیررســمی در 
شهرستان های ملارد، شهریار و قدس باید 
به صورت جهادی پیگیری شود. گفت: این 
امر نیازمنــد همیاری و همراهی ســازمان 

ثبت اسناد و املاک شهرستان است.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران 
با اشــاره به بند »م« تبصــره قانون بودجه 
امســال در رابطه با ســنددار کردن املاک 

تصرفــی در ســکونتگاه های غیر رســمی 
خاطر نشــان کرد: در این رابطه متقاضیان 
می توانند بــه ســامانه طراحی شــده در 
سایت شرکت بازآفرینی شــهری ایران به 
نشــانی)Facility.udrc.ir( مراجعه و در 

خواست خود را ثبت کنند.
معــاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به 
ماده ۹ قانــون حمایت از احیا، بهســازی و 
نوســازی بافت هــای فرســوده و ناکارآمد 
شهری گفت : بر اســاس ماده ۹ این قانون به 
منظور حل و فصل اختلافات و مشــکلات 
مربوط به املاک و اراضی واقع در طرح های 
مصوب احیا، بهسازی و نوسازی اعم از فاقد 
ســند، بلاصاحب و مجهول المالک و سایر 
اختلافات و تعیین تکلیف وضعیت این گونه 
املاک، هیأتی در اداره ثبت اسناد و املاک 

محل تشکیل و اتخاذ تصمیم می کند.
همچنین در این همایش، عباس شــفیعی 
عضو هیــأت مدیــره شــرکت بازآفرینی 
شــهری ایران، بسته های تشــویقی مالی و 
تسهیلاتی فراهم شده برای نوسازی مسکن 
در بافت های فرسوده را تشریح و بر استفاده 
از ظرفیت های قانون بودجه امسال به ویژه 
بند )ب( تبصره ۱۱ برای تأمین منابع مالی 
مورد نیــاز پروژه های بازآفرینی شــهری 

تاکید کرد.
گفتنی اســت در پایان این نشست مدیران 
شــهری شهرســتان های ملارد، شهریار و 
قدس در خصوص بســته های تشــویقی و 
سایر موضوعات بازافرینی شهری سوالاتی 
را مطــرح کردند کــه مدیرعامل شــرکت 

بازآفرینی شهری ایران به آنان پاسخ داد.
در این ســفر محمد آئینی معاون وزیر راه و 
شهرســازی و مدیر عامل شرکت بازآفرینی 
شــهری ایران به همراه امیرعباس شــفیع 
زاده معــاون اســتاندار تهــران و فرماندار 
ویژه شهرستان شــهریار و مدیران شهری 
شهرســتان شــهریار، قدس، ملارد و.... و 
مدیران شــرکت بازآفرینی شهری ایران از 
محلات )ســکونتگاه غیررسمی( نصیر آباد 
باغستان، ویژه صبا شــهر و امیریه شهریار 

بازدید کردند.

وسازان ۱۳۰ همت شد  زیاندهی ادامه دارد؛ زیان انباشته خودر

وهای فرسوده در سایت ستاد نوسازی ناوگان ثبت نام کنند متقاضیان اسقاط خودر

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد

انعقاد قرارداد طراحی شبکه بهینه ریلی
خریدار  معــاون حمل ونقل وزیــر راه و 
شهرســازی گفت: قرارداد طراحی شــبکه 
بهینه ریلــی، منعقد و مطالعــات ذیل پنج 
سرفصل کلی انجام شده و در مرحله بررسی 
نهایی و تصویــب در کارگروه تخصصی قرار 

دارد.
  به  نقل  ا ز  وزارت  راه  و  شهرســازی،   شهریار 
افنــدی زاده معاون حمل و نقــل وزیر راه و 
شهرســازی اظهار کرد: با اســتفاده از توان 
متخصصان و به منظور توســعه شــبکه راه 
آهن کشــور، قرارداد طراحی شبکه بهینه 
آتی حمل  ونقل ریلی در افق ســال ۱۴۱۴ 
در قالب فــاز دوم طرح جامــع حمل  ونقل 
کشور ذیل پنج ســرفصل کلی و با همکاری 
شرکت راه  آهن جمهوری اسلامی ایران در 
مرحله بررسی نهایی و تصویب در کارگروه 

تخصصی قرار دارد.
معاون حمل  ونقــل وزیر راه و شهرســازی 
در ادامــه با اشــاره به جایــگاه حمل  ونقل 
ریلی در اســناد بالادستی کشــور از جمله 
سیاست  های کلی بخش حمل  ونقل ابلاغی 

مقام معظــم رهبری و قوانیــن برنامه  های 
پنج  ساله توسعه کشــور به تشریح وضعیت 
طراحی شــبکه بهینه ریلی در طرح جامع 

حمل  ونقل کشور پرداخت.
وی با اشــاره به بند اول سیاست  های کلی 
بخش حمل ونقل که در سال ۱۳۷۹ توسط 
رهبر معظم انقلاب ابلاغ شده است، خاطر 
نشــان کرد: ایجاد نظام جامع حمل  ونقل و 
تنظیم ســهم هریک از زیربخش  های آن با 
اولویت دادن به حمل  ونقــل ریلی با توجه 
به ملاحظات اقتصــادی، دفاعی و امنیتی، 
کاهــش مصــرف انــرژی و آلودگی  های 
زیســت محیطی، افزایش ایمنی و برقراری 
تعادل و تناسب میان زیرساخت  ها، ناوگان، 
تجهیزات ناوبــری و تقاضــا در صدر کلیه 
موارد ابلاغی درج شــده که نشــان  دهنده 
اهمیت این موضوع در ســطح کلان و ملی 

است.
افندی زاده افزود: علاوه بــر این، در قوانین 
برنامه  های پنج  ســاله توســعه کشور نیز به 
فراخور، احــکام و تبصره  هایی در خصوص 

حمل  ونقل ریلی و سهم آن از جابه جایی بار 
و مسافر در سطح کشور تعیین شده است.

معاون حمل  ونقــل وزیر راه و شهرســازی 
تصریح کــرد: تحقــق تمامی ایــن موارد 
علی  الخصوص افزایش ســهم شیوه ریلی از 
تقاضا، در گرو وجود زیرساخت های مرتبط 
و مناســب این امر از شــبکه بهینه و تأمین 

ناوگان مورد نیاز متناسب با تقاضا است.
وی با برشمردن برخی چالش  های گسترش 
شبکه ریلی، به محدودیت تخصیص منابع 

مالی و حجم قابل توجــه طرح  های مندرج 
در جدول پیوست یک قانون بودجه سنواتی 
کشور، اشــاره و تصریح کرد: وجود طرحی 
مدون به منظور اولویت  بندی توســعه آتی 
شــبکه ریلی در رقابت با شــبکه جاده ای 
یکی از نیازهای اساسی و انکارناپذیر بخش 
حمل  ونقل بود که این موضوع در دســتور 
کار طرح جامع حمــل و نقل کشــور قرار 

گرفته است.
افندی زاده اظهــار کرد: به منظــور نیل به 
اهداف ذکر شــده، طراحی شــبکه بهینه 
آتی حمل  ونقل ریلی در افق سال ۱۴۱۴ در 
قالب فاز دوم طرح جامع حمل  ونقل کشور با 
همکاری شرکت راه  آهن جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان متولی نگهداری این شــیوه 
در دســتور کار قرار گرفت لذا، با استفاده از 
توان متخصصان و اســاتید جوان کشور در 
این عرصــه، قرارداد طراحی شــبکه بهینه 
ریلی، منعقد و مطالعات ذیل پنج ســرفصل 
کلی انجام شــده و در مرحله بررسی نهایی 

و تصویب در کارگروه تخصصی قرار دارد.

معاون حمل  ونقــل وزیر راه و شهرســازی 
بیان کرد: علاوه بر این، معاونت حمل و نقل 
در فاز ســوم طرح جامع حمل  ونقل کشور، 
شــبکه یکپارچه حمل  ونقل کشور را در اثر 
رقابــت و هم  افزایی شــیوه  های مختلف در 
دست طراحی دارد که این مســأله یکی از 
مهمترین موضوعات در سطح برنامه  ریزی 

راهبردی حمل  ونقل کشور است.
وی در انتها با اشــاره به جایگاه حمل  ونقل 
ریلــی در توســعه و شــکوفایی اقتصاد از 
طریــق ایجــاد درآمدهای پایــدار، خاطر 
نشــان کرد: با عنایت به دیپلماســی فعال 
دولت سیزدهم در خصوص تعامل و احیای 
روابط با کشــورهای منطقــه و تفاهم  های 
دو و چندجانبه صــورت گرفته در خصوص 
افزایش ســطح مبادلات و روابط اقتصادی، 
ایجــاد کریدورهای سراســری بین  المللی 
ریلی در ســطح کشــور از اهمیت بسزایی 
برخوردار بــوده و این مســاله در مطالعات 
طرح جامع حمل  ونقل کشــور مدنظر قرار 

گرفته است.
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رییس شورای شهر تهران :
محل احداث آرامستان های جدید تهران هنوز 

تثبیت نشده است
رئیس شــورای اســلامی شــهر تهران گفت: هنــوز بــرای احداث 
آرامستان های جدید تهران، محلی به تثبیت نرسیده است؛ اما تأکید ما 

این است که در چند نقطه از شهر باشد.
 مهدی چمــران درخصوص جانمایی آرامســتان های جدید پایتخت، 
اظهار کرد: هنوز محل خاصی تثبیت نشده است؛ در دوره گذشته دولت 
زمینی در جنوب شــرقی شــهر تهران واگذار کرده بود که البته فاصله 
طولانی از شهر دارد، به طوری که از بهشــت زهرا )س( نیز دورتر است 
اما همین زمین نیز هنوز نهایی نشده است.رئیس شورای اسلامی شهر 
تهران همچنین تصریح کرد: ما طرحی در گذشته داشتیم که در شرق 
و غرب تهران آرامســتان احداث شود تا تمام شــهروندان ناچار نشوند 
به جنوب شــهر بروند.وی ادامه داد: در شــرق تهران گفتند زمین های 
خاصی هست که آب از آن به یکی از سدها منتقل می شود و در غرب نیز 
در شهرقدس و وردآورد تا عده ای خبر را شنیدند، قیل و قال به راه افتاد 

که اینجا قرار است آرامستان شود؛ لذا ما دست برداشتیم.
بر اساس گزارش سایت شهر، چمران در پاســخ به این پرسش که »آیا 
شورای شهر محلی را برای احداث آرامستان های جدید پیشنهاد داده 
است یا خیر؟«، خاطرنشان کرد: بنده پیشنهادی ندارم اما طبیعتاً باید 

در چند نقطه از تهران باشد.

آغاز ثبت سفارش کتب درسی پایه های اول 
هفتم و دهم

ثبت ســفارش کتب درســی پایه های اول، هفتم و دهم ازپنجم تیرماه 
آغاز شده است. ثبت سفارش کتب درسی پایه های اول، هفتم و دهم از 

دوشنبه پنجم تیر آغاز شده است و تا دهم شهریورماه ادامه دارد.
امکان اصلاح سفارشات از ۱۸ تیر تا ۳۱ شــهریورماه وجود دارد و کتب 

درسی از ۱۱ شهریور تا ۳۱ شهریور در مدارس توزیع می شوند.
مدارس نیز از ۱۸ شــهریور تا اول مهر ۱۴۰۲ کتــب را در اختیار دانش 

آموزان قرار می دهند.

مدارس موظفند هرچه سریعتر با ورود به ســامانه فروش و توزیع مواد 
آموزشی نسبت به ثبت سفارش گروهی کتاب های درسی دانش آموزان 
اقدام و از ارجــاع دانش آموز یا اولیای دانش آموز بــه کافی نت ها پرهیز 
کنند. دانش آموزان و اولیای آنان در صــورت تمایل می توانند از طریق 
سامانه www.irtextbook.com یا www.irtextbook.ir  نسبت 
به ثبت ســفارش فردی اقدام کنند.همچنین کتاب های درســی سال 
تحصیلی جدید ۱۴۰۳-۱۴۰۲ در پایگاه کتاب های درســی بارگذاری 
شده اســت و دانش آموزان، معلمان، دبیران، هنرآموزان، کارشناسان، 
مدیران و اولیای دانش آموزان و عموم مردم بــرای دریافت فایل کتاب 
درسی ســال تحصیلی ۱۴۰۳ - ۱۴۰۲ می توانند به پایگاه کتاب های 

درسی به نشانی chap.sch.ir مراجعه کنند.
برای این کار متقاضیان باید یکی از مشــخصات کتاب مورد نظر اعم از 
دوره تحصیلی، شــاخه تحصیلی، پایه تحصیلی، رشته تحصیلی، سال 
انتشــار، کد کتاب و یا نام کتاب را در بخش جســتجوی پیشرفته ثبت 
کرده، فایل الکترونیکی کتاب درســی را جســتجو کــرده و به صورت 

رایگان دریافت و استفاده کنند.
در همین راستا برای دسترسی سریع و راحت به صفحات داخلی کتاب 
درسی، فراپیوند )هایپرلینک( فصل ها، بخش ها، درس ها روی  فهرست 
مطالب کتاب ایجاد شده است و تنها با یک کلیک روی عنوان هر درس 

در فهرست مطالب، مخاطب به صفحه آن درس ارجاع داده می شود.
همچنین ارتباط شــمایل )آیکون( رمزینه ســریع پاســخ مندرج در 
کتاب های درســی به محتوای مرتبط در شــبکه ملی مــدارس ایران 
)رشد( متصل شده است و مخاطبان می توانند با اشاره روی هر رمزینه 

سریع پاسخ، محتوای آن را مشاهده کنند.

پایان عملیات اعزام حجاج ایرانی به عربستان
رئیس پلیس پیشــگیری فراجــا از پایان عملیات اعــزام حجاج از ۲۱ 
فرودگاه در سطح کشور خبر داد و گفت: ۸۷ هزار و ۵۵۰ نفر از زائران در 

امنیت کامل به سرزمین وحی اعزام شدند.
سردار رضا بنی اسدی فر در پایان عملیات اعزام زائران به سرزمین وحی 
با بیان اینکه فریضه  حــج موهبت بزرگ خداوند بــر مؤمنان و فرصت 
بی نظیر فردی، اجتماعی و بین المللی برای آنان است برای زائران خانه 
خدا و حجاج بیت الله الحرام آرزوی ســفری همراه با امنیت، سلامت و 
برخورداری از برکات معنوی کرد و گفت:  عملیات اعزام زائران به ســفر 
معنوی زیارت خانه خدا سوم خرداد ماه از ۲۱ فرودگاه بین المللی آغاز و 

تا یکم تیر ماه ادامه داشت.

وی با اشــاره به اینکه در این بازه زمانی ۸۷ هــزار و ۵۵۰ زائر در امنیت 
کامل به ســرزمین وحی اعزام شــدند، گفت: با توجه بــه افزایش ۹۵ 
درصدی زائران نســبت به سال گذشــته، پلیس فرودگاه های کشور با 
پیش بینی و اجرای طرح های مشــترکِ انتظام بخشــی، ضمن تکریم 
زائران گرامی و تامین نظم و امنیت مطلوب با دقت و تیزبینی کارکنان 
در بازرســی بار همراه از خروج اقلام ممنوعه از کشور جلوگیری کرده و 
بحمدالله عملیات رفت حجاج از ۲۱ ایســتگاه پروازی بدون هیچ گونه 

موردی به پایان رسید.
رئیس پلیس پیشگیری فراجا، ضمن قدردانی از تمامی کارکنان پلیس 
فرودگاه های کشــور که در این عملیات مهم نقش آفرین بودند، گفت: 
پلیس فرودگاه در عملیات بازگشت زائران که از ۱۳ تیر ماه آغاز و تا سه 
مرداد ادامه خواهد داشت، همچنان ایفاگر نقش ارزنده در تامین امنیت 
عمومی اســت.بر اســاس اعلام پایگاه خبری پلیس، وی خاطرنشان 
کرد: افتخار خدمت به زائران خانه خــدا در عملیات حج تمتع فرصت با 
ارزشی است که امیدواریم قدردان این توفیق و نعمت الهی باشیم و این 
ماموریت را به نحو شایســته و در جهت کسب رضایت خداوند متعال به 

سرانجام برسانیم.

دیوار

معاون شهرسازی و معماری شــهرداری تهران با بیان 
اینکه طرح هــای جامع و تفصیلی دیگر پاســخگوی 
نیازهای شهر وشــهروندان نیست، گفت: اکنون، دیگر 
طرح هــای تکنوکراتیک جوابگوی مســائل پیچیده 
شهرهایی مثل تهران نیســت و باید پذیرفت که عمر 

طرح های جامع و تفصیلی تمام شده است.
 بنا بر اعــلام روابط عمومــی معاونت شهرســازی و 
معماری شــهرداری تهران، حمیدرضا صارمی معاون 
شهرســازی و معماری شــهرداری تهــران با حضور 
در شــهرداری منطقه ۱۱ طی جلســه ای با شهردار، 
معاون و مدیران شهرســازی منطقه به بررسی مسائل 
و چالش های این حوزه پرداخت.وی در این جلســه با 
بیان اینکه بالاترین درصد رشد جمعیت شهری تهران 
بین ســال های ۳۵ تا ۴۵ اتفاق افتاده اســت، گفت: تا 
پیش از ســال ۱۳۴۳، تهیه طرح های شهری بر عهده 
شــهرداری ها بود؛ اما پس از آن به ســازمان ها و گروه 

های دیگر واگذار شــد. ســال ۱۳۴۵ تهیه 
طرح جامــع برای ۱۶ شــهر از جمله تهران، 
بندرانزلی، بروجرد و ... در دســتور کار قرار 
گرفت که تهیــه طرح جامع شــهر تهران تا 
سال ۱۳۴۹ به طول انجامید.صارمی تصریح 
کرد: این طرح توسط یک مشاور آمریکایی و 
با همان نگاه به شهرهای آمریکایی تهیه شد، 

این در حالی بود که بافت و مورفولوژی این شــهرها با 
شهر تهران همخوانی نداشــت. از آنجاییکه این طرح 
خودرو محور بود و بر ایجاد خیابان ها و بزرگراه ها تاکید 
داشــت، مورفولوژی شــهر تهران نیز بر اساس خودرو 
محوری شــکل گرفت و تا امروز ادامه پیدا کرد و هرچه 
خیابان بیشتری ایجاد شــد، مشکل ترافیک و آلودگی 
هوا نیز افزایش یافت، اما متاسفانه امروز عده ای سعی 
دارند تمام مشکلات شهر را که روند شکل گیری آن از 
گذشته آغاز شده را به این دوره مدیریت شهری ارتباط 

دهند.معاون شــهردار تهران بــا بیان اینکه 
طرح های جامع و تفصیلی صرفا یک نقاشی 
زیبا بوده و کمکی به شهر نکرده است، اظهار 
کرد: حتی در برخی مــوارد خود این طرح ها 
عامل ایجاد مشــکلات بوده اند. طرحی که 
مطالعات آن از سال ۸۵ آغاز شده و سال ۹۱ 
با تأخیر به اجرا در می آید، درحالیکه سرعت 
تغییر و تحولات در شهرها بســیار بالا است، قطعا نمی 
تواند پاســخگوی نیازهای شهر و شــهروندان باشد، 
ضمن اینکه بسیاری از تصمیم گیری ها طی سال های 
گذشــته وضعیت را بدتر کرده و شــهر را به نوعی قفل 
کرده است.وی ادامه داد: شهر تهران حدود ۹۳۰ هزار 
پارســل دارد، اگر نرخ تخریب و استهلاک را دو درصد 
و عمر ســاختمان ها را ۵۰ ســال درنظر بگیریم، برای 
جلوگیری از فرسودگی شهر تهران، باید سالانه حدود 
۲۰ هزار پروانه صادر شود؛ اما برخی تصمیم گیری های 

اشــتباه آمار صدور پروانه را از ۳۰ هزار پروانه در سال 
به ۵ هزار پروانه رســاند و مردم گرفتار شدند. ما در این 
دوره تلاش کردیم این رقم به ۱۰ هزار پروانه برســد و 
امیدواریم این عدد تا پایان امســال به ۲۰ هزار پروانه 
برســد.صارمی تاکید کرد: اکنون، دیگــر طرح های 
تکنوکراتیک جوابگوی مســائل پیچیده شــهرهایی 
مثل تهران نیســت و نمی توان برای این شهرها، طرح 
های مقید تعریف کرد. باید پذیرفت که عمر طرح های 
جامع و تفصیلی تمام شده است و برای تهیه طرح برای 

شهر هیچ نهادی اصلح تر از مدیریت شهری نیست.
معاون شهرسازی و معماری شــهرداری تهران در این 
جلسه همچنین بر ضرورت تســریع در بازنگری طرح 
تفصیلی منطقه ۱۱، در اولویت قرار دادن بافت فرسوده 
و سیستمی شدن نظارت فنی تاکید کرد و گفت: هیچ 
اقدامی مهم تر از گره گشایی از کار مردم نیست و مردم 

نباید در منطقه سرگردان باشند.

شهرداری

زهرا ســیفی  وزیر علــوم گفــت: باید 
ســرفصل های دروس براســاس آموزش 
مهارتی تغییر کند، راهــی نداریم جز اینکه 
اشــتغال پذیری فــارغ التحصیــلان را بالا 

ببریم.
 دکتــر محمد علــی زلفی گل وزیــر علوم 
تحقیقات و فناوری در همایش ملی آموزش 
هدفمند، مهارتی و نیاز محــور که در تالار 
علامه امینی دانشــگاه تهران برگزار شــد 
گفت: آنقدر نیاز به اشــتعال در کشور ما بالا 
است که هر چه وزارتخانه ها تلاش کنند باز 

کم است.
وی ادامــه داد: همــه در جورچین آموزش 
عالی و مهارتی می توانیم جایگاه خاص خود 
را داشته باشــیم. اول اینکه ما راهی جز این 
نداریم که خودمان را بنا بــه تغییرات اقلیم 

آموزش جهانی تغییر دهیم.
وزیر علوم افزود: در حال حاضر ما شرایطی 
را درک می کنیم که با سرعت در حال تغییر 
است. ما راهی جز این نداریم که با تغییرات 
گســترده در شــیوه های آموزش خود را با 
شــغل های آینده تطبیق دهیم و منعطف 
باشیم راهی جز این نداریم که آموزش های 
جدید را در حد توان بومی کــرده و خود را 
با آن وقف بدهیــم والا از اثر گــذاری طرد 

می شویم.
زلفی گل افزود: ویژگی آمــوزش عالی این 
اســت که قدرت پیشــگویی و نیاز آفرینی 
داشته باشد. دانشگاه باید برای دانشجویان 
فعلی و دانش آموختــگان آموزش هدفمند 
داشــته باشــد و حتی بــاز آمــوزی فارغ 
التحصیلان شــاغل هم در دســتور کار ما 

باشد.
وزیــر علوم با طرح این ســوال کــه آیا باید 
توجه ما به دانشــگاه مهارت محور باشد و یا 
آموزش مهارت محــور؟ افزود: باید به هر دو 
توجه داشته باشیم. حتی باید برای آموزش 
مهارت محوری ســراغ مراکز علم و فناوری 
هم برویم. نه تنها دانشگاه، بلکه پارک های 

علم و فناوری هم در بحث مهارتی باید فعال 
باشــند.زلفی گل افزود: در حــوزه معاونت 
پژوهشی وزارت علوم در خصوص ارتباط با 
صنعت مباحث خوبی طراحی شــده است. 
آئین نامه های تدوین شــده در حال بررسی 

است و ابلاغ خواهد شد.
وی ادامــه داد: همچنین بایــد از ظرفیت 
مؤسســه پژوهش و برنامه ریــزی آموزش 
عالی بــه عنوان قــوه عاقله آمــوزش عالی 
استفاده شــود فقط یک نگرانی وجود دارد 
که نتوانیم این بخش هــا را هماهنگ کنیم. 
برای همین یک شــورای راهبری در وزارت 

علوم وجود دارد.
زلفی گل به تدوین ســند نظام ملی نوآوری 
اشــاره کرد و گفت: نقش زیرنظام ها در این 
سند مشخص شده است و نقش دو دانشگاه 
مهارت محــور باید در این ســند پررنگ تر 

شود.
وزیر علــوم به بحث وحــدت در بخش های 

مهارت محوراشاره کرد و خطاب به رؤسای 
دانشــگاه ها افــزود: این فرصــت را مغتنم 
بشــمارید بحث آموزش مهــارت محور را 
جدی بگیرید. دانشگاه تهران ۳ واحد درس 
اموزش مهارتی برای فارغ التحصیلی لحاظ 

کرده است.
وی ادامــه داد: باید ســرفصل های دروس 
براســاس آموزش مهارتی تغییر کند، راهی 
نداریم جــز اینکه اشــتغال پذیــری فارغ 

التحصیلان را بالا ببریم.
زلفی گل به رؤســای دانشگاه ها تاکید کرد: 
ارتباط بــا صنعــت را جدی بگیریــد. این 
فرصــت را غنیمت بشــمارید. در هر ماه به 

شهرهای صنعتی سفر کنید.
وی ادامه داد: در برنامه توســعه هفتم برای 
توســعه آموزش مهارتی برنامه خوبی پیش 
بینی شده است. آموزش مهارتی نیاز به عزم 

فرابخشی دارد.
وزیــر علــوم ادامــه داد: بــه عنوان مثال 

دانشــجوی معدن حتمــاً بایــد در معدن 
حاضر شــود به ایــن دلیل صنایــع باید از 
دانشجویان کارورز ما اســتقبال کنند. باید 
در دســتورالعملی که بر اساس حکم برنامه 
هفتــم وزارت علــوم و بهداشــت تدوین 
می شود منافع صنایع با وزارتخانه ها همسو 

باشد و دانشجوی ما را بپذیرند.

حذف بیش از یک هزار رشته
 بدون متقاضی

وزیر علوم همچنین در جمــع خبرنگاران 
گفت: امســال بیش از ۱۰۰۰ رشــته را که 
متقاضی نداشت حذف کردیم و رشته های 
جدیــد منطبق بــر دانــش روز و نیازهای 
جامعه را طراحی کردیــم . تلاش می کنیم 
برخی از این رشته ها به صورت فرادانشکده 
ای تدریس و پیگیری شــوند. این کارها در 

دست اقدام است.
محمدعلــی زلفــی گل ادامــه داد: حکم 

مناســبی در برنامه هفتم توســعه در این 
زمینه پیش بینی شــده است و وزارت علوم 
و وزارت بهداشت باید آئین نامه اجرایی این 
حکم را بنویسند تا صنایع و وزارتخانه ها در 
این زمینه همکاری کنند. برای این کار باید 
پشــتوانه علمی و فنی مناسب وجود داشته 
باشــد و از نظر نخبگان دانشگاه نیز استفاده 
کنیم تا دستورالعمل جامع الاطراف باشد و 

آموزش مهارتی نهادینه شود.
وی در مــورد حــذف رشــته محل های 
غیرکاربــردی و غیرعملیاتــی نیز توضیح 
داد: اقلیم آموزشی در ســطح دنیا و سطح 
کشــور ما تغییر کرده است. رشــته ها باید 
روزآمد و بازبینی شــود. اکنون باید با کمک 
و هماهنگــی اســتادان موضوعــات چند 

رشته ای و بین رشته ای را تعریف کنیم.
زلفی گل گفت: این روند آغاز شــده است. 
امســال بیش از ۱۰۰۰ رشته را که متقاضی 
نداشت حذف کردیم و رشــته های جدید 
منطبق بــر دانش روز و نیازهــای جامعه را 
طراحی کردیــم . تلاش می کنیــم برخی 
از این رشــته ها به صورت فرادانشــکده ای 
تدریس و پیگیری شــوند. ایــن کارها در 

دست اقدام است.
وی در مورد ادغام دانشگاه علمی کاربردی 
با پیام نور و دیگر زیرنظام ها گفت: هر کدام 
از زیرنظام های آموزش عالی جایگاه خاص 
خود را دارند. دانشگاه فنی حرفه ای تربیت 
تکنسین مهارتی و دانشگاه علمی کاربردی 
دوره های آموزشــی کوتاه مــدت صنایع و 
جامعه را پیگیری می کند. پیام نور آموزش 
غیرحضوری را در دستور کار دارد. هر کدام 
از این دانشــگاه ها با اهداف خاصی تأسیس 
شده اند. شــاید به بازآرایی مأموریت ها نیاز 

است ولی تعطیل کردن آنها درست نیست.
وی تاکید کــرد: مجموعه آمــوزش عالی 
کشور یک جورچین با حضور همه زیرنظام 
ها و دانشگاه آزاد اســلامی است و برای هر 

تغییری باید همه با هم هماهنگ باشیم.

خریــدار  یــک مقــام مســئول وزارت 
بهداشــت با تشریح دلایل ســختگیری در 
انتقال دانشــجویان از خارج از کشــور در 
رشــته های علوم پزشــکی گفت: دور زدن 
کنکور در رشــته هایی که با جان انسان ها 

مرتبط اند، را بر نمی تابیم.
دکتر غلامرضا حســن زاده دبیر شــورای 
عالی برنامه ریزی علوم پزشــکی، در پاسخ 
به انتقــاد محمدامیــن غفــارزاده معاون 
امور دانشــجویان و مدارس ایرانی خارج از 
کشــور وزارت امور خارجه از ســختگیری 
وزارت بهداشــت در انتقــال دانشــجویان 
گروه پزشکی به دانشــگاه های داخل گفت: 
در پاسخ به این موضوع چند نکته لازم است 

گفته شود.
وی افــزود: کســانی که بــرای تحصیل در 
رشته های علوم پزشــکی به دانشگاه های 
خارج از کشــور می روند عمدتاً به رشــته 
دندانپزشــکی و پس از آن پزشکی و تعداد 
کمتری داروســازی و تعداد خیلی کمتری 
فیزیوتراپــی می رونــد، عمده ایــن افراد 
کســانی هســتند که در کنکور سراسری 
نتوانســتند نمره کافی را برای ورود به این 
رشــته ها در داخل کشور کســب کنند. در 

واقع این افراد به نوعی کنکور را دور زده اند.
حســن زاده اظهار داشــت: دلیــل اینکه 
دوســتان وزارت امــور خارجه به شــرایط 
انتقال انتقاد می کنند این اســت که برخی 
از این افــراد هم درگیر و دخیــل در فرآیند 
این نقــل و انتقال دانشــجویان هســتند. 
برخی از آنها در محل مأموریت شــأن با این 
موضوع بسیار مواجه می شوند و برخی از آنها 
ممکن اســت به دلیل مأموریت های کاری 
شأن فرزندان شــأن با این مســئله مواجه 

شــده باشــند.وی یکی از مهمترین دلایل 
ســختگیری وزارت بهداشــت برای عدم 
انتقال همه دانشــجویان متقاضی انتقال را 
دور زدن کنکور برشمرد و گفت: افرادی که 
در کنکور نمره نمی آورند به خارج از کشور 
می روند. عمدتــاً این افراد به رشــته های 
پرمتقاضی و پرطرفداری می روند که قبول 
شــدن اش در ایران بســیار ســخت است. 
در کنکور سراســری داخل کشــور افرادی 
در رشــته های پزشــکی، دندانپزشــکی و 
داروسازی قبول می شوند که نمره های بالا 
و رتبه هــای خیلی خوب دارنــد و به خاطر 
این نمره و رتبه زحمت می کشــند و تلاش 
می کنند و در دانشــگاه ها قبول می شوند.

این مقام مسئول وزارت بهداشت گفت: اما 
در مقابل عده ای هســتند که بعــد از اینکه 
هیچ جا قبول نشــدند می رونــد به خارج و 
پس از اینکه در رشــته ها و دانشگاه های بی 
کیفیت می روند می خواهنــد برگردند و در 

دانشگاه های داخلی درس بخوانند.
وی اظهــار داشــت: نکته بعــدی موضوع 
خروج ارز از کشــور اســت. به نظر می رسد 
که همکاران وزارت امــور خارجه باید توجه 
داشــته باشــند که وقتی به ایــن موضوع 
می پردازند و این رونــد را ترغیب می کنند 
و اینگونــه ســیاه نمایی می کننــد، برای 
وزارت بهداشت مشــکل ایجاد می کنند. با 
انتقال فرزند و اقــوام یک موجی را به وزارت 
بهداشــت تحمیل می کنند که افرادی که 
کنکور را دور زده انــد می خواهند به ایران 
برگردنــد در حالی کــه دانشــگاه های ما 
ظرفیــت و فضای کافی بــرای پذیرش این 

افراد را ندارد.
دبیر شــورای عالــی برنامه ریــزی علوم 

پزشکی گفت: بیانات مقام معظم رهبری در 
۲۲ فروردین ۱۴۰۲ در نشســت رمضانی با 
دانشجویان بیانات راهگشایی است. ایشان 
فرمودند »رشــته هایی که واقعاً مورد نیاز 
کشور نیســت و آدم ها بیکار می مانند نباید 
گسترش پیدا کند«. بعد ما با این صحبت ها 
رشته های گروه پزشــکی را داریم به سمتی 
می بریم که آدم های بیکار و بدون شــغل از 
این رشــته ها فارغ التحصیل شوند که این 

نگرش بسیار خطرناک است.
وی افزود: در حالــی که ما در کشــور باید 
مدافع این باشــیم که ارز از کشــور خارج 
نشــود، معاون وزارت امور خارجه بگوید که 
با وجود اینکه این افراد ارز از کشــور خارج 
کرده اند حالا این افــراد را بیاوریم به داخل 
کشور! به نظر می رسد این موضوع با وظیفه 

وزارت امور خارجه منافات دارد.
حســن زاده خاطرنشــان کرد: نکته بعدی 
کیفیت پایین دانشــگاه ها است. افرادی که 
به قصد دور زدن کنکور به خارج از کشــور 
می روند معمولاً به دانشــگاه های تراز اول 
نمی روند بلکه به کشــورهایی می روند که 
دانشــگاه های با کیفیت پایینــی دارند تا 

هزینه کمتری کننــد. ضمن اینکه آموزش 
این دانشــگاه ها آموزش مناســبی نیست 
برای کسانی که می خواهند در آینده با جان 

مردم سروکار داشته باشد.
این مقام مســئول وزارت بهداشــت یادآور 
شد: از همه این موارد مهم تر مسئله فرهنگ 
اســت. بســیاری از این افرادی کــه برای 
تحصیل به خارج از کشور می روند در سنی 
هستند که ممکن است مشکلات فرهنگی 
برای آنها ایجاد شــود، ما باید خانواده ها را 
حتماً با مشــکلاتی که فرزندان شأن ممکن 
اســت با آن در این کشــورها مواجه شوند، 
آشــنا کنیم. اتفاقاً وزارت خارجــه به این 
مشــکلات فرهنگــی باید توجــه ویژه ای 

داشته باشند.
وی درباره دلیل انتخــاب ۲ درصد ظرفیت 
انتقال دانشــجویان ایرانی به داخل کشور 
گفت: ما باید در این زمینه از شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی تشــکر کنیم. شورای عالی 
انقلاب فرهنگی با درک موضوع و تشخیص 
دقیق اعلام کرد که دانشجویان انتقالی باید 
امتحان دهند. در جلسات و کمیسیون های 
مختلف شورای عالی انقلاب فرهنگی بحث 
شد که از میان کسانی که در کنکور شرکت 
می کننــد چند درصــد وارد رشــته های 
پزشــکی، دندانپزشــکی و داروســازی 
می شــوند. در عمل ۲ درصد افــراد در این 
رشته ها پذیرفته می شــوند و دلیل انتخاب 

۲ درصد هم این است.
دبیر شــورای عالــی برنامه ریــزی علوم 
پزشــکی افزود: حال ما انتظــار داریم که 
فردی با معدل دیپلم ۱۰ و ۱۲ و رشــته غیر 
مرتبط رفته در یک دانشــگاه بــدون تأیید 
خارجــی تحصیل می کنــد را انتقال دهیم 

به داخل کشــور و او را در کنار کسی که ۱۲ 
سال زحمت کشیده و رشته پزشکی در یک 
دانشگاه علوم پزشکی قبول شده، بنشانیم! 

این نگرش بسیار خطرناکی است.
وی گفت: ما بایــد به دانشــجویان ایرانی 
در خارج از کشــور کمــک کنیم امــا باید 
در حــدود و اختیاراتــی که داریــم به این 
دانشــجویان کمک کنیم. باید برنامه ریزی 
کنیم تا آدم هایی که با جان مردم ســروکار 
دارند بتوانند توانمندی لازم و شایســتگی 

حرفه ای لازم را داشته باشند.
حســن زاده اظهار داشــت: آیا دوســتان 
مســئول در وزارت امور خارجه حاضرند که 
درمان فرزند و خانواده خود را به یک پزشک 
و دندانپزشک بیسواد که هیچگونه تعهدی 
ندارد، بســپارند؟ آیا حاضر هســتند پیش 
جراحی بروند که هیچ گونه مهارتی ندارد؟ 
فردی از ایران می رود در یکی از کشورهایی 
که نــام آن را نمی برم و دوره ســه ســاله 
تخصص را که در ایران چهار ســاله است، را 
در مدت ســه ماه و دو روز به صورت ترددی 
گذرانده، آیا می توانیم به او مدرک بدهیم؟ 
آیا مسئولان به این گونه متخصصان اعتماد 
می کنند؟ خیــر آنها هم به دنبــال بهترین 

پزشکان و متخصصان هستند.
وی گفت: چگونه اســت که کیفیت آموزش 
را فدای این موضوع کنیم که بگوییم وزارت 
امــور خارجه به دنبــال کار مردم اســت و 
وزارت بهداشت ســختگیری می کند. این 
ســختگیری نیســت این حمایت از حقوق 
شــهروندان ایرانی اســت. مــا در وزارت 
بهداشــت نمی توانیم جان مردم را بسپاریم 
به آدم هایی که توان عملی مناسب ندارند و 

مهارت لازم را کسب نکرده اند.
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وسکی  اجرای ۱۹ نمایش در فضای باز جشنواره عر
تهران-مبارک

۱۲ نمایش در بخش فضای باز نوزدهمین جشنواره بین المللی نمایش 
عروسکی تهران-مبارک روی صحنه می رود.

 فهرســت نمایش های حاضر در بخش فضای باز نوزدهمین جشنواره 
بین المللی نمایش عروسکی تهران-مبارک به شرح زیر است:

آذربایجان آیین لری / اکبر زابح / مرند
ازدواج پر ماجرا / حسین ربیعی / تهران

بوسلمه غول دریاها / فاطمه بحرینی / آبادان
ربات های غول پیکر / حامد زارعان / تهران

زاده قوس فلک است اصفهان / عاطفه نقوی / اصفهان
سرزمین مادریم / داوود بختیاری، سمیه گلباز / تهران

شکارچی / لیلا بیگوند / تهران
شیلو / فرامرز غلامیان / شاهین شهر

ماجرای گله من / امیرمحمد انصافی / تهران
نوازندگان غول پیکر بختیاری / محسن اکرمی ابرقویی / یزد

هله هله کوسه / علی قاضی / مسجد سلیمان
یه تار سیبیل / راضیه پاشایی / همدان

نوزدهمین جشــنواره بین المللی نمایش عروســکی تهران-مبارک، 
هشــتم تا هفدهم تیرماه به دبیری هادی حجازی فــر در تهران برگزار 

می شود.

میان شیوه های نمایشی ایران کهن، مبارک 
تشخص دیگری دارد

مدیرکل هنرهای نمایشــی در پیامی به مناسبت نوزدهمین جشنواره 
بین المللی نمایش های عروســکی تهران-مبارک این رویداد را حامل 
ســنت ها، باورها و پیام هایی از هویــت فرهنگی ایــران زمین معرفی 
کرد و نوشت: در میان شیوه های نمایشــی و شخصیت های عروسکی 
ایران کهن و آیین مدار از جمله »خیمه شــب بازی«، »دستکشــی«، 

»سایه بازی« و ... شخصیت »مبارک«، تشخص دیگری دارد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل هنرهای نمایشــی، کاظم نظری، در 
آستانه برگزاری نوزدهمین جشنواره بین المللی نمایش های عروسکی 
تهران مبارک، در پیامی به این رویداد نوشــت: »آفریده های دستی هر 
سرزمینی، نمادها و نشانه هایی از جریان های فکری و مولفه های ذهنی 
و زیست اجتماعی ساکنان آن ســرزمین اند و هر یک، حامل سنت ها، 
باورها و پیام هایی از هویت فرهنگی مردمانی که در آن اقلیم، نســل در 
نسل، تاریخ خود را به جلو آورده و مواریث سنتی خویش را برین محمل، 

استوار کرده اند.
از جمله این برســاخته های نمادیــن تاریخی و فرهنگــی، پیکرک ها 
و عروســک هایی هستند که شــمایل و چهره شــان و مفاهیمی که در 
لایه های زیرین کلام خود دارند؛ رنگ آن ها و نوع و میزان پوشش آن ها و 
حتی انتخاب و تثبیت نام شان، بیانگر و نمایانگر رگه های اندیشه گانی، 
آرزوها، بغض ها، شــادی ها و به طور کلی دغدغه هــای ذهنی مردمان 

سازنده و نگهدارنده آنهایند.

شــیوه های نمایشــی این پیکرک ها نیز که عمومــا در »نمایش های 
عروســکی« جان و جریان تازه ای می گیرند؛ همین پیشینه و کارکرد 
را دارند و به تفاوت نام و شــخصیت، پیام های متفاوتــی را هم منتقل 
می کنند.در میان شــیوه های نمایشــی و شــخصیت های عروسکی 
ایران کهن و آیین مدار از جمله »خیمه شــب بازی«، »دستکشــی«، 
»ســایه بازی« و ... نیز شخصیت »مبارک«، تشــخص دیگری دارد و با 
خوشــی یمُنی و برکت و شاد باشی نشســته در پس نامش، در هاله ای 
نمکین و پذیرفته شــده از اصالت و صراحت و ظرافــت بیانی، هم نقش 
فرهنگی و آیینی خود را ایفا می کند و هــم محملی برای طرح نقدهای 
طنزآمیز اجتماعی، از طریق ِ نزدیک ترین چهره ها و اســامی به ادبیات 
عامیانه و کهن الگوهای این قلمرو فرهنگی عزیز به تماشاچی خود است 
و در ترکیبی از حرکــت و کلام و نوا، مخاطب را بــه عمق اندوخته های 
ذهنی و پیشــینه مرامی این مردم شــریف و عاطفه مند می برد و حرف 
خود را در حریری از کلامی موزون و نغمه هایی برخاســته از متن زلال 

موسیقایی همین مردم کوه، دشت، بازار، کوچه و خانه می زند.
جشــنواره ای که پس از چند ســال فترت و فاصله، به عنوان فرصتی ناب 
برای مشــاهده و یادگیری و هم افزایی همه فعــالان و صاحب نظران این 
عرصه، جلوه کرده و شایسته آن که با تعاملات تجربی و گفت وگوهای نقد 
محور ناقدان، دانشجویان، هنرجویان و سایر مخاطبان و علاقه مندان این 
صحنه و رخداد، ایام برگزاری اش سرشــار از تضارب آراء و برداشت هایی 
راهگشا برای جریان سازی در مسیر بهره گیری از ظرفیت های وسیع این 
پیکرک ها و شخصیت های برساخته شان، در امر »درام نویسی« و »تنوع 
ارائه« باشــد و در جویبار حرکت و صدایِ پیکرک ها و گردانندگان شان، 
همان صدای آشــنا به گوش محرمان ظرافت ها و فضیلت های نهفته در 
هنر نمایش برســد که فرمود: »ای بستگان تن! به تماشــایِ  جان روید 

کآخر رسول گفت: تماشا مبارک است.«

قاب

تهیه کننده »بــرو پی کارت« دربــاره ویژگی های این 
مجموعه که قرار است به کلیشه های شغلی و تحصیلی 

بپردازد اشاره کرد.
وحید ولی تهیه کننده برنامه »بــرو پی کارت« درباره 
این برنامه که به زودی روی آنتن شــبکه امید می رود 
بیان کرد: این برنامه ناظر به مســاله هدایت شــغلی و 
تحصیلی برای نوجوانان اســت و صرفاً معرفی شــغلی 

نیست.

وی اضافه کرد: آمار هدایت تحصیلی در کشــور ما آمار 
خوبی نیســت یعنی خیلی از جوانان وارد رشته هایی 
می شــوند که بعداً می فهمند نباید وارد آن می شدند. 
یا می بینیم خیلی ها وارد مشــاغلی می شوند که به آن 
علاقه ندارنــد اما صرفاً در آن شــغل تحصیل کرده اند. 
آمار رضایت شغلی در کشــور ما پایین است که نشان 

می دهد درست انتخاب نشده است.
این تهیه کننده درباره جزییات برنامه بیان کرد: برنامه 

»برو پی کارت« ۲۶ قسمت است سال گذشته به نوعی 
فصل اول این برنامه را داشــتیم که در یک ویژه برنامه 
پخش شد و این عملًا فصل دوم است اما تغییر زیادی با 
فصل اول دارد. این فصل ۲۶ قسمت ۵۰ دقیقه ای است 

که هر قسمت ۶ بخش مختلف دارد.
وی با اشاره به یکی از آیتم ها اضافه کرد: در هر قسمت 
ابتدا بخشی به اسم »از آب گذشــته« داریم که در کل 
برنامه درباره ۲۶ شخصیت است و هر قسمت به یکی از 

شخصیت های مشهوری می پردازد که در زندگی خود 
چه مشاغلی را تجربه کرده اند و بعد به شغلی رسیده اند 
که با آن معروف شده اند. مثلًا خیلی ها نمی دانند خسرو 
شکیبایی تا بازیگر شده اســت چه تجربه های دیگری 
داشته یا نادر ابراهیمی نویســنده مشهور چه کارهای 
دیگری در زندگی خود انجام داده اســت و چه مسیری 
رفته تا نویســنده شــود یا جلال ال احمد را خیلی ها 

نمی دانند که چرم دوزی می کرده است.

و پی کارت بر

خریــدار  تهیه کننــده مســابقه »آوای 
جادویــی« تاکید کرد: هرگونه حاشــیه را 
در زمینه نداشــتن مجوز برای این مسابقه 
تکذیب می کنم.او همچنین خاطرنشــان 
کرد: مهم، اتفاقی اســت که الان رخ داده و 
مردم برنامه را دوســت داشتند و همچنین 
کمک کردیم تا استعدادهای پنهان جوانان 

کشورمان نمایان شود.
محمــد طهرانــی ـ ســازنده مســابقه 
استعدادیابی »آوای جادویی« ـ درباره روند 
کلی این مسابقه اســتعدادیابی موسیقی از 
زمان تولید تا گرفتن مجوز، حواشــی که به 
همراه داشــت، تاثیرگذاری اش در جامعه و 
اهمیت به قشر جوان و استعدادهای پنهان 

کشور صحبت کرد و به ذکر نکاتی پرداخت.

 چرا میان تولید و پخش 
»آوای جادویی« فاصله افتاد؟

تهیه کننده »آوای جادویی« ابتدا با اشــاره 
به اتفاقاتی که برای پخش مســابقه رخ داد 
و فاصله ای که میان تولیــد و پخش »آوای 
جادویی« ایجاد شــد، توضیــح داد: ضمن 
تشکر از دســتگاه های مربوطه و ساترا باید 
اشــاره کنم »آوای جادویی« از سال ۱۳۹۹ 
مجوز تولید داشــته و با توجه به رسالتی که 
داشــتیم و کیفیت برنامه بــرای ما اهمیت 
داشــت، زمان تولید برنامه با یــک برنامه 
صرفا نمایشی متفاوت شــد. در مسابقه ای 
مثــل »آوای جادویی« داوران ســاعت ها 
برای آموزش یک هنرجــو وقت می گذارند 
اما بیننده فقط یــک اجرای پنج دقیقه ای را 
می بیند. درباره پخش محصول هم ماجرای 
خاصی وجود نداشــت. این یــک محصول 
خصوصی اســت و در زمانی کــه مقرر بود 
منتشــر شــود، با مجموعه های متعددی 

مذاکره شده است.
وی بیان کرد: هر مجموعه شــرایط خاص 
خــود را دارد و در معامله هــا بعضی وقت ها 
ممکن است توافق حاصل نشود. مشکلات 
یا اختلال در مســیر هــر کاری وجود دارد. 
»آوای جادویی« از همان ابتدا مجوز داشته 
است و هرگونه حاشــیه ای در این زمینه را 
تکذیب می کنــم. به  هرحــال موضوعات 
حاشیه ای اهمیتی ندارد. مهم اتفاقی است 
که امروز در »آوای جادویی« افتاده اســت 
و مردم مســابقه را دیده اند و از آن استقبال 

کرده اند.

هدفمان توجه به استعدادهای 
فرهنگی کشور بود

او ســپس درباره نوپــا بودن حــوزه تولید 
مسابقات استعدادیابی موسیقی در ایران و 
چالش هایی که ممکن اســت در راه ساخت 
این نوع برنامه ها وجود داشته باشد، توضیح 
داد: هیچ وقت احســاس نکــردم که تولید 
این کار ســخت تر از تولید یک ســریال یا 
محصول نمایش خانگی است؛ ضمن اینکه 
این اتفاق برای اولین بار نیست که می افتد. 
در خود پلتفرم فیلم نــت برنامه »بندبازی« 
پخش شــده اســت. قبل از آن هــم برنامه 
»شــب کوک« در صداوســیما پخش شد 
و همین الان یک مســابقه جذاب با عنوان 

»هماهنگ« در حال پخش اســت. در سه 
فصل برنامــه »عصر جدید« هــم خیلی از 
شــرکت کنندگان خواننده بودند، بنابراین 
فکر نمی کنم ایــن موضوع جدید باشــد. 
شاید اگر کســی وارد این حوزه نشده است 

به دلایل دیگری بوده است.
طهرانی تاکید کرد: هدفمــان صرفا تولید 
یک برنامــه نمایشــی نبوده و به رســالت 
فرهنگی مان برای پیدا کردن استعدادهای 

داخل کشور توجه کرده ایم.
تولیــد  تهیه کننــده »آوای جادویــی« 
مسابقات استعدادیابی موسیقی را مستلزم 
توجه به نیازهای جامعه دانست و بیان کرد: 
افرادی که این محصولات را تولید می کنند 
باید ببینند آیــا جامعه ظرفیت پذیرش این 
فضای استعدادیابی را دارد و می خواهد این 
برنامه ها را ببیند یا خیــر. »آوای جادویی« 
برنامه ای بود که نشــان داد مــردم فضای 

استعدادیابی خوانندگی را دوست دارند.

ماجرای جوایز ویژه برای فینالیست ها 
چه بود؟

وی ســپس درباره انتشــار خبــری مبنی 
بر جوایــز ویــژه »آوای جادویــی« برای 
فینالیســت ها )از جمله ساخت یک قطعه با 
آهنگســازی علیرضا افکاری( و انتقادی که 
از برخــی برنامه های قبلی اســتعدادیابی 
موســیقی به خاطر کم تاثیر بــودن آنها در 
آینده استعدادهای موسیقی می شد، به این 
اشــاره کرد که قطعا فکر کــردن او به تولید 
یک برنامه اســتعدادیابی موسیقی به خلأ 

موجود در این حوزه مرتبط بود.
طهرانی اضافه کرد: بــرای همه محتواهایی 
که در این حوزه تولید شده اند احترام قائلم 
اما رســالت هر برنامه می تواند با برنامه های 
دیگر متفاوت باشــد. زمانی هدف از تولید 
یک اثر صرفا سرگرمی و نمایش جهت جلب 
رضایت مخاطب است ولی یک وقت در کنار 
این موضوع، هدف بزرگ تــری وجود دارد. 
در »آوای جادویی« از ابتدا این هدف وجود 
داشت که اینجا یک آکادمی تخصصی باشد 
که رقابــت در آن عادلانه باشــد، تیم تولید 

هیچ دخل و تصرفی در انتخاب ها نداشــته 
باشــد و داوران مســتقلا کار خود را پیش 

ببرند.
وی عنوان کرد: آقای افکاری هم خودشــان 
دوست داشــتند این جایزه را به فینالیست 
هر گــروه هدیــه بدهند و ما هــم تدابیری 
اندیشــیده بودیم که فضایی را فراهم کنیم 
کــه هنرجویان صرفــا با یک هدیــه مالی 
از مســابقه بیــرون نروند. جنبــه هنری و 
زحمت هنرجویان برای ما ارزش دارد و این 
مسئولیت برای تیم »آوای جادویی« وجود 
داشــت که در حد توان خــودش به  عنوان 
یک مجموعه خصوصی از این اســتعدادها 
حمایــت کنــد و خروجی اش محــدود به 
قطعاتی نباشــد که هنرجویان در مسابقه 

به اصطلاح کاور کرده اند.

شباهت »آوای جادویی« 
به نسخه خارجی

این تهیه کننده سپس در پاسخ به پرسشی 
درباره شباهت نسخه های داخلی مسابقات 
اســتعدادیابی به نمونه های خارجی اظهار 
کرد: مسابقات ســاخته  شده در دنیا الگویی 
دارند که اگر از آنها اســتفاده نکنیم اشتباه 
اســت. مثلا اینکه یک خواننده صدای یک 
فرد را بدون توجه بــه ظاهر آن فرد در حوزه 
موســیقی انتخاب کند، خیلــی منطقی و 
الگویی درست است. برای رسیدن به چنین 
هدفی این ایده را پیــدا کرده اند که داوران 
پشــت به صحنه روی صندلی بنشــینند. 
بهره برداری کــردن از این ماجرا اشــتباه 
نیســت؛ ضمن اینکه اصول تاک شــوها و 
رئالیتی شــوها کپی اســت. در همــه دنیا 
آدم های خلاق وجود دارند و هر کشــوری 
بنا بر فرهنگ و شــرایط خودش آن الگوها 
را بومی ســازی می کنــد. »آوای جادویی« 
هم می تواند برداشــت آزادی از یک نسخه 

بین المللی باشد.
او درباره نحوه انتخاب داوران و اعلام اسامی 
برخی از چهره های مطرح دیگر موســیقی 
در دوران پیش تولیــد »آوای جادویی« که 
در نســخه نهایی حضور نداشتند هم گفت: 

این اشــتباه اســت که بگوییم ما داوران را 
انتخاب کردیم. ما با ایــن تیم داوری افتخار 
همکاری را داشــتیم و نگاه ما هــم این بود 
که ســعی کنیم از تمام طیف هایی دعوت 
کنیم که امــکان حضور در برنامــه دارند. 
با خیلی از عزیــزان گفت وگــو کردیم که 
حتــی اسم هایشــان در خبرگزاری ها ذکر 
نشــد اما گاهی اوقــات آن شــخصیت به  
خاطر زمان بندی کاری یــا اتفاقاتی که در 
زندگــی اش رخ می دهد امــکان حضور در 

پروژه را ندارد.
وی یادآور شــد: عزیزانی که در حال حاضر 
در خدمتشان هســتیم هم نهایت همکاری 
از نظر زمان بندی با پروژه را داشــتند و هم 
نســبت به موضوع اســتعدادیابی دغدغه 
داشــتند. از ســوی دیگر نمی توانســتیم 
از اشــخاصی دعوت کنیم کــه ممکن بود 
انتقاداتی نســبت به جایگاه آنهــا به عنوان 
مربی وجود داشــته باشد. افرادی که اکنون 
در جایــگاه داور-مربی حضــور دارند هم 
اسطوره های خوانندگی کشورمان هستند، 
هم کارنامه های درخشانی دارند و هم دانش 

کافی را برای انتقال به نسل بعدی دارند.

از استقبال مردم خوشحال شدیم
تهیه کننــده »آوای جادویــی« همچنین 
دربــاره ویــژه  برنامــه »آوای جادویی« با 
عنوان »صدای داوران« که با حضور سامان 
احتشــامی از طریق پلتفرم فیلم نت منتشر 
شــد، بیان کرد: این کار از یــک طرف یک 
اتفاق دلی و جذاب بود برای اینکه شــاید با 
اینکار بتوانیم قدردان اســتقبال مخاطبان 
برنامه باشــیم. خود ما از اســتقبال پر شور 
مردم خوشحال شــدیم و این جذاب بود که 
خود داوران را روی اســتیج غافلگیر کردیم 
و دوست داشتیم این اتفاق بیفتد که داوران 
به شکل بداهه روی صحنه حضور پیدا کنند. 
اینگونه توانایی ستودنی اساتید در اجرا آن 
هم بدون آمادگی برای چندمین بار به مردم 
نشان داده شد و این شاید مهم ترین شاخصه 
حضور این داوران بود. اســتودیوی »آوای 
جادویی« استودیوی برنامه سازی است و نه 

اســتودیوی تخصصی ضبط موسیقی، پس 
خیلی توانایی می خواهــد که بدون تمرین 
در آن اســتودیو بتوانی اجرای زنده داشته 
باشــی. داوران »آوای جادویی« این کار را 
انجام دادند و خدا را شکر مردم هم استقبال 

کردند.
او به احتمال وجود غافلگیری های دیگری 
تا انتهای برنامه اشــاره و اعلام کرد: قطعا تا 
انتهای برنامه ســورپرایزهای خیلی جذابی 
خواهیم داشت اما اگر بخواهیم الان بگوییم 

دیگر سورپرایز محسوب نمی شوند.

»آوای جادویی« ادامه دارد؟
طهرانــی درباره احتمــال تولید فصل های 
بعــدی »آوای جادویی« هم اعــلام کرد: 
قطعا چنین برنامه ای باید تکرار شــود چون 
مخاطبان از آن استقبال کرده اند و اینگونه 
برنامه هــا می تواننــد با احترام به ســلیقه 
شــنیداری مخاطب در تولید و انتشار آثار 
فاخر و اصیل به مرور زمان تاثیرگذار باشند، 
قطعــا دوری از تولیــد آثار ضعیــف و ضد 
ارزش امروز دغدغه هر متخصص موسیقی 

می باشد.
وی ادامه داد: این دســت برنامه ها می تواند 
به اســتعدادهایی کمک کند که در کشور و 
خاک خودشان هستند و تلاش می کنند تا 
در رشته ای موفق شــوند که در آن تخصص 
دارند. ما در »آوای جادویی« چیزی حدود 
هشــت هزار کلیپ از جوانان داشتیم که از 
بین آنان حدود ۵۰ نفر وارد برنامه شــدند. 
ذات این مسابقه رقابت است ولی حضور این 
جوانان و معرفی آنان به مخاطب به  خودی 
خود جذاب است. مهم اســت که بدانیم در 
کشورمان جوانانی هستند که خود سرمایه 
هســتند اما ســرمایه مادی یا تهیه کننده 
ندارند و یا شــاید مســیر معرفــی آنها به 
مخاطب وجــود ندارد امــا صداهای خیلی 
فاخری دارند و احتیاج به تریبونی دارند که 

صدای خود را به مردم برسانند.
تهیه کننده »آوای جادویی« در پایان تاکید 
کرد: تعداد این جوانان کم نیست. هر کدام از 
این هنرمنــدان می توانند در بازار اقتصادی 
کشور تاثیرگذار باشــند و سلیقه شنیداری 
مخاطب را در کنار بسیاری از خواننده های 
شناخته شده و خوب کشورمان از محتوای 

ضد ارزش و هجویات دور کنند.
 اگر هر کدام از این استعدادها بتوانند جایگاه 
خود را در تخصص شــان پیدا کنند موجب 
اشتغال گروه های مختلف و ارتزاق بسیاری 
از افراد پیرامون خود می شوند. فکر می کنم 
تکرار برنامه هایی از قبیل »آوای جادویی« 
هم از جهــت نمایشــی و جلــب رضایت 
مخاطب و ســاختن لحظه هایی قشــنگ و 
جذاب بــرای مردم مفید اســت و هم از این 
جهت که بار فرهنگی و مثبتــی در جامعه 

دارد.
 پخش مســابقه اســتعدادیابی موســیقی 
»آوای جادویــی« کــه تولید آن در ســال 
۱۴۰۰ آغاز شده بود با تاخیری بیش از یک  
سال از ۲۵ اسفند ۱۴۰۱ در پلتفرم فیلم نت 
آغاز شد. فصل اول این مسابقه هم اکنون به 

مراحل پایانی اش رسیده است.

و پی کارت ضد کلیشه هاست بر

وایتی مدرن از سیره و زندگی ثامن الحجج در تماشاخانه مهر »آهو«؛ ر
خریــدار   »آهو« کــه روایتی مــدرن از 
زندگی و ســیرت امام رضا)ع( ثامن الائمه 
اســت، بــه کارگردانــی علی برجــی در 
تماشاخانه مهر حوزه هنری به روی صحنه 

رفته است.
آهو که در جشــنواره تئاتر رضوی امســال 
موفق بــه دریافــت جایــزه در بخش های 
مختلف این رویداد مهم فرهنگی شــد، در 
تماشــاخانه مهر و به درخواســت کوروش 
زارعی دبیر جشــنواره تا ۱۶ تیر از ســاعت 
۱۹:۳۰ دقیقــه اجــرای عمومــی خواهد 

داشت.
این نمایش در شــانزدهمین جشنواره ملی 
تئاتر رضوی توانســت تقدیــر کارگردانی، 
جایزه بازیگری دوم مرد، تقدیر بازیگری زن 

و تقدیر موسیقی را کسب کند.
علی برجی کارگردان آهــو در گفت وگو با 
خبرنگار تئاتر ایرنا اظهار داشت: نمایش آهو 
روایتی مدرن از شــیوه زندگی و سیره امام 
رضا )ع( است که در شــکلی به روز و مدرن 
همراه با موسیقی سنتی و نوظهور اجرا شده 

است.
او می گویــد: از ۱۴ ســالگی روی صحنه ام 
و در حدود ۳۰ ســال بیش از ۲۵ نمایش را 
کارگردانی کردم و هر سری با تجربه و کاری 
نو تلاش کردم که در شــیوه های گوناگون 

نمایش کار کنم.
به گفتــه برجی، متن پایــه و اصلی نمایش 
آهو متعلق به سیروس همتی است که برای 

اجرا توسط کارگردان بازنویسی شده است.
برجی اظهار داشــت: موضوعیت جشنواره 
رضوی ســیره و زندگی امام هشتم است و 
این نمایش به بخشــی کوچک از زندگی آن 

امام می پردازد.
کارگــردان آهــو گفــت: در مســیری که 
ثامن الحجــج از مدینــه به ســمت مرو در 
حرکت هســتند از شــهرها و روســتاهای 
مختلفی در ایــران می گذرنــد که حضور 
پربرکت ایشان اتفاق های مبارکی به دنبال 
داشــت و روزبه روز به تعداد مریدان امام در 

ایران اضافه می شد.
برجــی افــزود: مامــون از تــرس این که 

محبوبیت امــام رضا)ع( بــه درجات عالی 
برســد و نتواند گســتره محبوبیت امام را 
کنترل کند به ماموران خود دستور می دهد 
که با دادن پول، رشوه و سکه به برخی افراد 
همچون کدخدای روستایی در طبس شان 

و منزلت امام را پایین بیاورند.
او خاطرنشان کرد: این داستان در روستایی 
در نزدیکی طبس اتفاق می افتد که ماموران 
مامون به کدخدای روســتا مبلغ هنگفتی 
پیشــنهاد داده اند تا امام رضا را به تمسخر 
بگیرند و شان او را پایین بیاورند و کدخدا با 
مشورت همسرانش تصمیم به کاری عجیب 
می گیرد. او پســرش را کفن و اعلام می کند 
که فوت شده تا امام را به بهانه خواندن نماز 

میت بر سر او به روستا بکشاند که...
در آهو، بازیگرانی چون سعید بحرالعلومی، 
عباس بهمنــش، مهــدی نــوری و مریم 
ســامانی پور ایفای نقش می کننــد. دیگر 
بازیگران این نمایش را نیز سوگند افشاری، 
مســعود بابایی، فرزانه ســلامی، ســپیده 
صادقی، ســارا طلایی، آتنــا قناعتی فلاح، 

زهره محمــودی و میثم عبدی تشــکیل 
می دهند.از دیگر عوامل این نمایش می توان 
به سامان مهامی )دستیار کارگردان و طراح 
صحنه(، مســعود بابایی )مدیــر صحنه(، 
میثم عباسی )مجری طرح(، امیر روزبهانی 
)دستیار صحنه(، پریســا هاشمی )منشی 

صحنه(، لیلا یوســفی راد )طــراح گریم(، 
ایســان برجی )طراح لباس(، آرش قبادیان 
)سرپرست گروه موسیقی(، محمود غفرانی 
و محسن غفرانی )نوازندگان(، امیرحسین 
فولادساز )طراح پوستر و بروشور( و )طراح 

نور( علی برجی اشاره کرد.

آگهی تحدید حدود اختصاصی
تحدید حدود ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی پــاک ۵۹۷۴ فرعی از ۴ 
اصلی بخش ۱۰ قریه حســن آباد که در تصرف آقــای امید فرجی قراردارد 
بموجب رای/ آرا شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۲۱۱۸۰۰۰۵۴۲ مورخه ۱۴۰۲/۲/۱۹ 
هیات اول/ دوم محترم حل اختاف مستقر در ثبت شهرستان سنندج مستند 
به تبصره ۵ مــاده ۱۴۸ اصاحی قانون ثبت و مواد ۱۴ و ۱۵ قانون ثبت در 
مورخ ۱۴۰۲/۴/۲۹ راس ساعت ۹ صبح بعمل خواهد آمد لذا بدین وسیله 
از مجاورین و صاحبان حقوق دعوت می شود که در ساعت تعیین شده فوق در 
محل حاضر و در صورتیکه اعتراض به حدود و یا حقوق ارتفاقی داشته باشند 
از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدید حدود لغایت ســی روز اعتراض خود را 
کتبا و مســتقیما به این اداره تسلیم نمایند ضمنا متذکر می گردد که مطابق 
ماده ۸۶ آئین نامه اصاحی قانون ثبت معترض ظرف یکماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض به این اداره می بایست با مراجعه به مرجع ذیصاح قضایی نسبت به 
تقدیم داد خواست اقدام و گواهی را به این اداره تقدیم نماید در غیر این 
صورت متقاضی ثبت یا نماینده قانونی وی به دادگاه مربوطه مراجعه و گواهی 
عدم تقدیم دادخواست دریافت و به این اداره تسلیم نماید اداره ثبت بدون 

توجه به اعتراض عملیات ثبتی را با رعایت مقررات ادامه خواهد داد.
تاریخ انتشار: ۱۴۰۲/۴/۶

هیوا احمدیان- 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه ۲ سنندج

آگهی مفقودی
۱۳۹۴رنــگ  پژو۴۰۵SLX_TU۵مــدل  ســواری  ســبز  بــرگ 
نقــره ای متالیــک بــه شــماره موتور۱۳۹B۰۱۱۰۲۳۸وشاســی

NAM۳۱FE۸FK۷۲۸۶۹۰وشهربانی ایران ۵۴_۷۴۶ب۴۱به نام 
سمیرا دهقانی محمد ابادی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.

یزد
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میدان

خیلی از مربیانی که فصل گذشته نتوانستند انتظارات 
را برآورده کنند و بیشتر یک مربی ناکام بودند، از تیمی 
به تیم دیگر منتقل شــده اند و هیچ مربی جدیدی وارد 
چرخه لیگ برتر نشده اســت. نقل و انتقالات تابستانی 
بیســت و ســومین دوره لیگ برتر در حالی آغاز شده 
است که مربیان بیشــترین جابجایی را تاکنون نسبت 
به بازیکنان داشته اند! ســاکت الهامی از هوادار به مس 
رفســنجان رفت تا جای او را محمود فکری از ســایپا 
بگیرد. مجتبی حســینی نیز از پیکان بــه آلومینیوم 
اراک رفت تا جای ســید مهدی رحمتــی را در حالی 
بگیرد که به قائمشهر رفته است تا هدایت نساجی را بر 
عهده داشته باشد.روندی تکراری در فوتبال ایران که با 

جابجایی محمد ربیعــی از مس به ذوب آهن 
ادامه دارد و احتمالا در چنــد روز آینده نیز 
مهدی تارتار تجربه دیگری را در یک باشگاه 
لیگ برتری بر عهده بگیرد تــا چرخه کامل 

جابجایی های سرمربیان را کامل کند.
فوتبال باشــگاهی ایران در حالی روی کاکل 
چند سرمربی مشــخص می چرخد که هیچ 

ورودی جدیدی ندارد. با وجود اینکــه امیر قلعه نویی 
ســرمربی تیم ملی بزرگســالان و رضا عنایتی هدایت 
امیدهای فوتبال ایران بر عهده گرفته است اما همچنان 
مربیانــی تکــراری در فوتبال باشــگاهی ایــران تیم 
می گیرند.جابجایــی در بین مربیــان داخلی در حالی 

اوج گرفته اســت که کمترین تغییر در بین 
تیم های مدعی قهرمانی رخ داده است.

یحیی گل محمدی با پرســپولیس راهش را 
ادامه می دهد. ژوزه مورایس نیز ســپاهان را 
همچنان هدایــت خواهد کــرد. پاکو خمز 
نیز قرار اســت بار دیگر فرمان تراکتور را در 
دست بگیرد تا رؤیای هوادارانش برای خلق 
قهرمانی را هدایت کند. اســتقلال تهــران تنها تیمی 
است که سرمربی خود را تغییر داد تا جواد نکونام جای 
ریکاردو ســاپینتو را بگیرد.او که فصل گذشته هدایت 
فولاد خوزســتان را بر عهده داشــت در اواسط فصل 
تصمیم ناگهانی نســبت به جدایی از اهوازی ها گرفت 

تا با حاشــیه های فراوان از فولاد جدا شــده و علیرضا 
منصوریــان جایــش را بگیرد.تیم هــای میانه فصل 
همیشگی لیگ برتر در حالی تغییرات گسترده در رأس 
کادر فنی خود گرفته اند که خروجی چند ســال اخیر 
آنها به هیچ وجه مثبت نبوده است اما باز هم تغییر را بر 
ثبات ترجیح دادند تا همچنان بازی با جایگاه سرمربی 
بین اسم های همیشــگی جابجا شود.نســل تکراری 
مربیان داخلی فوتبال باشــگاهی کشور در حالی ادامه 
دارد که کمیته آموزش فدراســیون فوتبال به تازگی 
دورهای مربیگری ســطح A تا D را برگزار کرده است 
اما همچنان اســم های تکراری هدایت تیم های لیگ 

برتری را بر عهده دارند.

 به نظر می رسد عمر کمیته پرحاشــیه فنی استقلال 
که فقط یک جلســه را برگزار کرده بــود، به خط پایان 

رسیده است.
 حجت کریمی چنــد هفته پیش کمیتــه ای را تحت 

عنوان کمیتــه فنــی تشــکیل داد که هفــت نفر از 
پیشکسوتان استقلال در آن حضور داشتند. این کمیته 
وظیفه داشتند سرمربی استقلال را از بین گزینه های 
ایرانی و خارجی انتخاب کنند.مهدی پاشازاده در این 

نشست از سایر اعضای کمیته فنی استقلال درخواست 
می کند او را به عنوان ســرمربی انتخاب کنند که این 
موضوع با مخالفت شدید ســایر اعضا مواجه می شود. 
آنها در جواب پاشــازاده اعلام می کننــد کمیته فنی 

انتخاب شده که سرمربی اســتقلال را انتخاب کند نه 
اینکه دنبال گرفتن پست و مقام باشد و با توجه به اینکه 
جواد نکونــام در مقطع فعلی بهترین گزینه اســت، او 

انتخاب اول و آخر کمیته فنی است.

مربی

خریدار  خــداداد افشــاریان در حالی به 
دنبال کاهــش تعــداد داوران لیگ برتری 
افتاده که خودش مســبب قضاوت بیش از 
۴۰ داور وسط در مســابقات لیگ برتر شده 
است. حالا او برای کاهش تعداد داوران باید 
با هیات هــای فوتبالی که بــه آن ها وعده و 

وعید داده، روبرو شود.
 کمتر از ۴۰ روز دیگر به شــروع لیگ بیست 
و ســوم باقی مانده اســت و هیات رییســه 
تصویب کرده اســت کــه امســال به طور 
مجموع از ۸۰ داور و کمــک داور برای لیگ 
برتر استفاده کنند و ۵ داور لیگ یکی هم به 
عنوان داور ذخیره حضــور دارند. اتفاقی که 
البته عملی کردن آن رییس کمیته داوران 

را تحت فشار می گذارد و کار راحتی نیست!
افزایش داوران در ســال های اخیر یکی از 
وعده های کاندیداهای انتخابات فدراسیون 
فوتبــال بــرای جمــع آوری آرای اعضای 
مجمع بوده اســت. حتی افشاریان هم نیز از 
این قائده مســتثنی نیســت و او هم چنین 
وعده ای را در هنگام نامزدی برای حضور در 

هیات رئیسه فدراسیون فوتبال داده است.
در نتیجه این افزایــش بی رویه داوران لیگ 
برتــری، میانگیــن قضــاوت داوران در دو 
فصل اخیر افت شــدیدی داشته و کمترین 
میانگین قضاوت داوران در ۱۵ ســال اخیر 
لیگ برتر مربــوط به دوره ریاســت خداد 

افشاریان بوده است!
در نتیجه اکنون افشــاریان حالا کار سختی 
برای درســت کردن ســاختمانی دارد که 
ســنگ بنایش را از ابتدا کج گذاشته است. 
رییس کمیتــه داوران به دلیــل کم کردن 
داوران مجبــور اســت تعــدادی از وعده و 
وعیدهایش در راه رای جمــع کردن برای 
حضور در هیات رییســه را زیر پــا بگذارد 
و همین ســبب بــروز اختلاف هایی میان 
افشــاریان و برخی از هیات هــای فوتبال 

استان ها خواهد شد.

فاصله داوران ایرانی و اروپایی
در حالی کــه میانگین و بیشــترین تعداد 
قضــاوت داوران در ۵ لیگ معتبــر اروپایی 
بیش از ۶۰ درصد اســت، ســال ها است که 
در ایران بیشــترین تعداد قضــاوت داوران 
به نصف هفته ها نیز نمی رســد و تعدد زیاد 
داوری سبب شــده تا ضمن فاصله افتادن 
بین قضاوت هــر داور، ضریب اشــتباهات 
داوری نیز بیشــتر شــود و با توجه به نبود 
VAR در کشور، اعتراض به عملکرد داوری 
و مقصر دانســتن داور در نتیجه نگرفتن از 
سوی بازیکنان، کادر فنی و مدیریت تیم ها 

افزایش پیدا کند.
در ۹ فصل اخیر، تنها در یک فصل میانگین 
قضاوت برای هر داور بیش از عدد »هشت« 
بوده اســت و طبــق نظرات کارشناســان 
داوری، این اتفاق خوبی برای داوران کشور 
نیست. به لیگ های دســته پایین ایران که 
نگاه کنیم، اوضــاع را بدتر هم می بینیم زیرا 
نظارت کمتــری روی آن ها وجــود دارد و 
رسانه ها نیز تمرکز خود را بیشتر روی لیگ 

برتر گذاشته اند.
در بررســی ۱۷ فصــل اخیــر لیــگ برتر، 
بیشــترین قضاوت یــک داور مربــوط به 
محسن قهرمانی است که در فصل ۹۱ - ۹۲ 
در ۳۴ هفته، ۳۰ بازی را ســوت زده است. 
در ۳ فصل اخیر، هیچ داوری نتوانسته بیش 
از ۱۲ بازی را ســوت بزند و این کمتر از ۵۰ 

درصد از کل بازی ها یعنی ۳۰ بازی است.
آمار میانگیــن، تعداد داوران و بیشــترین 
قضاوت یک داور در طــول یک فصل در ۱۷ 

فصل اخیر لیگ برتر به شرح زیر است:

فصل 85 -86
تعداد داوران: ۲۵ داور

میانگین تعــداد داوری: ۹.۶ بازی برای هر 
داور

بیشــترین قضاوت داوران: مسعود مرادی 
و رحیــم رحیمی مقدم ۱۸ بازی، محســن 

قهرمانی ۱۷ بازی

فصل 86 - 8۷
تعداد داوران: ۳۰ داور

میانگین تعداد داوری: ۱۰.۲ بازی برای هر 
داور

بیشترین قضاوت داوران: خداداد افشاریان 
۲۱ بازی، یدالله جهانبازی ۲۰ بازی و سعید 

مظفری زاده ۱۹ بازی

فصل 8۷ - 88
تعداد داوران: ۲۶ داور

میانگین تعداد داوری: ۱۱.۷ بازی برای هر 
داور

بیشــترین قضاوت داوران: یدالله جهانبازی 
۲۱ بازی، خــداداد افشــاریان ۱۹ بازی و 

سعید مظفری زاده ۱۸ بازی

فصل 88 - 8۹
تعداد داوران: ۳۲ داور

میانگین تعــداد داوری: ۹.۵ بازی برای هر 
داور

بیشــترین قضاوت داوران: مسعود مرادی و 
تورج حق وردی ۲۰ بازی، یدالله جهانبازی 

و خداداد افشاریان ۱۹ بازی

فصل 8۹ - ۹0
تعداد داوران: ۳۴ داور

میانگین تعداد داوری: ۹ بازی برای هر داور
ســعید  داوران:  قضــاوت  بیشــترین 
مظفری زاده ۲۴ بــازی، هدایت الله ممبینی 

و محسن ترکی ۲۱ بازی

فصل ۹0 - ۹1
تعداد داوران: ۳۴ داور

میانگین تعداد داوری: ۹ بازی برای هر داور
ســعید  داوران:  قضــاوت  بیشــترین 
مظفــری زاده ۲۴ بازی، محســن ترکی و 

احمد صالحی ۲۳ قضاوت

فصل ۹1 - ۹2
تعداد داوران: ۳۴ داور

میانگین تعداد داوری: ۹ بازی برای هر داور
بیشترین قضاوت داوران: محسن قهرمانی 
۳۰ بازی، تورج حق وردی ۲۲ بازی، علیرضا 

فغانی و سعید مظفری زاده ۲۱ بازی

فصل ۹2 - ۹3
تعداد داوران: ۳۲ داور

میانگین تعــداد داوری: ۷.۵ بازی برای هر 
داور

بیشترین قضاوت داوران: حسین زرگر ۲۰ 
بازی، محمدرضا اکبریان ۱۷ بازی، اشکان 

خورشیدی و مهدی سیدعلی ۱۵ بازی

فصل ۹3 - ۹4
تعداد داوران: ۳۰ داور

میانگین تعداد داوری: ۸ بازی برای هر داور
بیشترین قضاوت داوران: حسین زرگر ۲۰ 
بازی، احمــد صالحی ۱۹ بــازی و علیرضا 

فغانی ۱۸ بازی

فصل ۹4 - ۹5
تعداد داوران: ۴۰ داور

میانگین تعداد داوری: ۶ بازی برای هر داور
بیشترین قضاوت داوران: محسن ترکی ۱۴ 

بازی، اشکان خورشیدی و حسین زرگر ۱۳ 
بازی

فصل ۹5 - ۹6
تعداد داوران: ۲۷ داور

میانگیــن تعــداد داوری: ۸.۸۸ بازی برای 
هر داور بیشــترین قضاوت داوران: اشکان 
خورشــیدی و حاج ملک ۱۶ بازی، علیرضا 

فغانی ۱۵ بازی

فصل ۹6 - ۹۷
تعداد داوران: ۳۴ داور

میانگیــن تعــداد داوری: ۷.۰۵ بازی برای 
هر داوربیشــترین قضــاوت داوران: وحید 
کاظمــی ۱۷ بــازی، بیژن حیــدری ۱۶ 
بازی، اشکان خورشــیدی و محمدحسین 

زاهدی فر ۱۵ بازی

فصل 8۷- ۹8
تعداد داوران: ۳۰ داور

میانگین تعداد داوری: ۸ بازی برای هر داور
علیرضــا  داوران:  قضــاوت  بیشــترین 
فغانی ۱۷ بازی، حســین زرگــر ۱۶ بازی و 

محمدحسین زاهدی فر ۱۵ بازی

فصل ۹8 - ۹۹
تعداد داوران: ۳۳ داور

میانگین تعداد داوری: ۷.۲۷ بازی برای هر 
داوربیشترین قضاوت داوران: پیام حیدری 
۱۷ بــازی، بیــژن حیــدری و محمدرضا 

اکبریان ۱۵ بازی

فصل 13۹۹ - 1400
تعداد داوران: ۴۰ داور

میانگین تعداد داوری: ۶ بازی برای هر داور
بیشترین قضاوت داوران: موعود بنیادی فر، 
بیــژن حیــدری، علــی صفایــی و رضــا 

کرمانشاهی ۸ بازی

فصل 1400 - 1401
تعداد داوران: ۴۱ داور

میانگین تعداد داوری: ۵.۸۵ بازی برای هر 
داوربیشترین قضاوت داوران: پیام حیدری 

و موعود بنیادی فر ۱۱ بازی

فصل 1401 - 1402
تعداد داوران: ۴۳ داور

میانگین تعــداد داوری: ۵.۵ بازی برای هر 
داور

بیشــترین قضاوت داوران: بیژن حیدری، 
امیر عرب براقی و موعود بنیادی فر ۱۲ بازی

وی نیمکت ها مربیان تکراری و جابجایی بی هدف ر

پایان عمر پرحاشیه کمیته فنی استقلال؛ پاشازاده: سرمربیگری تیم را به من بدهید!

رئیس فدراسیون بسکتبال:

قراردادهای لیگ بسکتبال باید کنترل شوند
خریدار  رئیس فدراسیون بسکتبال ایران 
گفت: یکی از جدی ترین معضلات ما نحوه 
بستن قراردادها در لیگ است که باید آن  را 
کنترل کنیم. در جریان جلسه هم اندیشی 
سازمان لیگ بسکتبال ایران که برگزار شد، 
جواد داوری، رئیس فدراســیون بسکتبال، 
گفت: بحث نقل وانتقــالات و بی نظمی در 
مسائل مالی یکی از معضلات لیگ ما در این 
سال هاست. اگر زمان نقل وانتقال مشخص 
نباشد، هر تیمی می تواند در هر زمانی ثبت 
قرارداد کند. این اتفاق هم فصل قبل افتاد و 
حتی یک هفته قبل از شروع لیگ سرمربی 
یک تیم عوض شــد کــه چنیــن اتفاقاتی 

شاکله و انسجام یک تیم را از بین می برد.
او ادامــه داد: یکــی دیگــر از مباحث مهم 
این جلســه، بایــد تمرکز بر نحــوه کنترل 
قراردادهای بازیکنان باشــد. ورزشکارها و 
باشگاه ها بارها از این جهت ضربه خورده اند. 

اگر نظم و انضباط دربــاره این اتفاقات وجود 
نداشــته، همچنــان شــاهد ضربه خوردن 
باشــگاه ها خواهیم بود.رئیس فدراســیون 
بســکتبال افزود: یک موضوع دیگر هم قبلا 
و در زمــان بازی خــود من وجود داشــت، 
ســهمیه بازیکنان ملی پــوش در تیم ها بود 
که برای پخش شــدن ملی پوشــان در لیگ 
کمک کننده اســت.او با اشــاره به اهمیت 
حضور بازیکنــان و مربی خارجــی در لیگ 
ایــران گفت: مربــی و بازیکــن خارجی در 
لیگ نیاز است. حداقل دســتاورد این اتفاق 
این اســت که رفتــار حرفه ای را بــه برخی 
از ورزشــکاران ما یاد می دهند. متاســفانه 
بازیکنانی بوده اند که تصمیم گیرنده سیستم 
شده اند و این مسئله زیبنده بسکتبال نیست. 
گاهی شاهد بوده ایم که جریاناتی را در فضای 
مجازی تشــکیل می دادند کــه این موضوع 
باعث تصمیم گیری آنها در باشگاه ها می شود 

که مناسب بســکتبال ایران نیست.داوری با 
اشــاره به تغییر برنامه های فیبا در سال های 
اخیر نیــز گفت: اتفاق خوبی کــه افتاده این 
اســت که ما الان در فیبا پنجره هایی مبنی 
بر »فیبادی« داریم کــه روزهایی برای بازی 
تیم های ملی است. می شــود از این فرصت 
اســتفاده کرد. ضمن اینکه مــا از فصل قبل 
غرب آســیا را داریم و خیلی مشــکلات هم 

ایجاد کرد و برنامه ها را بــه هم ریخت، چون 
هــر دو هفته برنامــه این بازی هــای اعلام 
می شد. اگر اشتباه نکنم فصل قبل ۳۰ برنامه 

تغییر دادیم.
او با اشــاره به بحث راه انــدازی جام حذفی 
بسکتبال نیز گفت: باید به گونه ای این مهم 
را راه انــدازی کنیم که جــام حذفی بتواند 
حادثه خوبی برای بســکتبال ایران باشــد. 
باید به گونه ای برنامه ریــزی کنیم که این 
بازی ها هم اهمیت داشــته باشد و مشخص 
کنیم به قهرمان جام حذفــی چه امتیازی 
داده می شــود. باید به این مســائل توجه و 
همفکری کنیــم.داوری در پایــان گفت: 
بسکتبال از رشته هایی بود که ۱۱ لیگ را در 
دو بخش زنان و مردان برگزار کرد و جا دارد 
از باشــگاه ها تشــکر کنم که همکاری لازم 
را در این فصل انجام دادند و حاشــیه های 

موجود هم با کمک باشگاه ها کنترل شد.

جــواد داوری گفــت: من مصوبه تاســیس 
ســازمان لیگ را در مجمع عمومی ســال 
گذشــته گرفته ام که به عنوان یک شرکت 
خصوصی حسابرســی خواهد شد؛ هرچند 
طبیعتا باید ســنگ اندازی ها را هم در نظر 
داشته باشــیم.او گفت: ســازمان لیگ ما از 
فوتبال الگوبرداری شده و قطعا باید نظارت 
دقیق هم بر آن صــورت بگیرد. ضمن اینکه 
تصمیــم داریم برای اینکه مشــکلات مالی 
هم ایجاد نشــود، خزانه دار ســازمان لیگ 
و فدراســیون بســکتبال یکی باشد.رئیس 
فدراسیون بســکتبال افزود: ضمن اینکه جا 
دارد تاکید کنم که همه هدف ما این است که 
با یک برنامه منظم برنامه های سازمان لیگ 
را پیش ببریم تا مشــکلی پیش نیاید. تاکید 
می کنم ما مجوز تأسیس ســازمان لیگ را 
بهمن ماه سال گذشــته در مجمع عمومی 

اخذ کردیم و از این جهت مشکلی نیست.

قهرمانی تفتیان در رقابت های بین المللی 
دوومیدانی فرانسه

حســن تفتیان در جریان برگزاری رقابت های بین المللی دوومیدانی 
شهر سرجی فرانسه موفق شــد در جایگاه نخســت رقابت ماده ۱۰۰ 
متر این مســابقات قرار گیرد.حســن تفتیان، رکورددار ماده ۱۰۰ متر 
رشــته ورزشــی دوومیدانی ایران و دارنده مدال های طلا مواد ۱۰۰ و 
۶۰ متر مسابقات قهرمانی آسیا که به منظور برپایی اردوی آماده سازی 
در خارج از کشور به ســر می برد، با شــرکت در رقابت های بین المللی 
دوومیدانی سرجی فرانســه موفق شــد در جایگاه نخست رقابت ماده 
۱۰۰ متر این رقابت هــا قرار گیرد و عنوان قهرمانــی را از آن خود کند.

بر همین اســاس ســریع ترین مرد ایران در دور مقدماتــی این رقابت 
موفق شــد حد نصاب ۱۰.۱۶ ثانیه در باد مثبت ۲.۰ متر بر ثانیه به ثبت 
برســاند و راهی فینال شــود. تفتیان در جریان برگزاری مرحله نهایی 
این مسابقات موفق شد با ثبت زمان ۱۰.۰۵ ثانیه و در سرعت وزش باد 
مثبت ۲.۳ متر بر ثانیه در جایگاه نخســت قرار گیرد و عنوان قهرمانی را 

کسب کند.
در این مســابقات ابراهیم دیاموند ســاحل عاجی با ثبت زمان ۱۰.۲۸ 
ثانیه پس از تفتیان دوم شــد و جری لکونته از کشور میزبان )فرانسه( با 

ثبت حد نصاب ۱۰.۲۹ در جایگاه سوم ایستاد.

۲ گزینه خارجی استقلال را بشناسید
یک مهاجم اهل کنگــو و یک مهاجم روس، بازیکنــان خارجی مدنظر 
اســتقلال برای فصل جدید لیگ برتر هستند. اســتقلال که به تازگی 
جواد نکونام را به عنوان ســرمربی منصوب کرده، به دنبال تقویت تیم 
برای حضور قدرتمندانه در لیگ بیست و سوم است و به همین خاطر دو 
بازیکن خارجی را مدنظر قرار داده اســت.قرار است فیلم این دو بازیکن 
خارجی که به استقلال پیشــنهاد داده شده اند از ســوی نکونام مورد 
بررسی قرار بگیرد و در صورت لزوم نســبت به حضور آنها در تمرینات و 

در صورت تایید نسبت به جذبشان اقدام صورت گیرد.

بریت آسومبالونگا
این مهاجم ۳۰ ساله اهل کنگو است. از باشگاه هایی که در آن بازی کرده  
می توان به ناتینگهام فارســت، میدلزبورو، آدانا دمیر اســپور و واتفورد 

اشاره کرد. او تاکنون ۸ بازی ملی و یک گل ملی در پرونده دارد.

او در فصلی که گذشت در واتفورد بود و در ۱۱ بازی برای این تیم ۲ گل 
به ثمر رســاند. او در ۶ بازی از ابتدا در ترکیب تیمش قرار داشت و در ۵ 
بازی نیز به عنوان بازیکن تعویضی به زمین بازی آمد.ارزش این بازیکن 

در سایت ترانسفرمارکت ۲ میلیون دلار ذکر شده است.

ایوان ایگناتیف
این مهاجم ۲۴ ســاله برای تمام تیم های پایه در روسیه بازی کرده و در 
تیم زیر ۲۱ سال روسیه نیز ســابقه بازی دارد ولی به تیم ملی کشورش 
دعوت نشده است. او در تیم های کراســنودار، روبین کازان، لوکوموتیو 
مسکو و سوچی بازی کرده اســت.او قراردادش را با روبین در ۲۷ ژوئن 
۲۰۲۲ فســخ کرد و راهی لوکوموتیو شــد و در ۲۰ بــازی ۵ گل به ثمر 
رســاند. یکی از روزهای درخشــان او هت تریــک در ۱۱ دقیقه مقابل 
اورنبورگ بود و در نهایت در ژوئن ۲۰۲۳ لوکوموتیــو را ترک کرد و به 
سوچی پیوست.ارزش این بازیکن در سایت ترانسفرمارکت ۱ میلیون و 

۲۰۰ هزار دلار تخمین زده شده است.
در حال حاضر بعد از جدایی رافائل ســیلوای برزیلی، کوین یامگا تنها 

بازیکن خارجی استقلال برای فصل جدید محسوب می شود.

ملوان به سقوط فکر می کند؟!
با وجود این که کمتر از ۴۰ روز دیگر به لیگ برتر باقی مانده اســت، نه 
تکلیف مدیریت و نیمکت قوهای سپید انزلی مشخص است و نه این تیم 

تمهیداتی برای تمدید و انعقاد قرارداد بازیکنان جدید اندیشیده است.
 بیش از یک ماه اســت که لیگ برتر به اتمام رســیده و تکلیف تیم های 
سقوط کننده مشخص شده اســت. در این بین ملوان توانست در فصل 
اول حضورش در لیگ برتر پس از بازگشــت به بالاترین ســطح فوتبال 
ایران، بقایش را در لیگ حفظ کند و به سرنوشــت مــس کرمان دچار 

نشود.

در این بین اما قوهای ســپید انزلی در حال غــرق در باتلاق بی خیالی 
هســتند زیرا که با اتمام لیگ برتر، پژمان نوری بــه عنوان مدیرعامل و 
مازیار زارع به عنوان ســرمربی قراردادشــان با این تیم به اتمام رسید 
و حالا نه مدیریت این باشــگاه ســر و صاحب دارد و نه نیمکت ملوان. 
ســرمایه گذار و حامی مالی انزلی چی ها نیز با رفتن نــوری از این تیم 
خداحافظی کرده و ملوان، کشــتی اش را در دریای لیــگ برتر به حال 

خود رها کرده است.
بســیاری از بازیکنان ملوان که ســربازی  و قراردادشــان تمام شده، در 
حال مذاکره با تیم های دیگر هســتند. هیچ کدام از مســئولان استانی 
پاسخگوی این مساله نیســتند که چرا تکلیف وضعیت ملوان مشخص 
نیســت و انگار نه انگار که نماینده ای در بالاترین ســطح فوتبال ایران 
دارند. خواب زمســتانی گیلانی ها در این تابســتان به سراغشان آمده و 
گویا باشگاه در خلاء گیر کرده است. رسیدگی نکردن مسئولان استانی 
به این باشگاه در فصل قبل هم وجود داشت و حتی مازیار زارع نتوانست 
تیمش را در نیم فصل آن طور که باید تقویت کند. آن ها حتی نتوانستند 
با بازیکنان داخلی قرارداد دائم ببندنــد و تنها ۲ بازیکن جوان گل گهر را 
به صورت قرضی جذب کردند. همین هم ســبب شد که کاسه صبر زارع 
و نوری لبریز شود و آن ها قید کار در تیم محبوبشان را بزنند.کمتر از ۴۰ 
روز دیگر به آغاز لیگ بیست و ســوم مانده است و شرایط تیم ها و رقبای 
ملوان در این لیگ نشان می دهد که اوضاع برای سفیدپوشان شهر انزلی 
اصلا جالب نیســت و با این مســیری که آن ها طی می کنند، گزینه اول 
سقوط و بازگشت به لیگ یک هستند. اتفاقی که بار قبل برای ملوانی ها 

سنگین تمام شد و آن ها شش فصل پشت درهای لیگ برتر ماندند.



ساری-امیری فر رئیــس دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران از شناسایی ۱۰ هزار و ۵۰۰ 
زوج نابارور در استان خبر داد و گفت: علاوه بر 

این مازندران استان پیری است.
 فرهاد غلامی در مراســم اختتامیه نخستین 
نشست ادواری هم اندیشــی مدیران دانشگاه 
علوم پزشکی مازندران با بیان اینکه در جذب 
دانشجویان بین المللی در دانشگاه علوم پزشکی 
مازندران، دانشــکده پزشکی بیشترین جذب 
دانشجو را داشته اســت، افزود: دانشکده های 
داروسازی و دندانپزشکی در جایگاه های بعدی 

قرار دارند.
وی با عنوان اینکه اعتبارات ناشــی از اصلاح 
منابع مالی مربوط به استقرار نرم افزار تغذیه 
در مراکز تابع دانشگاه به توسعه امور رفاهی 

کارکنان اختصاص یافته اســت، گفت: کلیه 
منابع حاصل از بهــره وری در همه واحدهای 
تابعه دانشــگاه به همان حوزه ها باز گردانده 
می شــود. باید یــاد بگیریم تا بهــره وری را 
در مراکز خود بــالا ببریم.غلامــی تصریح 
کرد: ابــلاغ اعتبارات عمومــی و اختصاصی 
ســال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ دانشــگاه علوم 
پزشــکی مازندران رشد داشــته است و در 
حوزه اعتبارات ســفر ریاست جمهور، جذب 
۸۸ درصد اعتبار تحقق یافت.رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی مازندران با بیان اینکه حوزه 
بهداشت از اهمیت بســیار بالایی برخوردار 
اســت و باید پیشــگیری در اولویت کار قرار 
گیرد، افزود: حدود دو میلیــون و ۷۰۰ هزار 
نفر تحت پوشش خدمات بهداشتی دانشگاه 

علوم پزشــکی مازندران هســتند و در این 
حوزه با کمبــود نیرو مواجه هســتیم.وی با 
اظهار اینکه بیماری های قلبی عروقی و غدد 
از مهم ترین علل مرگ در مازندران هستند، 
افزود: ســرطان روده بزرگ نیز از شایع ترین 
سرطان ها در استان اســت.وی ادامه داد: ۱۰ 
هزار و ۴۹۹ زوج نابارور در اســتان شناسایی 
شدند و اقدامات با ارزشی در این حوزه انجام 
شده است، اما مازندران استان پیری هست 
و عوامل خطر در اســتان از وضعیت مطلوبی 
برخــوردار نیســت.رئیس دانشــگاه علوم 
پزشــکی مازندران یادآور شد: برای اولین بار 
به صورت برخط ارزیابی پزشــکان خانواده 
مازندران انجام شد و به صورت منظم پایش 

و ارزیابی صورت می گیرد.

خرم آباد-فرزانه هداوند   مدیرکل بهزیســتی 
لرســتان گفت: پنج محله از شــهرهای استان تحت 

پوشش طرح ۲۰۲۰ هستند.
همایون عمودی زاده  اظهــار کرد: یکی از ویژگی های 
اصلی طرح توانمندسازی محلات  برخورداری از یک 

مدل اجرایی مشخص است.
وی با بیان اینکه جهادی بودن طرح توانمندســازی 
محلات  ویژگــی مهم طــرح ۲۰۲۰ اســت، افزود: 
مهمترین و بارزترین ویژگی  طرح جهادی ایثار و عدم 

توجه به منافع شخصی فعالان جهادی است.
مدیــرکل بهزیســتی لرســتان گفــت: محــلات 
کم برخــورداری کــه از نظــر رشــد شــهری دچار 
مخاطره و آســیب هستند براســاس طرح ۲۰۲۰ به 
آنها خدمــات حمایتی و مــددکاری ارائه می شــود 
تا به مرحلــه توانمندســازی برســند.عمودی زاده 
اضافه کــرد: در طرح ۲۰۲۰ پنج محله در شــهرهای 
خرم آباد، کوهدشــت و الیگودرز شناســایی شدند تا 
به آنان خدمات فوق ارائه شــود.وی اظهار کرد: محله 
اسدآبادی، کرگانه و پشت بازار در خرم آباد، بوعلی در 
کوهدشــت و مالاریا در الیگودرز تحت پوشش طرح 

۲۰۲۰ قرار گرفتند.

مدیرکل بهزیســتی لرســتان بیان کــرد: خدمات 
مددکاری، توزیع بسته های معیشتی و بهداشتی بین 
اهالی این محلات انجام و آنان از خدمات مشــاوره ای 
و مددکاری نیز بهره مند می شوند تا به توانمندسازی 
مدنظــر برســند.عمودی زاده گفــت: آمــوزش و 
اســتعدادیابی در اولویت طرح توانمندسازی محلات 
قرار دارد.وی در خصوص طرح توانمندسازی اجتماع 
محور نیز گفت: این طرح در همه مناطق حاشیه ای و 

محروم لرستان در حال انجام است.

مدیرعامل شرکت شهرک های  قزوین-ناهید نقدی 
صنعتی استان قزوین گفت: کلنگ احداث شهرک انرژی 
خورشیدی در قزوین به زودی به زمین می خورد و مقرر 
شده این شهرک در زمینی به مســاحت ۷۸۵ هکتار در 
منطقه شال احداث شود که منجر به تولید ۴۰۰ مگاوات 

برق خواهد شد.
رضا صفاری  اظهــار کرد: یکی از دغدغه های شــرکت 
شهرک های صنعتی قزوین، احداث تصفیه خانه و کاهش 
مشکلات زیســت محیطی صنایع و واحدهای تولیدی 
است.وی با بیان اینکه در ۱۵ شــهرک و ناحیه صنعتی 
اســتان قزوین برای ایجاد تصفیه خانه اقدام شده است، 
خاطرنشان کرد: تا به امروز سه تصفیه خانه احداث شده و 
در سفر رئیس جمهور به استان، برای احداث تصفیه خانه 
در شهرک خرمدشــت مبلغ ۲۰ میلیارد تومان اعتبار 
کسب شد و بر این اساس تصفیه خانه شهرک خرمدشت 
تا شهریور ماه به بهره برداری خواهد رسید. وی با اشاره به 
وضعیت شهرک صنعتی آراسنج، افزود: این شهرک در 
حال فراهم شدن زیرساخت ها از جمله برق و تصفیه خانه 
است و در تلاشــیم تا تصفیه خانه آن تا ۱۸ ماه آینده به 
بهره برداری برسد.صفاری خاطرنشــان کرد: برق یکی 
از مهمترین عوامل زیرســاختی شهرک های صنعتی 

است که افزایش ظرفیت پست برق شهرک هایی چون 
آراسنج و کاسپین در آبیک و کوهین در دستور کار قرار 
گرفته است.وی ادامه داد: کلنگ احداث شهرک انرژی 
خورشیدی در قزوین به زودی به زمین می خورد و مقرر 
شده این شهرک در زمینی به مســاحت ۷۸۵ هکتار در 
شهر شال احداث شــود که منجر به تولید ۴۰۰ مگاوات 
برق خواهد شد.مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
استان قزوین گفت: احداث این شهرک در چند فاز صورت 
می گیرد. این شهرک در فاز اول که ۱۰۰ هکتار زمین برای 

آن واگذار شده، بالغ بر ۶۱ مگاوات برق تولید می کند. 

لرستان وین قز
مدیرکل بهزیستی استان:

ح ۲۰۲۰ هستند 5محله از شهرهای لرستان تحت پوشش طر
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان خبرداد؛

وین احداث شهرک انرژی خورشیدی در شهر شال  قز

رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران:

ور در مازندران شناسایی شدند وج نابار ۱۰ هزار ز
بیمه ۱۸۰ هزار هکتار

 از محصولات کشاورزی لرستان
خرم آباد-فرزانه هداوند  رییس ســازمان جهاد کشاورزی لرستان 
گفت: میزان محصولات کشــاورزی بیمه شده لرســتان طی یک سال 

گذشته از ۱۵۰ هزار هکتار به ۱۸۰ هزار هکتار رسیده است.
ســیدعماد شــاهرخی بیان کرد: بیشــترین خرید گندم لرســتان در 
شهرستان های کوهدشت و ازنا انجام شده است.وی با بیان اینکه ۴۰ هزار 
تنُ گندم تاکنون در خرم آباد خرید شده است اظهار داشت: در کوهدشت 
۷۰ هزار تنُ خرید شــده است و پیش بینی می شــود در کل استان ۴۰۰ 
هزار تنُ گندم از کشــاورزان خریداری شــود.رییس جهاد کشــاورزی 
لرستان ادامه داد: امسال وضعیت مزارع استان بسیار مطلوب است و علاوه 
بر بارندگی ها مبارزه با آفات بســیار خوب بود.وی با اشاره به اینکه امسال 
یک هزار و ۴۵۰ کُمباین در اســتان تهیه شده اســت عنوان کرد: امسال 
هیچگونه مشکلی برای تأمین کمباین جهت جمع آوری گندم و دانه های 
روغنی نداریم.شاهرخی با بیان اینکه کشاورزی بخشی ریسک پذیر است 
بر لزوم بیمه شدن محصولات کشــاورزی تاکید کرد و گفت: محصولات 
کشــاورزی همواره در معرض خطر قرار دارند.وی با اشاره به نهضت بیمه 
در لرستان افزود: سال گذشته میزان بیمه محصولات کشاورزی استان 
از ۱۵۰ هزار هکتار به ۱۸۰ هزار هکتار رسید و بیمه محصولات کشاورزی 

باید به فرهنگ تبدیل شود.

مدیر عامل شرکت توزیع برق اصفهان:
با مدیریت جهادی, الگوسازی در مدیریت 

مصرف شکل می گیرد

اصفهان-مریم مومنی  دیدار مدیر عامل شرکت توزیع برق اصفهان 
با فرمانده ناحیه مقاومت بســیج امــام صادق علیه الســلام با مدیریت 

جهادی, الگوسازی در مدیریت مصرف شکل می گیرد .
 مدیرعامل شــرکت توزیع برق اصفهان در دیدار با سرهنگ محمد نصر 
اصفهانی، فرمانــده ناحیه مقاومت بســیج امام صادق علیه الســلام به 
فرمایش مقام معظم رهبری مبنی بر مدیریت جهادی اشاره کرد و گفت 
: مدیریت جهادی بر اســاس الگو گرفتن از فرماندهــی در دفاع مقدس 
بسیار می تواند در پیشــبرد اهداف نظام موثر باشــد .مهندس مهرداد 
دادخواه در ادامه گفت : پیاده سازی این گونه ارزش ها در تمام حوزه های 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی قرار می گیرد و می تواند مسیر شکوفایی 
را در تمام این عرصــه ها ایجاد کند . وی تصریح کــرد : باید این الگوهای 
مدیریت جهادی را شناسایی کنیم و توجه کنیم که این روش ها همراه با 
خودباوری، تکلیف مداری و ایثار بهترین نظام مدیریتی را ایجاد می کند 
که بر پایه تعالی ســازمانی و اجتماعی قرار گرفته است .وی خاطرنشان 
کرد : در حوزه صنعت برق توجه به این گونه مدیریت و فرهنگ ســازی 
مدیریت مصرف و سوق دادن مردم به درست مصرف کردن به عنوان یک 
مسئله فرهنگی از ویژگی زیادی برخوردار است.مهندس دادخواه افزود : 
باید از ظرفیت بسیج در مدیریت مصرف استفاده شود و ما در این سال ها 
دیدیم که هر جا که نام خدمت رسانی به میان آمد این گروه با تمام وجود 
پا در میدان گذاشته و همچنین در راستای شبکه سازی و اقناع مردم در 
مدیریت مصرف حضور موثر داشته اند.در پایان این مراسم فرمانده ناحیه 
مقاومت بسیج امام صادق علیه الســلام از مدیرعامل شرکت توزیع برق 
اصفهان تقدیر نمود.گفتنی اســت : در این نشست مشاور و دستیار مدیر 
عامل آقای ایمان بخشــعلی نژاد و آقای مجید جوانمــرد فرمانده پایگاه 

مقاومت بسیج شهید خرازی نیز حضور داشتند.

 

سنندج صاحب مکتب خانه موسیقی
 خواهد شد

سنندج-فاطمه ملایی  شهردار ســنندج در همایش دو سالانه شهر 
خلاق رشت از مهمان نوازی مردم شهر رشــت و شهردار این شهر تقدیر 
کرد و اظهار داشت: موســیقی در کردستان و ســنندج از طلوع عمر هر 
فردی در این دیار شروع می شــود و تا غروب آفتاب زندگی او ادامه دارد و 

موسیقی متن مردمان این دیار جاری است.
 سیدانور رشیدی خاطرنشان کرد: موسیقی را در تمام زوایای زندگی افراد 
ســاکن در این دیار می توان حس و لمس کرد، موسیقی با زندگی کردها 

عجین شده و در متن زندگی تک تک آنها نقش پررنگی دارد.
شهردار ســنندج با بیان اینکه موســیقی ریشــه در تاریخ مردم کرد و 
کردستان دارد، گفت: توان و ظرفیت بین نظیر حوزه موسیقی کردستان به 
پشتوانه ارزشــمند فعالین اجتماعی، پژوهشگران به ویژه فعالین عرصه 
هنر و موسیقی، استانداری و مجموعه شورا و شهرداری و میراث فرهنگی در 
سطح جهان دیده شد و مدال شهر خلاق موسیقی جهان به گردن سنندج 
آویخته گشت و در کنار تمام ظرفیت ها و پتاسیل های این شهر دنیا بر این 

مهم صحه گذاشت که سنندج به لحاظ موسیقی در دنیا سرآمد است.
وی با بیان اینکه در کردستان، ســنندج و منطقه زاگرس ظرفیت های 
زیادی وجود دارد که باید شناســایی و برای برجســته سازی آن تلاش 
کنیم، گفت:  کردســتان هنرمندان زیادی در دل خود پرورش داده که 
استاد پرآوازه کرد مرحوم سید علی اصغر کردستانی، خانواده کامکارها، 
عندلیبی ها، یوســف زمانی ها و...نمونه هایی از بسیار هنرمندان پرآوازه 
این استان هستند.شهردار سنندج خاطرنشان کرد: از روزی که سنندج 
به عنوان شهر خلاق موسیقی جهان به ثبت رسید سعی کردیم این فضا 
را به صورت غیرمستقیم به سمت و سوی توســعه و تقویت اقتصاد هنر 
هدایت کنیم.وی با بیان اینکــه معتقدیم برپایی نمایشــگاه و اقدامات 
سخت افزاری و نرم افزاری در هر شهری می تواند در معرفی بهتر ظرفیت 
ها تاثیرگذار است، عنوان کرد: امروز داشتن ظرفیت هایی مختلف موجب 
اشتیاق گردشگران برای حضور در شهرها می شود و انتخاب شهر سنندج به 
عنوان شهر خلاق موسیقی به نوعی زمینه رونق گردشگری را بیش از پیش 
در کردستان فراهم کرد.رشیدی در ادامه خاطرنشان کرد: در مجموع انتخاب 
شهر سنندج به عنوان شهر خلاق موسیقی انگیزه خوبی در سال های اخیر 
برای جذب بیشتر گردشگران نه تنها در سنندج، بلکه در کل استان کردستان 
فراهم کرده اســت.وی اضافه کرد: حفظ عنوان شهر خلاق موسیقی جهان 
به مراتب مسیری سخت و دشوارتر از کســب این عنوان دارد و بر همین 
اساس تمام تلاش مجموعه مدیریت شهر نیز در قالب برنامه های کوتاه، میان 
و بلند مدت در راستای حفظ این جایگاه ارزشــمند است.وی در پایان به 
برخی برنامه های در دست اقدام دبیرخانه شهر خلاق موسیقی جهان گریزی 
کوتاهی زد و افزود: تاسیس مرکز پژوهش خلاقیت و نوآوری، اتمام پروژه های 
نیمه تمام در حوزه فرهنگی، اجرای بوستان موسیقی، راه اندازی  مکتب خانه 
موسیقی، نگارش دانش نامه موسیقی سنندج و ....از برنامه های در دست اقدام 

شهرداری سنندج به عنوان دبیرخانه شهر خلاق موسیقی جهان است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خوزستان
مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب اعلام کرد:

وژه های صنعت نفت در مناطق نفتخیز جنوب افزایش سرعت پیشبرد پر
مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب گفت: با  اهواز –محمد مجدم 
عزم و اراده ای که مدیران نفت وجود دارد، خوشبختانه طرح های و پروژه های فنی 
و عمرانی با سرعت بسیار مطلوبی در حال حرکت است که پیش بینی می شود تا 

انتهای سال بتوان به اهداف بسیار مهمی دست پیدا کرد.
به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از پایگاه اطلاع رسانی مناطق نفتخیز جنوب، 
علیرضا دانشــی در حاشــیه بازدید از پروژه نصب و راه اندازی بــرج هیدروژن 
ســولفوره زدا واحد بهره برداری مارون ۵ با بیان اینکه سرعت پیشبرد پروژه های 
مهندسی و عمرانی در صنعت نت مطلوب است، اظهار داشت: امروز ما با حجمی 
از پروژه های بر زمین مانده در صنعت نفت مواجه هستیم که با عزم مدیران فعلی، 

به خوبی این پروژه ها در حال پیشرفت هستند.
وی در خصوص جزئیات پروژه برج هیدروژن سولفوره زدا مارون ۵ گفت: با همت 
مدیریت شــرکت مارون و کارکنان و همچنین کمک شرکت های پیمانکاری، 
عملیات نصب این برج که در گذشته خریدار شــده بود اما به دلایلی نصب نشده 

بود، با سختی بسیار انجام گرفت.
مدیرعامل شــرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب افزود: ساخت این برج در اهواز و 

به دست توانمند جوانان داخلی طراحی و اجرا شده است که نصب آن با موفقیت 
صورت گرفت که براســاس پیش بینی و وعده پیمانکار پروژه تا بهمن ماه پس از 

نصب سینی های داخلی راه اندازی آن نیز صورت پذیرد.

وی در خصوص این بــرج گفت: هدف از نصــب آن، جداســازی گاز هیدروژن 
سولفوره از نفت خام است که در واقع به گاز ترش نیز معروف است که پس از انجام 
این کار و شــیرین ســازی نفت، خوراک با کیفیت بهتری در پتروشیمی مارون 

تزریق خواهد شد.
دانشی ادامه داد: ارتفاع این برج در حدود ۴۸ متر است که مرتفع ترین سازه نصب 
شده در شرکت مارون است که وزن آن بدون سینی ها حدود ۵۰ تن بوده که پس 

از نصب سینی ها و راه اندازی به ۱۰۰ تن خواهد رسید.
مدیرعامل شــرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در خصــوص اهداف اصلی برج 
شیرین سازی نفت خام شــرکت مارون گفت: متاسفانه مدتی است نفت مخزن 
مارون ۵ دچار افت کیفیت شده اســت که باعث تحمیل هزینه های اضافی شده 
است که عملیات نصب و راه اندازی برج هیدروژه سولفوره زدا در دستور کار قرار 

گرفت.
وی ادامه داد: این برج پس از راه اندازی روزانه ۴۰ هزار بشــکه نفت شیرین را به 
شبکه تزریق می کند که نصب برج دیگری را در واحد بهره برداری مارون 3 را نیز 

در دستور کار خود داریم.

ایســنا/اردبیل شــهردار اردبیل از تکمیل  اردبیل-افسون جبارزاده
و تحویل بوستان ۴ هکتاری خانواده به شــهروندان در مجموعه گردشگری 

شورابیل طی تابستان سال جاری خبر داد.
محمود صفری با اعلام این خبــر اظهار کرد: پارک ۴ هکتــاری خانواده در 
ضلع جنوبی مجموعه نمونه گردشــگری شورابیل تابســتان سالجاری به 

بهره برداری می رسد.
وی با اشــاره به برنامه های کوتاه مدت و بلند مدت شــهرداری در راستای 
افزایش ســرانه فضای ســبز شــهری، ادامه داد: همزمان با پارک خانواده 

شــورابیل، عملیات اجرایی پارک 3 هکتــاری بعثت و پــارک ۶ هکتاری 
میراشرف نیز در حال انجام اســت که هر 3 پارک طی سال جاری تکمیل و 
افتتاح خواهد شد.شهردار اردبیل با اشــاره به فعالیت های در حال انجام در 
بوســتان خانواده گفت: عملیات عمرانی پارک در حال انجام اســت و پارک 
طی چند ماه آتی کامل خواهد شد؛ تلاش می کنیم در مجموعه گردشگری 
شــورابیل امکانات رفاهی مناسبی را برای شــهروندان و گردشگران فراهم 
کنیم.شهردار گفت: این بوستان در ضلع جنوبی مجتمع توریستی تفریحی 
شــورابیل با هدف افزایش جاذبه های گردشگری شــورابیل، توسعه فضای 

سبز تحکیم بنیاد خانواده، تقویت روحیه و ارتقاء سلامت عمومی خانواده ها 
احداث خواهد شــد.صفری با بیان این که دریاچه شــورابیل به عنوان تنها 
دریاچه درون شــهری کشــور، قابلیت های ســرمایه گذاری و گردشگری 
بالقوه ای دارد که جذب سرمایه گذار در اولویت برنامه کاری شهرداری است، 
اضافه کرد: در راستای معرفی شــورابیل، کتاب ظرفیت های سرمایه گذاری 
این مجموعه چاپ شــده است که در نمایشــگاه های ملی و بین المللی بین 
ســرمایه گذاران توزیع می شــود و از هرگونه ســرمایه گذاری در مجموعه 

شورابیل استقبال خواهیم کرد.

می شود خانواده  بوستان  صاحب  شورابیل   : اردبیل  شهردار 
اردبیل

بوشهر-رضا حیدری معــاون مسکن شهری بنیاد مســکن استان بوشهر با 
اشاره به آغاز ســاخت ۲ هزار و ۹۰۰ واحد مســکونی در شهرهای مختلف استان 
گفت: در این راستا تاکنون ۲3۰ قطعه زمین در شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت 

استان به متقاضیان برای ساخت مسکن ویلایی واگذار شده است.
سید اصغر صالحی با بیان اینکه ساخت مســکن در قالب نهضت ملی مسکن در 
شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت بر عهده راه و شهرسازی است اظهار داشت: 
متولی ساخت واحدهای مســکونی در طرح نهضت ملی مسکن در شهرهای زیر 

۱۰۰ هزار نفر جمعیت بنیاد مسکن است.
وی ســاخت مســکن در قالب این طرح در شــهرهای جدید را وظیفه شرکت 
شهرک ها دانست و بیان کرد: اکنون در شــهرهای زیر ۱۰۰ نفر جمعیت استان 
بوشهر 3۱ هزار نفر در طرح ملی نهضت مسکن ثبت نام کردند که ۵ هزار نفر آنان 

حائز شرایط لازم هستند.
معاون مسکن شهری بنیاد مســکن استان بوشــهر با بیان اینکه تاکنون در این 
شهرها 3 هزار و ۲۸ نفر تخصیص پروژه یافته اند خاطر نشان کرد: عملیات اجرایی 

برخی این طرح ها آغاز شده و به صورت میانگین ۲۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
صالحی با اشــاره به انعقاد قرارداد ۲ هزار و ۵۸۴ نفر برای دریافت وام مســکن با 

بانک های عامل تصریح کرد: تاکنون ساخت ۲ هزار و ۹۰۰ واحد مسکونی در قالب 
طرح نهضت ملی مسکن در شــهرهای زیر ۱۰۰ هزار نفر استان بوشهر آغاز شده 

است.
وی با اشاره به تکمیل فونداسیون یک هزار و ۷۵۰ واحد مسکونی خاطر نشان کرد: 

۷۰۰ واحد مسکونی دیگر در حال ساخت فونداسیون است.
معاون مسکن شهری بنیاد مسکن استان بوشهر طرح های ساخت واحد مسکونی 
نهضت ملی مسکن در شهرهای زیر ۱۰۰ هزار نفر اســتان بوشهر را در قالب 33 
پروژه دانســت و بیان کرد: ۲۴ پروژه ساخت مسکن شــهری آپارتمانی و مابقی 

ویلایی است.
صالحی ساخت واحدهای ویلایی را در شــهرهای مختلف استان بوشهر اعلام و 
اضافه کرد: واحدهای مسکونی نهضت ملی مسکن از محل آورده متقاضی، منابع 

غیردولتی و تسهیلات بانکی ساخته می شود.
وی با بیان اینکه آورده متقاضیان در ســاخت مســکن نقش موثر در پیشــرفت 
فیزیکی و قیمت تمام شده دارد گفت: دهک های اول و دوم مشمول دریافت ۴۰۰ 
میلیون تومان وام ساخت مسکن با ســود ۲ درصدی و دهک های 3 و ۴ نیز 3۰۰ 

میلیون تومان تسهیلات بانکی با سود ۲ درصدی دریافت می کنند.
معاون مسکن شهری بنیاد مسکن استان بوشهر از افزایش تسهیلات نهضت ملی 
مسکن خبر داد و تصریح کرد: سقف تسهیلات نهضت ملی مسکن از 3۰۰ به ۵۵۰ 
میلیون تومان افزایش یافته اســت که نقش مهمی در تسریع طرح های ساخت 

مسکن دارد.

واگذاری 230 قطعه زمین برای مسکن ویلایی در استان بوشهر
بوشهر



از سوی مدیرکل کمیته امداد خمینی)ره( استان همدان صورت گرفت
قدردانی از عملکرد بانک مسکن در پرداخت 

تسهیلات به مددجویان
با هدف افزایش سطح همکاری ها میان کمیته امداد امام خمینی)ره( و 
بانک مسکن، نشستی با حضور مدیران دو سازمان به میزبانی مدیریت 

شعب بانک مسکن همدان برگزار شد.
به گزارش خبرنگار اســتانی پایگاه خبری بانک مسکن-هیبنا، حسن 
خطیب زاده سرپرست مدیریت شعب همدان در این دیدار گفت: ارایه 
خدمات شایســته به مددجویان و افراد تحت پوشش کمیته امداد امام 
خمینی)ره( از اولویت های بانک مســکن اســت و همواره به همکاران 
تاکید کرده ایم که شرایط پرداخت تســهیلات را برای معرفی شدگان 

تسریع و تسهیل کنند.
خطیب زاده به پــروژه هــای تعیین تکلیف نشــده مســکن مهر در 
شهرستان ها اشاره کرد و بیان داشــت: پروژه های مسکن مهر که بعضا 
پیشــرفت فیزیکی بالایی هم دارند از ظرفیت خوبی برای ایجاد سرپناه 
استاندارد برای افراد تحت پوشش کمیته امداد برخوردار است و این امر 
نیازمند کار کارشناسی و همکاری سازمان های مرتبط برای استخراج 
مدلی اســت که در آن منافع تمامی ذینفعان در نظر گرفته شود و بانک 

برای عملیاتی شدن این موضوع آمادگی کامل را دارد.
محمدرســول شــیخی زاده مدیر کل کمیته امداد امــام خمینی)ره( 
استان همدان نیز با ابراز خشــنودی از برگزاری این نشست از همراهی 
و مســاعدت بانک مســکن با کمیته امداد و مددجویان قدردانی کرد و 
گفت: ایجاد اشــتغال پایدار بــرای مددجویــان از دغدغه های اصلی 
مدیران ارشد کمیته امداد اســت و به همین خاطر حساسیت ویژه ای 
در خصوص پرداخت تســهیلات به متقاضیان وجــود دارد. بنابراین بر 
اجرای صحیح و به هنگام طرح های توجیحی توسط مددجویان تاکید 
داریم تا ضمن کســب درآمد قابل قبول بتوانند اقســاط خود را نیز در 

سررسیدهای مقرر پرداخت کنند.
وی اقدامات ارزشــمند کارکنان بانک مسکن و پیشرو بودن در فعالیت 
های خیرخواهانه که بصورت خودجــوش و داوطلبانه و به موازات ارایه 
خدمات بانکی صورت می پذیرد را شایســته قدردانی دانســت و ابراز 

امیدواری کرد این روند بیش از پیش ادامه یابد.

ح های  بانک توسعه تعاون آماده حمایت از طر
اشتغالزایی استان چهارمحال و بختیاری

مدیرعامل بانک توســعه تعاون اعلام داشــت 
بانــک همانند گذشــته آمادگــی حمایت از 
طرحهای اشــتغالزای اســتان چهارمحال و 

بختیاری را دارد
محمد شیخ حســینی مدیرعامل بانک توسعه 
تعاون در بدو ورود به استان با حضور در تپه نور 
الشهدای شهرکرد، در ضمن غبار روبی و عطر 

افشانی این مکان مقدس، با آرمانهای امام و شهدا تجدید میثاق نمود.
در ادامه شیخ حسینی به دیدار غلامعلی حیدری استاندار چهار محال 
و بختیاری رفت. وی در این دیدار گفت: این اســتان واجد مزیت های 
متعدد در کشــاورزی، دامداری، صنعت و گردشــگری است و افزایش 
سرمایه گذاری در استان می تواند موجبات ایجاد اشتغال و رونق تولید 

را فراهم نماید.
وی افزود: به شــخصه تجربه چندین ســال فعالیت در این استان را به 
عنوان مدیر بانک توسعه تعاون استان داشته ام و به ظرفیت های استان 

در بخش های گوناگون اقتصادی آگاهی و احاطه کافی دارم.
شیخ حســینی خاطر نشــان کرد: بانک توســعه تعاون در برنامه های 
اعتباری و تخصصی خود، اهمیت زیادی برای تعامل با دســتگاه های 
اقتصادی استانها قائل است و این باور وجود دارد که بسیاری از طرحها 
و پروژه های قابل حمایت در بانک اطلاعاتی ادارات اقتصادی اســتان 
موجود اســت و بانک به عنوان عامل طرحهای ملــی و بانک تخصصی 
تعاونگــران و کارآفرینــان آمادگــی لازم را برای توســعه همکاری با 

نهادهای اقتصادی استان را دارد.
شیخ حسینی هم در این نشست ضمن مطلوب ارزیابی کردن عملکرد 
بانک در اســتان ، آمادگی ایــن بانک را جهت مشــارکت در طرحهای 

اشتغالزایی استان اعلام نمود.
منزوی معاون اقتصادی استاندار گزارشی از اقدامات انجام شده استان 
در خصوص اشــتغال در اســتان ارائه نمود . در ادامه حیدری استاندار 
اســتان نیز ضمن تقدیر از عملکرد مجموعه بانک در اســتان خواستار 

حمایت های بیشتر بانک از فعالین اقتصادی استان گردید .
این دیدار با حضور ذوالفقاری و بخشــا معاونین مدیر عامل ، محمدی 

مدیر امور اعتباری و رحمانپور مدیر امور استان ها برگزار گردید

 پرداخت ۲۱ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
در سال ۱۴۰۱ توسط اگزیم بانک ایران

معاون اعتبارات بانک توســعه صــادرات ایران اعلام کــرد که مجموع 
تسهیلات ارزی و ریالی این بانک به صادرکنندگان و تولیدکنندگان در 

سال ۱۴۰۱ حدود ۲۱ هزار میلیارد تومان بوده است.
رضا ساعدی فر درباره عملکرد تســهیلاتی این بانک در سال گذشته، 
اظهار داشــت: این بانک در ســال گذشــته حدود ۲۱ هــزار میلیارد 
تومان تســهیلات پرداخت کرده که از این رقم ۱۵ هزار میلیارد تومان 

تسهیلات ریالی و مابقی آن ارزی بوده است.
وی درباره کاهش تســهیلات ارزی این بانک در سال گذشته نسبت به 
سال ۱۴۰۰ نیز توضیح داد که همانند سالهای گذشته ۶ پروژه بزرگ و 
ملی با تأمین مالی بانک توسعه صادرات ایران در دست اجرا است اما از 
آنجایی که تسهیلات ارزی پرداختی بانک توسعه صادرات به طرحهای 
مذکور پرداخت می شود، براساس میزان پیشــرفت آنها و اسنادی که 
برای بانک ارسال می شود تسهیلات پرداخت می گردد. لذا ممکن است 
در یک دوره مالی اسناد بیشتری به دســت بانک برسد و در سال دیگر 
اســناد کمتری، به همین دلیل هم پرداخت تســهیلات ارزی در سال 

گذشته متناسب با اسنادی بوده که برای بانک ارسال شده است.
معاون اعتبارات بانک توســعه صادرات درباره پروژه هایی که این بانک 
تامین مالی آنها را برعهده دارد نیز گفت: چند پروژه بزرگ در کشــور با 
تأمین مالی بانک توسعه صادرات در دســت اجرا بوده یکی از آنها پروژه 
پتروشیمی سلمان فارسی است که حدود ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی 

داشته است.
وی ادامه داد: پروژه دومی که تامین مالی آن را برعهده داریم، شــرکت 
فولاد جهان آرا در خرمشهر اســت که تقریبا به شــرایط بهره برداری 
رســیده اســت. طرح توســعه شــرکت فولاد آلیاژی ایران در یزد که 
ماه گذشــته از آن بازدید بعمل آمده، نیز آماده بهره بــرداری تا پایان 

شهریورماه امسال است.
ساعدی فر پروژه کلیدی فاز یک بندر اقیانوســی چابهار را یکی دیگر از 
پروژه های بزرگ در دســت اجرای بانک عنوان کرد که تامین مالی آن 
توسط اگزیم بانک ایران و با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی و بانک 
توسعه صادرات ایران در حال انجام اســت و افزود: بخشی از تجهیزات 
بندری برای تخلیه و بارگیری وارد کشور شــده و در حال بهره برداری 
هستند. گزارشــاتی که درباره پهلوگیری کشــتی های مختلف و بعضا 
پهن پیکر در این بندر از رســانه های صوتی و تصویری کشــور منتشر 
می شود در حقیقت اشــاره به امکاناتی دارد که با استفاده از تسهیلات 
بانک توسعه صادرات در بندر شهید بهشتی چابهار ایجاد و نصب شده و 

در حال بهره برداری است.

مدیر عامل آب و فاضلاب استان تهران:
 ۷۵ درصد آب شرب تهران از ۵ سد 

تامین می شود
مدیر عامل آب و فاضلاب اســتان تهران گفت: ۷۵ درصد از آب شــرب 

تهران از ۵ سد اصلی تامین می شود.
 محســن اردکانی، مدیر عامل آب و فاضلاب اســتان تهران در نشست 
خبری گفت: ۷۵ درصد آب تهران از ۵ ســد تأمین می شــود که سهم 
ســد طالقان ۲ و نیم لیتر، ســد لار ۴۰۰ میلیون متر مکعب، سد لتیان 
۹۰ میلیون متر مکعب که به دلیل رسوبات ظرفیت آن ۷۰ میلیون متر 

مکعب است.
وی ادامه داد: بارش بارندگی نســبت به ۵۰ ســال روند کاهشی داشته 

است اما نسبت به سال گذشته ۵ درصد افزایش داشته است.
محسن اردکانی خاطر نشان کرد: حجم ذخایر آبی سدها کمتر از سال 
گذشته اســت و باید آب مورد نیاز را از منابع زیر زمینی تأمین کرد در 
پاییز و زمســتان ۵۵ درصد از منابع زیر زمینی برداشت می شود و ۴۵ 

درصد از منابع سطحی که این رویه در بهار و تابستان برعکس می شود.
به گفته این مقام مسئول شهرهای جنوب غربی ۳۳ میلیون متر مکعب 

باید تأمین می شد که ۲۰ میلیون متر مکعب تأمین می شود.
وی اضافه کرد: ســد لار به دلیل فرار آب دارد که بــه ۱۶۲ میلیون متر 
مکعب است طرحی در دستور کار اســت که بتواند بخشی از کمبود آب 
تهران را جبران کند محسن اردکانی اضافه کرد: یکی از اقداماتی که به 
تأمین آب پایدار کمک می کند تأمین حجم مخازن است که دو میلیون 
۷۴۸ هزار است که در سه ماهه ابتدایی سال ۹۰ هزار متر مکعب به مدار 
بهره برداری رسید.وی ادامه داد: ســر جمع مخازن به ۳ میلیون و۱۹۱ 
هزار می رســد که افزایش ۱۶ درصدی دارد و هر متــر مکعب هزینه ۸ 

میلیونی دارد و باعث پایداری آب شهری می شود.
به گفته این مقام مســئول ۳۷۴ مخزن اضطراری وجود دارد که ۱۱۰ 
مخزن ســاخته شــده و ۱۰۰ متر مکعب ذخیره ســازی می کند و در 
شرایط خاص عمل می کند. شهر تهران از نادر ترین شهرهایی است که 

از این سیستم استفاده می کند.
اردکانی اضافه کرد: با توجه به خشکسالی های بی سابقه ۶ که در تهران 

وجود دارد و پنجمین استان خشک تهران است.
مدیر عامل آبفای تهران خاطر نشــان کرد: همــه ادارات موظف بودند 
۲۵ درصد کاهش مصرف داشته باشند که ۲۵ وزارتخانه و زیر مجموعه 
می شود که ۵ وزارتخانه و شرکت های تابعه این مسأله را رعایت نکردند 

و در صورت عدم رعایت آب این وزارت خانه به صورت موقت می شود.
وی با اشــاره به افزایش مســتمر جمعیت تهران اضافه کــرد: ۲ تا ۲.۵ 
درصد هر ساله به مشــترکان جدید آب تهران اضافه می شود که در ۱۰ 
سال بیش از ۲۰ درصد خواهد شــد که رقم بزرگی است. همچنین این 
نکته را باید در نظر داشت که در تهران جابجایی مصرف کننده نداریم و 

به طور کامل مشترکان جدید هستند.

او ادامه داد: تهــران با توجه به منابــع آبی کــم دارد توانایی بارگزاری 
جمعیت بیشتر از این ندارد. در مقوله آب تأمین و توزیع وظایف ماست، 
اما مقوله مصرف دســت ما نیســت. به ازای هر نفــر ۲۵۰ لیتر مصرف 
می شــود و میزان زیادی اســت. یک میلیارد ۲۰۰ مترمکعب آب تنها 
در شهر تهران مصرف می شــود و در صورت کاهش ۱۰ درصدی معادل 
۱۲۰ میلیون مترمکعب می شــود. خواهش ما این اســت که ۴ درصد 

کاهش مصرف را به ۱۰ درصد کاهش دهد.
وی با اشــاره به اینکه در حادثه ای که در هفته های گذشــته در ســد 
امیرکبیر اتفاق افتاد، با چالش های متعددی مواجه شدیم و بعد از هفت 
روز توانستیم با اقدامات انجام شده شــرایط را مدیریت کنیم، تصریح 
کرد: زمانی که یک چهارم آب شــهر از دســترس خارج می شود، باید 
برنامه ریزی های اصولی و کارشناسی صورت گیرد که با اقدامات انجام 
شده توانستیم تأثیر ۲۵ درصدی را به چهار درصد کاهش دهیم و بعد از 

هفت روز شرایط را به ثبات برسانیم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران در پاسخ به سوال مهر 
مبنی بر ادامــه دار شــدن آب در برخی از مناطق به علــت کمبود آب 
است گفت: اکنون مشکل خاصی در شــبکه وجود ندارد و آسیب هایی 
به شبکه وارد شــده که به دلیل کم و زیاد کردن فشــار بوده و اکنون در 
حال برآورد میزان خسارت هستیم اما باید گفت که خسارت معناداری 
وارد نشــده اما به منظور پیشــگیری و جبران این خسارت درخواست 

تخصیص داده ایم.
وی ادامــه داد: در حال حاضــر هیچ گونه افت فشــار در مناطق تهران 
نداریم و هر کدام از مشترکان که با سامانه ۱۲۲ تماس بگیرند، موضوع 
بررسی می شــود و به نظر می رسد اگر مشــترکان افت فشار احساس 
می کنند، که ناشی از گرفتگی کنتور باشــد چراکه هیچ گونه افت فشار 

برنامه ریزی شده ای نداریم.
 

همکاری ۶۰درصد از ادارات تهران برای کاهش 
مصرف برق

با همکاری مناســب بیش از ۶۰ درصد ادارات و دســتگاه های اجرایی 
شــهر تهران در طرح های مدیریــت مصرف برق، روزانــه بالغ بر ۱۲۰ 
مگاوات از مصرف برق این کلان شــهر در ســاعات اوج مصرف کاسته 
شده اســت. به نقل از شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ؛ با اطلاع 
رســانی های انجام شــده و پیرو ابلاغ مصوبه هیأت دولت مبنی بر الزام 
ادارات به کاهــش مصرف برق، تاکنــون بیش از ۶۰ درصــد ادارات و 
دستگاه های اجرایی شــهر تهران با همکاری مناســبی که داشته اند 
موفق شده اند بالغ بر ۱۲۰ مگاوات از مصرف برق پایتخت را در ساعات 

اوج مصرف کاهش دهند.
در ادامه اجرای طرح مدیریت بار بخش اداری، شــرکت توزیع نیروی 
برق تهران بزرگ طی روزهــای ۴ تا ۷ تیرماه جاری بــا اجرای مانوری 
ضربتی با حضور کارشناسان زبده، اقدام به ارزیابی میدانی فعالیت های 
انجام شــده در ادارات، تکمیل داده های اجرایــی و ارائه آموزش های 
تخصصی به مسئولان انرژی بخش اداری شهر تهران خواهد کرد؛ پیش 
بینی می شود با اجرای این مانور و توســعه همکاری مشترکان، میزان 
تولید انرژی توسط مولدهای خود تأمین در ساعات اوج مصرف افزایش 

قابل ملاحظه ای پیدا کند.
این شــرکت با اعلام قدردانی خود از مدیران و مسئولان دستگاه های 
اداری که متعهدانه، همکاری ارزنده ای در اجرای مصوبات هیأت دولت 
داشــته اند از معدود اداراتی که همچنان زیرساخت های مناسب برای 
کاهش مصرف برق را فراهم نکرده اند درخواست دارد تا با جدیت اقدام 
به کاهش مصرف برق کنند.شایان ذکر اســت دیروز؛ چهارم تیرماه نیز 
برق ۳۱ مشــترک اداری پرمصرف به دلیل بی توجهــی به اخطارهای 
داده شــده قطع شــده و در صورت تداوم خــودداری ادارات از اجرای 
راهکارهای مدیریت مصرف برق و بی توجهی به اخطارهای داده شــده 

هر هفته روزهای شنبه؛ اسامی ادارات پرمصرف اعلام خواهد شد.
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برای اولین بار

مجوز فعالیت سندباکس بیمه ای صادر شد

خریدار  برای اولین بار مجوز فعالیت سندباکس 
بیمه  با حضور اعضــای هیأت عامل بیمه مرکزی، 
رئیس مرکز فنــاوری اطلاعــات، امنیت فضای 
مجازی و اقتصاد هوشــمند وزارت اقتصاد صادر 

شد.
به نقل از بیمه مرکــزی، دکتر علی بنیادی نائینی 
با اعلام این خبر گفت: خوشــبختانه با همکاری 
اعضا کارگــروه مدیریت یکپارچــه و هماهنگی 
محیط آزمون، موافقت اصولی ایجاد ســندباکس 
در صنعت بیمه گرفته شد و امروز رسماً مجوز راه 

اندازی سندباکس بیمه مرکزی صادر شد.
معاون طرح و توسعه بیمه مرکزی در این نشست 
که با حضور اعضای کارگروه مدیریت یکپارچه و 
هماهنگی محیط آزمون برگزار شــد افزود: یکی 
از وظایف مهم نهاد ناظر، هدایت امر بیمه و توسعه 
فرهنگ بیمه در کشور اســت که این مهم با بهره 
گیری از فناوری های نوین در راســتای طراحی 
محصولات نو و مبتنی بر نیازهای جامعه میســر 

خواهد بود.
وی همچنین شناســایی ظرفیت شــرکت های 
دانــش بنیــان و فرآینــد زنجیــره ارزش را از 
زیرساخت های توســعه فناوری در صنعت بیمه 
دانســت و گفت: بیمه مرکزی به عنوان نهاد ناظر 
در نظر دارد بــا ارائه محصولات فناورانه توســط 
شرکت های بیمه یا شــرکت هایی با محصولات 
دانش بنیــان، ارائه محصولات، ابــزار و خدمات 
بیمه ای نوین و توســعه اینشــورتک ها، راهبری 
توســعه فناوری و نوآوری در صنعــت بیمه را به 

عهده گیرد.
دکتر بنیادی نائینی در ادامه با اشــاره به اهمیت 
توســعه فناوری و نوآوری در صنعت بیمه گفت: 
معاونت طرح و توســعه بیمه مرکزی در نظر دارد 
با راه اندازی ســند باکس بیمه ای یک محیط امن 
آزمون تنظیــم گری در بخش بیمــه گری ایجاد 
کند و به تبــع آن گام های مؤثــری در حمایت از 
بیمه گذاران، پوشش بیمه و دسترس پذیرکردن 
بیمه، فرهنگ نوین بیمه، بهبود خدمات رســانی 
زنجیره عملیات بیمه گری و بررسی ریسک های 

نوظهور حاصل از توسعه فناوری بردارد.
عضو هیأت عامل بیمــه مرکزی در بخش دیگری 
از ســخنان خود، صنعت بیمه را بــه عنوان رکن 
مهم حمایت از فناوری در کشــور اعــلام کرد و 
گفت: نقش صنعــت بیمه در توســعه بیمه های 
پارامتریک، بیمه فرآیند تبدیل ایده به محصول، 
پــرورش اکچوئران و ارزیابان خســارت در حوزه 
دانش بنیان ها، بیمه های اعتباری، بیمه کیفیت 
محصولات دانــش بنیان و تقویت تشــکل های 
دانش بنیــان بیمه ای در کل زنجیــره بیمه گری 

بسیار اثر گذار خواهد بود.
دکتر بنیادی نائینی در خصــوص نحوه فعالیت و 
نقش این ســندباکس ها گفت: سندباکس ها در 
دنیا تجربه زیســته ای هســتند که در نهادهای 
مالی چون بانک، بورس بیمه حضــور دارند و در 
واقع سندباکس ها نقش تسهیل گر بیزینس های 
مبتنی بر فناوری های نویــن را ایفا می کنند که با 
قوانین و مقررات جاری همخوانی ندارند. در واقع 
آنها آمده اند که موجودات نوظهــور فناوری، در 
قالب این ســندباکس ها فعالیت خود را توســعه 
دهند و نهادهای ناظر رفتــار آنها را در این محیط 
مورد بررســی قرار دهند و در صــورت نیاز آئین 
نامه ها و قوانینی که مسیر توسعه آنها را با مشکل 

مواجه می کند را اصلاح کنند.
معاون طــرح و توســعه بیمــه مرکزی بــا ابراز 
خرســندی از ایجاد ســندباکس بیمــه در بیمه 
مرکزی گفت: امــروز مجور رســمی راه اندازی 
سندباکس بیمه ای دریافت شد و این سند باکس 
در ابتدا فعالیت خود را از طریق ســایت مرتبط با 
کارگروه مدیریت یکپارچــه و هماهنگی محیط 
آزمون وزارت اقتصاد و امــور دارایی آغاز خواهد 

کرد.
در ادامه دکتر *مجید مشعلچی، قائم مقام بیمه 
مرکزی * نیز در این نشســت ایجاد ســندباکس 
بیمه را آغاز تسهیل گری و مقررات زدایی دانست 
و گفت: یکی از مشــکلات صنایع با فناوری، نبود 
زبان مشترک است و نهادهای ناظر صنایع مالی با 
قوانین و مقررات متعدد خود، شرکت های فناور و 

دانش بنیان را دولتــی و قدرت نوآوری و خلاقیت 
را از آنها سلب می کنند.وی اســتفاده از ظرفیت 
شــرکت های دانش بنیان و فناور را راه رسیدن به 
توسعه پایدار دانســت و گفت: از این رو ایجاد یک 
فضای امن آزمایشــی برای تنظیم گری خدمات 
بیمه ای )سندباکس( گام بزرگی در تسهیل گری 
و مقررات زدایی و به تبع آن جذب ایده های نوین 

خواهد بود.
در ادامه *مهندس احمــد تقوایی نجیب، رئیس 
مرکز فناوری اطلاعات، امنیــت فضای مجازی و 
اقتصاد هوشمند وزارت امور اقتصادی و دارایی* 
در این نشست ضمن قدردانی از خدمات شایسته 
بیمه مرکزی بــرای ایجاد ســندباکس بیمه ای 
گفت: راه اندازی محیط های آزمون امن شرایطی 
را فراهم می کند که شرکت های نوظهور و خلاق 
بتوانند ایده های نو و خلاقانه خود را در شــرایط 
اجرایی ایــن محیط ارزیابی کننــد و در واقع این 
امکان را هــم به تنظیم گــران نهادهــای مالی 
می دهد که در یــک چارچوب مشــخص به آنها 
دسترســی هایی دهد و طرح های آنها را آزمایش 
کند.وی افزود: ســند باکس ها به صاحبان ایده و 
خلاقیت کمک می کند تا در ایــن محیط توان و 
ظرفیت های خود را به نمایــش بگذارند و در کنار 
آنها رگولاتورها نیز می تواننــد نتایج فعالیت این 
شــرکت ها را بررســی کنند و نســبت به اصلاح 

قوانین و مقررات محدود کننده آنها اقدام کنند.
مهندس تقوایی ایجاد سند باکس در صنعت بیمه 
را عاملی برای رشد و بالندگی این صنعت دانست 
و گفت: صنعت بیمه، نسبت به جایگاه واقعی خود 
فاصلــه دارد و امیدوارم با ایجاد این زیرســاخت، 
بیمه به تمام صنایع و هرجا که ســرمایه هســت 

تعمیم یابد.
وی در پایان ابراز امیدواری کرد با اجرایی شــدن 
این طرح، شــرایطی فراهم شــود تا شرکت های 
نوآور و خلاق به تنظیم گر بخشی توانمندی های 
خود را ثابت کنند، چرا که حضور بازیگران جدید 
مشــخصاً به افزایــش ضریب نفــوذ بیمه کمک 

خواهد کرد.

خریدار  مرکــز ملی راهبری شــبکه برق ایران 
پیش بینی کرد با توجه به افزایش دما در روزهای 
آتی مصرف برق کشور نیز ۲۰۰۰ مگاوات افزایش 

داشته باشد.
 به نقــل از وزارت نیرو، با توجه بــه افزایش دمای 

میانگین کشــور که به ۳۸ درجه رسیده است و بر 
اســاس اطلاعات دریافتی از سازمان هواشناسی 
که در روزهــای آتی دمــای کل کشــور باز هم 
افزایش خواهد داشــت، پیش بینی می شود نیاز 
مصرف برق در روز جاری به عدد ۶۶ هزار مگاوات 

برسد.
مصرف برق کشور در روز مشــابه سال گذشته و 
با دمای ۳۷ درجه عدد ۶۵ هــزار و ۲۹۳ مگاوات 
را ثبت کرده بــود. آمارها حاکی از آن اســت در 
روز مشابه ســال گذشــته میزان برق تحویلی به 
صنایع بزرگ کشــور ۳۷۰۰ مگاوات تحت پایش 
دیســپاچینگ ملی برق ایــران بوده اســت که 
این عدد در ســال جاری و در روز گذشــته نشان 
می دهد ۵۴۰۸ مگاوات بــرق تحویل این صنایع 

شده است.

ایــن گــزارش می افزایــد، میزان مصــرف برق 
مشــترکان صنعتــی از ابتــدای دوره مدیریت 
مصرف امســال تاکنون ۱۷ درصد رشــد داشته 
اســت که در این بین صنایع فولادی با رشد ۲۴.۳ 

درصد رشد در صدر قرار دارند.
این گزارش حاکی اســت، بعد از فولادی ها سهم 
صنایع سیمانی ۱۳ درصد و سهم دیگر فلزات ۱۲ 
درصد رشد را ثبت نموده که بیانگر رشد تولید در 

صنعت کشور است.
بر همین اســاس، شــرکت مدیریت شبکه برق 
ایران از مردم در خواســت کرد، برای پاسخگویی 
به افزایش ۲۰۰۰ مگاواتی مصرف برق در روزهای 
آتی، حتی المقدور در ساعات اوج بار )ساعت ۱۱ 
تا ۱۷( با کاهش مصرف خود در تأمین برق پایدار 

تمامی مشترکان مشارکت نمایند.

چک

 معاون فناوری هــای نوین بانک 
مرکــزی گفت: تعــداد زندانیان 
مرتبــط با چک در ســال ۱۳۹۶ 
روزانه بالغ بــر ۱۰ نفر بود اما پس 
از اجرایی شدن قانون جدید چک 
با کاهش بیش از ۹۶ درصدی در 
دوماهه ابتدایی سال جاری به هر 

سه روز یک نفر رسیده است.
مهــران محرمیــان درخصوص 
کاهش قابل ملاحظــه زندانیان 
مرتبط با چک، اظهار داشــت: در 
دو ماهه اول سال ۱۴۰۲، به طور 
متوسط در هر ســه روز تنها یک 
نفر بــه جــرم چک برگشــتی 
وارد زندان شــده اســت که این 

مقایســه  در  رقــم 
اردیبهشــت ماه  بــا 
ســال قبــل کاهــش 
۴۳ درصدی را نشــان 
می دهــد. این در حالی 
است که در سال ۱۳۹۶ 
و پیــش از تصویــب و 

اجرایی شــدن این قانون، تعداد 
زندانیان چک در هــر روز بالغ بر 

۱۰ نفر بوده است.
بــه گفتــه وی، آمــار زندانیان 
مرتبــط با چک پــس از تصویب 
قانون اصلاح قانــون صدور چک 
در مجلس شــورای اسلامی در 
ســال ۱۳۹۷ و اجرایی شدن آن 

به صــورت مرحله ای 
توســط بانک مرکزی 
و شــبکه بانکــی در 
سال های بعد از آن، به 
طور متوالی کاهشــی 
بــوده اســت. بــر این 
اســاس، یک سال پس 
از اجــرای این قانون و در ســال 
۱۴۰۱، آمــار زندانیــان مرتبط 
با چک به یک نفــر در هر دو روز 
رسید و در ســال ۱۴۰۲ نیز این 
آمار به یــک نفر در هر ســه روز 

کاهش یافته است.
معاون بانک مرکــزی گفت: طی 
سال های گذشته و با آغاز اجرایی 

شــدن این قانون، روند چک های 
برگشــتی به مبادله ای در سامانه 
چــکاوک نیز بــا کاهــش قابل 

توجهی مواجه شد.
براســاس این گزارش، با توجه 
به بازگشــت اعتبار بــه چک با 
اجرایــی شــدن قانــون جدید 
صدور چک و رشــد اســتفاده 
از چک بــه عنــوان یــک ابزار 
پرداخــت، اجرای کامــل قانون 
جدید چک توانســته است نقش 
بسیار مهمی در کاهش تخلفات 
ایــن حــوزه از جملــه کاهش 
میزان زندانیــان مرتبط با چک 

برگشتی داشته باشد.

کاهش ۹۶ درصدی آمار زندانیان چک پس از اجرای قانون جدید چک
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